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 واکاوی »جهان اقتصاد«
از بحران سایه   و روشن ناترازی 

 ناترازی انرژی 
در هاله ای از ابهام!

ناترازی انرژی، پدیده ای است که در دهه های اخیر به یکی از بزرگ ترین 
چالش های جهانی تبدیل شده است. این بحران زمانی رخ می دهد که عرضه 
انرژی در یک کشور یا منطقه با تقاضای آن هماهنگی نداشته باشد و منجر به 
کسری منابع، افزایش هزینه ها، یا عدم دسترسی به انرژی پایدار شود. ایران 
به عنوان یکی از کشورهای دارای منابع غنی انرژی، با وجود ذخایر گسترده 

نفت و گاز، نیز با این چالش مواجه است.
به گزارش خبرنگار »جهان اقصاد«، یکی از عوامل اصلی ناترازی انرژی، 
رشد فزاینده تقاضا در برابر عرضه است. افزایش جمعیت، توسعه صنایع، و تغییر 
الگوی مصرف انرژی از جمله دلایلی هستند که تقاضا را در سال های اخیر 
به شدت افزایش داده اند. در عین حال، ظرفیت تولید و انتقال انرژی متناسب 
با این رشد ارتقا نیافته است.بسیاری از نیروگاه ها، شبکه های انتقال و توزیع 
برق و گاز در ایران قدیمی و ناکارآمد هستند. این زیرساخت های فرسوده علاوه 
بر کاهش بازدهی، منجر به هدررفت گسترده انرژی در مسیر انتقال و مصرف 

می شوند.

شعله قیمت گوشت 
خاموش می شود؟!

جهان اقتصاد گزارش می دهد؛

 وام های بی اثر
 در مسکن

یادداشتیادداشتسرمقاله

خلیل محمودی 
مدیر مسئول

هادی محمدپور 
 نماینده مجلس

  حمیدرضا صالحی
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران

نیاز داخلی برق اولویت اما و اگرهای تعرفه گذاری برقبازار سازی به قیمت تعمیق رکود 
قراردادهای انرژی باشد

 صفحه4 صفحه3 صفحه2

سازمان دامپزشکی کشور در نظر دارد، مابه التفاوت نیاز کشور و تولید داخلی به واکسن هاری، به میزان  600.000 )ششصد هزار( 
ارائه پیشنهاد  دز را از طریق شرکتهای صلاحیتدارخریداری نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
مناقصه گران و بازگشائی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  به 
شماره فراخوان  ۲00۳00۳0۲۳0000۱۹  انجام و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ۱۲.400.000.000 ریال

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه روز دو شنبه مورخ ۱40۳/۱0/۱7  می باشد.
آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت : تا ساعت ۱۹ روز شنبه مورخ  ۱40۳/۱0/۲۲

آخرین مهلت ارسال  پیشنهاد: تا ساعت ۱۲ ظهر روز شنبه مورخ ۱40۳/۱۱/06
زمان بازگشایی پاکتهای الف و ب: ساعت ۹ صبح روز یک شنبه مورخ ۱40۳/۱۱/07

زمان بازگشایی پاکتهای ج : ساعت 0۹:۳0 صبح روز یک شنبه مورخ ۱40۳/۱۱/07
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتها به آدرس : تهران ، 
خیابان حضرت ولی عصر)عج(، ابتدای خیابان سید جمال الدین اسد آبادی ، سازمان دامپزشکی کشور ، طبقه اول ، اداره امور 

پیمانها و مناقصات و تلفن ۳-88۹5۳400)0۲۱( داخلی ۳6۱0 آقای طاهری
اطلاعات فوق در پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات و همچنین سایت سازمان به آدرس WWW.IVO.IR قابل دریافت است.

سازمان دامپزشکی کشور در نظر دارد، نیاز کشور به واکسن PPR، به میزان 45.000.000)چهل و پنج میلیون( دز 
را از طریق شرکتهای صلاحیتدارتولیدکننده داخلی خریداری نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد 
مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشائی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به 
آدرس www.setadiran.ir  به شماره فراخوان  ۲00۲00۳0۲۳0000۲0 انجام و لازم است مناقصه گران در صورت 
عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه 

محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه روز یک دوشنبه مورخ ۱40۳/۱0/۱7  می باشد.
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه:  ۱8.000.000.000ریال

آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت : تا ساعت ۱۹:00 روز شنبه مورخ ۱40۳/۱0/۲۲
آخرین مهلت ارسال  پیشنهاد: تا ساعت ۱۲:00 ظهر  روز یک شنبه مورخ ۱40۳/۱۱/07

زمان بازگشایی پاکت های الف وب و ج:  ساعت  0۹:00 صبح  روز دوشنبه مورخ ۱40۳/۱۱/08
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : ۳-88۹5۳400)0۲۱( داخلی ۳6۱0 آقای طاهری

قابل   WWW.IVO.IR آدرس  به  و همچنین سایت سازمان  مناقصات  اطلاع رسانی  ملی  پایگاه  در  فوق  اطلاعات 
دریافت است.

فراخوان  مناقصه عمومی  دو مرحله ای )فراخوان  مناقصه عمومی  دو مرحله ای )1515/م//م/403403((
 موضوع : خرید واکسن هاری وارداتی موضوع : خرید واکسن هاری وارداتی

فراخوان  مناقصه عمومی  یک مرحله ای )فراخوان  مناقصه عمومی  یک مرحله ای )0909/م//م/403403((
PPRPPR موضوع : خرید واکسن  موضوع : خرید واکسن 

کمیسیون مناقصات سازمان دامپزشکی کشور 

کمیسیون مناقصات سازمان دامپزشکی کشور 

بررسی ها نشان می دهد؛بررسی ها نشان می دهد؛

شکست سیاست های شکست سیاست های 
انقباضیانقباضی

اداره کل راه و شهرسازی استان کرمانشاه در نظر دارد ، املاک و مستغلات تحت اختیار خود شامل 6 باب خانه 

سازمانی ویلایی منطقه ۲۲ بهمن در شهر کرمانشاه را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد 

مزایده  شماره  با  و   )Setadiran.ir( دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  از  گیری  بهره  با  مزایده 

۲00۳00004۲0000۱5 به صورت الکترونیکی به فروش برساند.    

تاریخ انتشار مزایده درسامانه وشروع بازدید از مورخ ۱40۳/۱0/۱7

مهلت دریافت اسناد مزایده و پایان بازدید: تا ساعت ۱4مورخ ۲۲/ ۱40۳/۱0      

مهلت ارسال پیشنهاد: تا ساعت۱4 مورخ 0۲/ ۱40۳/۱۱

تاریخ بازگشایی: ساعت ۹  صبح  مورخ  0۳/ ۱۱ /۱40۳                                               

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد:

۱.برگزاری مزایده صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده 

شامل خرید و دریافت اسناد مزایده) در صورت وجود هزینه مربوطه و در زمانبندی قید شده در سامانه(، 

پرداخت تضمین شرکت در مزایده ( ودیعه)، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران 

محترم از این طریق امکان پذیر می باشد .لذا مزایده گران بایستی جهت اطلاع از شرایط و زمانبندی های انجام 

مزایده از تاریخ انتشار به سامانه ستاد مراجعه و در صورت تمایل به شرکت در مزایده در مهلت های مقرر اقدام 

نمایند.

۲.کلیه اطلاعات املاک و مستغلات شامل مشخصات، شرایط ، نحوه فروش و زمانبندی های مزایده در برد اعلان 

عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، بررسی و انتخاب در مهلت های ارائه شده در سامانه می باشد

۳.مفاد کلیه اسناد،شرایط و اوراق ارائه شده به مزایده گران در قسمت اسناد مزایده سامانه ستاد لازم الاجراء 

و تعهد آور می باشد.

4.علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی ( توکن) با شماره 

های ذیل تماس حاصل نمایند:

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه:0۲۱-4۱۹۳4

اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه) www.setadiran.ir ( بخش “ ثبت نام/

پروفایل مزایده گر ” موجود است.

شناسه آگهی: ۱86057۲

م الف: 4867

فراخوان مزایده عمومیفراخوان مزایده عمومی

اداره کل راه و شهرسازی استان کرمانشاه
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 رئیس جمهور با بیان اینکه دولت به صورت هم زمان برای 
معیشت، آموزش و سلامت مردم به عنوان سه اولویت اساسی 
کشور در حال برنامه ریزی و اقدام است، گفت: رفع ناترازی 
انرژی در بخش های گاز، برق و آب و نوسانات بازار ارز، به 
صورت هفتگی در جلسه سران قوا و با حضور مسئولان مربوطه 

در حال پیگیری است.
مسعود پزشکیان در دیدار اعضای »شورای مرکزی حزب 
اتحاد ملت«، تقویت پشتوانه مردمی نظام با جلب رضایتمندی 
مردم را رویکرد اصلی همه اقدامات و فعالیت های دولت وفاق 
مردمی عنوان کرد و گفت: خوشبختانه با وفاق قابل توجه 
شکل گرفته در کشور از ابتدای آغاز به کار دولت چهاردهم و 
همچنین هماهنگی و هم افزایی میان سران سه قوه، افق و 
چشم انداز روشنی برای حل مشکلات پیش روی ما قرار گرفته 
است.رئیس جمهور با بیان اینکه دولت به صورت هم زمان 
برای معیشت، آموزش و سلامت مردم به عنوان سه اولویت 
اساسی کشور در حال برنامه ریزی و اقدام است، افزود: در 
اقشار  از  از سفره مردم و حمایت  بخش معیشت، صیانت 
آسیب پذیر، در بخش آموزش محرومیت زدایی از فضاهای 
آموزشی و تغییر کلی در شیوه های آموزش با هدف رفع تبعیض 
و در بخش سلامت ارائه خدمات با کیفیت و ارزان، با تمرکز 
بر افراد کم برخوردار با بهره گیری از ظرفیت دانشگاه ها در 

حال انجام است.

پزشکیان در ادامه تغییر در اولویت های شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در دولت چهاردهم را ثمره رویکرد وفاق محور دولت 
دانست و اظهار داشت: ما با گفتگو و تفاهم توانستیم پرداختن 
به سه موضوع خانواده، آموزش و پرورش و دانشگاه به عنوان 
اجزای اصلی جامعه را به عنوان سه اولویت اصلی شورای عالی 

انقلاب فرهنگی قرار دهیم و پرداخت به مسایل فاقد اولویت 
یا غیر مرتبط با وظایف این شورا را از دستور کار خارج کنیم.

وی پیگیری مستمر رفع ناترازی های انرژی و پولی و بانکی 
را از دیگر برنامه های دولت چهاردهم بر شمرد و افزود: رفع 
ناترازی انرژی در بخش گاز، برق و آب و نوسانات بازار ارز به 

صورت هفتگی در جلسه سران قوا و با حضور مسئولان مربوطه 
در حال پیگیری است.

رئیس جمهور همچنین برنامه ریزی برای استفاده از ظرفیت 
مناطق مرزی در راستای خنثی سازی تحریم ها و همچنین 
اصلاح ساختار اداری کشور با هدف افزایش بهره وری را از 
دیگر اقدامات در دستور کار دولت عنوان کرد و گفت: در حوزه 
سیاست خارجی نیز به رغم خباثت ها و آتش افروزی های رژیم 
صهیونیستی در منطقه، تلاش داریم با توسعه مناسبات با همه 
کشورها روند رشد، پیشرفت و توسعه کشور را سرعت ببخشیم

پیش از سخنان رئیس جمهور تعدادی از اعضای شورای 
مرکزی حزب اتحاد ملت به بیان نظرات و دیدگاه های خود 
و  اقتصادی  اجتماعی،  سیاسی،  مختلف  موضوعات  درباره 
بین المللی از جمله توجه به رضایتمندی مردم با رفع مشکلاتی 
تحولات  مدیریت  در  نقش آفرینی  فیلترینگ،  همچون 
منطقه ای به منظور خنثی سازی نقش مخرب رژیم اسرائیل 
بر علیه راهبردهای ایران در تعامل با کشورهای دنیا، لزوم 
درجه بندی  رفع  و  ایرانی  شهروندان  آحاد  حقوق  به  توجه 
شهروندی در کشور، ضرورت اصلاح قانون احزاب و انتخابات 
به منظور ارتقای نقش احزاب در سپهر سیاسی کشور، اصلاح 
روندهای غلط در رفع تبعیض و محرومیت زدایی از مناطق 
کم برخوردار کشور و ضرورت حل ریشه ای ناترازی های انرژی 

پرداختند.

 رئیس جمهور:

 دولت به صورت هم زمان برای معیشت، آموزش و سلامت مردم در حال اقدام است

 نرخ رشد نقطه به نقطه بدهی دولت به بانک مرکزی که 
در آبان  ماه سال گذشته تنها 19 درصد بود، در سال جاری به 
99 درصد جهش کرد از سوی دیگر اما نرخ رشد مطالبات 
بانک مرکزی از بانک ها در پایان آبان ماه منفی شد موضوعی 
که به گفته کارشناسان ناشی از سیاست گذاری های اشتباه 
در دولت های قبل بوده که میراثی جز ویرانی اقتصاد بر جای 
نگذاشته است و به نظر می رسد برای بهبود اوضاع باید سیاست 
گذاری های درستی در حوزه داخلی و خارجی به صورت بلند 
مدت و یکپارچه و  استفاده از علم اقتصاد در جای جای سیاست 
گذاری های اقتصادی اعمال شود در غیر این صورت هر روز 
بر چالش ها و ناترازی ها در تمام حوزه های اقتصادی افزوده 

خواهد شد.
بررسی ها نشان می دهند که رقم بدهی بخش دولتی به 
بانک مرکزی که در ابتدای سال جاری 474 هزار میلیارد 
تومان بود، در پایان آبان ماه به 570 هزار میلیارد تومان رسید 
که مقایسه این ارقام، حاکی از رشد 20.3 درصدی بدهی 
بخش دولتی به بانک مرکزی در طول این هشت ماه است. 
این در حالیست که میزان رشد این رقم در دوره مشابه سال 
1403 معادل 5.2 درصد بود. افزون بر آن، نرخ رشد نقطه به 
نقطه بدهی بخش دولتی به بانک مرکزی نیز که در آبان ماه 
سال گذشته 17.1 درصد بود، در پایان آبان ماه امسال به 64.7 

درصد افزایش یافت.
همچنین ارقام ذکرشده مربوط به مطالبات بانک مرکزی 
از بخش دولتی، شامل دولت و شرکت های دولتی بود اما با 
در نظر گرفتن بدهی های دولت به تنهایی، وضعیت جهش 
آمار بدهی ها وخیم تر می شود. زیرا میزان رشد بدهی دولت 
به بانک مرکزی که در بازه زمانی 12 ماهه و هشت ماهه 

سال 1402 به ترتیب 19 درصد و 12.4 درصد بود، در دوره 
مشابه سال جاری به ترتیب 99.2 درصد و 29 درصد ثبت 

شد.
بر این اساس بدهی بخش دولتی به بانک ها نیز وضعیتی 
مشابه بدهی این بخش به بانک مرکزی دارد و رشدی قابل 
توجه ثبت کرده است. بدهی بخش دولتی به بانک های کشور 
در هشت ماهه امسال 29.7 درصد و در 12 ماه اخیر 53.4 
درصد رشد کرد تا به هزار و 879 میلیارد تومان برسد. این در 
حالی است که این ارقام رشد در سال گذشته به ترتیب 41.1 

درصد و 9.2 درصد بودند.
همچنین بررسی ها نشان می دهند نرخ رشد نقطه به نقطه 
بدهی دولت )به جز شرکت های دولتی( به بانک ها که در 
آبان ماه 1402 معادل 41.3 درصد بود، در سال جاری به 63.2 
درصد افزایش یافت. نرخ رشد هشت ماهه این رقم نیز از 6.7 

درصد به 35.9 درصد جهش کرد.
در این راستا حمید میرمعینی کارشناس اقتصادی در گفتگو 
با خبرنگار روزنامه " جهان اقتصاد"  اظهار داشت: چیزی که 

در عمل در قالب بودجه دیده شده بود قراربر این  بود تا سیاست 
انقباضی اتفاق بیافتد و گردش نقدینگی را کاهش دهد و به 
نوعی کنترل تورم اتفاق بیافتد اما در عمل این اتفاق به دلیل 
اینکه دولت  با کسری بودجه مواجه بود و با کاهش درامدهای 
نفتی و رکود بالای اقتصادی و از طرف دیگر افزایش نرخ 
دلار و افزایش ریخت و پاش های دولت ناشی از هزینه های 
جاری و عدم کنترل ان ها و بی انضباطی های مالی در قالب 
بودجه برای دولت سیزدهم  نیفتاد و همین امر سبب شد 
سیاست های انقباضی که در ظاهر قرار بود اتفاق بیافتد به 

نوعی سبب رکود  تورمی شد.
وی افزود: با رکود تورمی از طرفی فعالیت بنگاه های 
اقتصادی به شدت کاهش یافت و از سوی دیگر به دلیل 
افزایش نقدینگی کشور طی 3 سال اخیر دچار یک تورم بالا 
شد بنابراین در نتیجه شاهد شکست خوردن طرح انقباضی 
بودیم که طی دو سال اخیر دولت سیزدهم اتفاق افتاد اما در 
عمل بودجه  نه تنها انقباضی نشد بلکه کاملا انبساطی بسته 
می شد و کسری بودجه به دلیل اینکه محل تامین آن از 

درامدها و فروش اوراق تامین مالی به درستی اتفاق نمی افتاد 
دولت مجبورشد پول بدون پشتوانه چاپ کند که همین رشد 

نقدینگی، سبب تورم افسار گسیخته طی سال گذشته شد.
به گفته میر معینی ، میراث گذشته برای اقتصاد  یک ویرانی 
بزرگ است و بازسازی آن زمان بر است که البته محدودیت 
هایی نیز برای اصلاحات ساختاری و اثرگذار بنیادی وجود 
دارد که عمدتا ناشی از تحریم ها و مشکلات سیاست گذاری 
های اشتباه در گذشته است لذا اگر قرار است سیاست های 
جدید که  در دولت چهاردهم برنامه ریزی می شود به صورت 
بخشی انجام می شود در صورتی موفق خواهد بود که پشتوانه  
 ، به معنای بهبود اوضاع سیاسی داخلی  اقدامات سیاسی 
افزایش مشارکت کردمی  و بهبود اوضاع بین الملل و رفع 
تحریم ها و چالش هایی همچون اف ای تی اف وجود داشته 

باشد .
وی خاطر نشان کرد: در حال حاضر حرکت به سمت تک 
نرخی کردن ارز و کنترل و بودجه ، کاهش قیمت گذاری 
دستوری و اصلاح قیمت گذاری ها در حال انجام است اما 
اگر به صورت بلند مدت و یکپارچه همراه با بهبود اوضاع 
سیاسی مداومت  نداشته باشد به نتیجه خاصی نمی رسد و 

به شکست می انجامد.
میر معینی تاکید کرد: بنابراین اگر قرار است اتفاقات درستی 
بیافتد  و ما شاهد بهبود اوضاع اقتصادی از جمله  کاهش 
کسری بودجه و تورم و  استفاده از علم اقتصاد در جای جای 
سیاست گذاری های اقتصادی باشیم  باید حتما پشتوانه 
سیاسی  و رفع تحریم ها و تعامل با جامعه بین الملل داشته 
باشیم در غیر اینصورت چالش ها و ناترازی ها بیشتر می شود 
که ناشی از مشکلاتی است که در سابق اتفاق افتاده اما  

سرمایه گذاری در زیرساخت ها صورت نگرفته است. 
به گفته این کارشناس اقتصادی ، به نظر می رسد اگر 
بخواهیم سیاست گذاری ها به درستی تدوین و اجرا شوند 
باید در اوضاع  و شرایط سیاسی چه داخلی  و چه خارجی 

تجدید نظر صورت بگیرد .

بررسی ها نشان می دهد؛

شکست سیاست های انقباضی
 لیلا صنوبری

گروه اقتصاد

معاون ارزی بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه تسهیل نقل  و انتقال ارز، امکان تأمین 
مالی و بیمه ارزش منابع واردکننده و صادرکننده از جمله امتیازاتی است که در بازار ارز 
تجاری در نظر گرفته شده است، گفت: خوش حساب های ارزی می توانند از بانک ها 

خط اعتباری بگیرند.
به گزارش ایسنا،  محمد آرام اظهار کرد: در این بازار که براساس استانداردهای 
بین المللی طراحی شده است، کشف قیمت مبتنی بر عرضه و تقاضا اتفاق می افتد که 
عرضه توسط صادرکنندگان و تقاضا توسط واردکنندگان است. همچنین جورسازی یا 
مچینگ بین عرضه و تقاضا صورت می گیرد. این اقدام براساس یک الگوریتم ماشینی 
بدون دخالت افراد براساس بالاترین قیمت خرید و کمترین قیمت فروش اتفاق می افتد. 

در نهایت عملیات پایاپای و تسویه نقدی ریال و ارز به صورت متمرکز انجام می شود.
معاون ارزی بانک مرکزی ادامه داد: تمامی معاملات در این سامانه به ثبت می رسد؛ 
در نتیجه اگر یک فرد در یک بانک تخلفی انجام دهد امکان عرضه در بانک دیگری 
را نخواهد داشت ؛ مانند تأثیری که چک برگشتی بر فرآیند بانکی دارد. کسانی که 
مشتریان خوب باشند نیز می توانند از طریق بانک، خط اعتباری بگیرند و منابع ارزی 
خود را تأمین کنند.آرام همچنین با اشاره به امتیازاتی که در مرکز مبادله ایران مورد 
توجه قرار گرفته، بیان داشت: تسهیل نقل وانتقال ارز، امکان تأمین مالی و بیمه ارزش 
منابع واردکننده و صادرکننده از جمله امتیازات در نظر گرفته شده است. بر این اساس، 
اگر کسی قصد سرمایه گذاری دارد باید از طریق بازار سرمایه اقدام کند؛ با این حال 

امکان تضمین ارزش پول به اندازه رقم کوتاژ تخصیص پیداکرده برای واردکننده و 
صادرکننده وجود دارد.معاون ارزی بانک مرکزی در ادامه با بیان اینکه وضعیت ذخایر 
ارزی و طلای بانک مرکزی در وضعیت مطمئنی به سر می برد، تصریح کرد: ادعای 
مطرح شده در مورد کاهش ذخایر خارجی و عدم تکافو برای واردات کالاهای کشور تا 
پایان سال صحت ندارد و ذخایر ارزی خارجی و ذخایر ارز و طلا در داخل کشور کاملا 
مطمئن و قابل استفاده است.وی با بیان این که بانک مرکزی مشکلی در تأمین ارز 
واردات کالا به کشور ندارد، گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 53 میلیارد و 288 
میلیون  دلار ارز برای واردات کالاهای مورد نیاز به کشور تأمین شده که 11 میلیارد و 

102 میلیون دلار به واردات کالاهای اساسی و دارو اختصاص یافته است.

رئیس سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه در این سازمان به دنبال تسهیل فرایندها و 
توسعه صادرات هستیم، تاکید کرد: تعاونی ها با هدف توسعه بازار صادراتی فعالیت کنند.

»محمدعلی دهقان دهنوی« امروز )یکشنبه( در نشست با رئیس اتاق تعاون ایران و 
اعضای آن اظهار داشت: در سازمان توسعه تجارت به دنبال تسهیل و شفاف سازی در 
فرایندها و ارائه مشوق ها به فعالان اقتصادی هستیم.وی افزود: تعاونی ها باید در زمان 
تولید به صادرات فکر کنند، نه اینکه صادرات از کالاهای مازاد در بازار انجام شود.رئیس 
سازمان توسعه تجارت با اشاره به بحث مرزنشینان گفت: قانونی در مجلس تصویب شده 

است که در همین راستا آیین نامه کولبری و ملوانی نهایی شده است و به زودی ابلاغ می 
شود.وی بیان داشت: طبق این آیین نامه قرار است تا سه درصد تجارت کشور از مبادی 
کولبری انجام شود، به شرطی که این کولبری از طریق مبادی رسمی کشور باشد و درآمد 

حاصل از صادرات، صرف ایجاد اشتغال و توسعه پایدار مناطق مرزنشین باشد.
دهقان دهنوی با بیان اینکه تعاونی های مرزنشین باید به سمت توسعه اشتغال در مرز 
بروند، ادامه داد: در راستای قانون کولبری کمیته ای شکل می گیرد و از ظرفیت بخش 
خصوصی بهره خواهیم برد.وی با اشاره به تبادل اطلاعات با رایزنان بازرگانی خارج از کشور 

اظهار داشت: آمادگی داریم تا در جلسه ای مشترک، مسیرهای انتقال اطلاعات فراهم شود 
و از ظرفیت ها برای کشور استفاده شود.رئیس سازمان توسعه تجارت اضافه کرد: برگزاری 
نمایشگاه یک صنعت است که در آن فعالان اقتصادی به دنبال تامین درآمد و معرفی 
دستاوردهای خود هستند.وی با بیان اینکه شفاف سازی در فرایندها و رویه های سازمان 
توسعه تجارت انجام می شود، گفت: به این منظور سامانه ای راه اندازی شده است تا شفاف 
باشد، این سازمان آمادگی دارد تا ضمن حمایت از برگزاری نمایشگاه ها در خارج از کشور، 

مجوزهای نمایشگاهی نیز تمدید شود.

معاون بانک مرکزی اعلام کرد

خوش حساب های ارزی از بانک ها خط اعتباری می گیرند

رئیس سازمان توسعه تجارت:

تعاونی ها با هدف توسعه بازار صادراتی فعالیت کنند

سرمقاله

اخبار

بازار ســازی به قیمت تعمیق رکود 
خلیل محمودی – مدیر مسئول

پس از افزایش قیمت ارز در یک ماه اخیر به تدریج بازار مسکن نیز با تغییرات 
قیمتی همراه شد به گونه ایکه بسیاری از مالکان با سودای تبعیت قیمت مسکن از 
ارز یا در فاز  رکودی قرار گرفتند یا تلاش کردند همپای قیمت ارز نرخ های خود را 
 افزایش دهند. البته این روند در شهرهای اطراف پایتخت بیش از تهران به چشم
می خورد و توانست اندک معاملات را نیز متوقف کند . در واقع مالکان در شرایطی 
با بازار سازی و همکاری برخی از بنگاه های معاملات ملکی سعی در قیمت سازی 
دارند که احتمالا فراموش کرده اند. در یک سال اخیر رشد قیمت مسکن نتیجه پیشی 
گرفتن تورم مسکن از تورم عمومی بوده است  بنابراین تا زمانی که تور مسکن به 
تور عمومی نرسدعملا هرگونه بازار سازی وایجاد هیجان در بازار نتیجه ای جز 
تعمیق رکود نخواهد داشت. در این رابطه بررسی ها نشان می دهد میزان معاملات 
در شهر تهران به شدت کاهش یافته و اندک معاملاتی هم که در شهرهای اطراف 
تهران وجود داشته به دلیل زیاده خواهی و قیمت سازی مالکان و بنگاه های معاملات 
ملکی به حال تعلیق درآمده است . سئوالی در این بین وجود دارد این که  است  آیا 
دولت وظیفه ای در قبال بازار سازی برخی از زیاده خواهان دارد. آیا وقت آن نرسیده 
که مسئولان وزارت راه و شهرسازی که قطعا از وضعیت کنونی بازار و زد و بندهای 
موجود در آن آگاهی دارند حداقل به فکر کنترل بازار با استفاده از ابزارهای نظارتی 
باشند.آنچه مسلم است بازار مسکن با کمبود مواجه است،  اما این دلیل موجهی 

نیست که دولت با اتکا به این کمبود از ابزارهای نظارتی خود بهره گیری نکند . 
همانگونه که بررسی ها نشان می دهد انواع حمایت های تسهیلاتی به دلیل 

همین زیاده خواهی عملا فاقد هر گونه اثرگذاری در این بازار آشفته است.

چاره ای جز حذف قیمت گذاری 
دستوری نداریم

یک نماینده مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: با توجه به تأکید برنامه هفتم 
توسعه، چاره ای جز حذف قیمت گذاری دستوری و نزدیک شدن قیمت های 

ارز به هم نداریم.
غلامحسین زارعی نماینده مجلس شورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر 
با تاکید بر لزوم حذف قیمت گذاری دستوری اظهار کرد: طبق قانون برنامه هفتم 
توسعه، ما باید به سمتی حرکت کنیم که قیمت های دستوری را کمتر شاهد باشیم. 
یکی از مسائلی که در حوزه اقتصاد وجود دارد تفاوت در نرخ های مختلف ارز است 

که ناخواسته منجر به رانت هم می شود.
وی عنوان کرد: قرار بر این شد که دولتمردان بازار تجاری ارز را راه اندازی 
کنند و قیمت ها را به هم نزدیک کنند. انتظار ما از دولت این بود که نرخ شناور 
همراه با نظارت و مدیریت باشد که متأسفانه در بخش مدیریت کردن نرخ ها، 

ضعف وجود دارد.
این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: بخش زیادی از افزایش 
نرخ ارز دلایل غیر اقتصادی دارند و بخشی از آن نیز جنبه روانی دارد. این افزایش 
قیمت ها تورم ایجاد می کنند. ما از رئیس جمهور و وزرای مربوطه می خواهیم به 

بخش روانی توجه و آن را کنترل کنند.
زارعی در پایان تصریح کرد: ما چاره ای جز حرکت به سمت حذف قیمت 
گذاری دستوری نداریم اما این مسائل یک شبه به وجود نیامدند که با تصمیم 
گیری یک دفعه ای از بین بروند. اینها باید به تدریج اتفاق می افتاد و زیرساخت های 

لازم برای آن را ایجاد می کردیم تا به مردم و سفره های مردم فشار وارد نشود.

بسته دولت برای جبران خسارات 
صنایع به زودی اعلام می شود

رئیس اتاق ایران گفت: واحدهای صنعتی و تولیدی ایران از کمبود برق و گاز، 
خسارت های بزرگی را متحمل شده اند که به زودی بسته حمایتی از طرف دولت، 

اعلام می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، صمد حسن زاده، رئیس اتاق ایران امروز در نشست 
شورای رؤسای اتاق های استانی گفت: در طول یک ماه گذشته با رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار دیدار داشتیم و درباره برنامه های این سازمان در راستای 
بهبود محیط کسب وکار و روند سرمایه گذاری صحبت کردیم. دیدار با رئیس کل 
بانک مرکزی برای بررسی فعالیت مرکز مبادله ارز و طلا نیز در این بازه زمانی 

اتفاق افتاد.
وی ادامه داد: برای اطلاع رسانی بیشتر و آموزش استفاده از مرکز مبادله ارز و 
طلا به فعالان اقتصادی با حضور معاون ارزی بانک مرکزی، چندین جلسه برگزار 
شد. در کنار مباحث بانکی، نشستی با وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات داشتیم 
که به دنبال آن شاهد رفع فیلتر یکی از پیام رسان ها بودیم. نشست با وزیر میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در راستای واگذاری مکان های تاریخی به 

بخش خصوصی برای بهره برداری و نگهداری بهتر از آنها نیز انجام شد.
حسن زاده همچنین به دیدار هیئت رئیسه و تعدادی از رؤسای اتاق ها و 
کمیسیون های تخصصی اتاق ایران با رئیس جمهور اشاره کرد و گفت: مسئله 
مهم دیگری که اتاق ایران در حدفاضل بین نشست پیشین و جاری هیئت 
نمایندگان مورد تاکید قرار گرفت، موضع fatf بود که آقای پزشکیان با آن موافق 
هستند و مقام معظم رهبری هم دستور دادند که در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بررسی شود، بخش خصوصی هم پیگیری های خود را در این راستا انجام 

خواهد داد.
وی افزود: جهش های اخیر نرخ ارز قیمت مواد اولیه و هزینه های وارداتی را 
برای تولید کنندگان افزایش داده و نقدینگی و سرمایه در گردش تولیدکنندگان 
به چالش خورده است. این مطالب به رئیس کل بانک مرکزی انتقال پیدا کرد و 
قرار شد 250 همت برای افزایش سرمایه های بانکی به بانک ها تزریق شود.حسن 
زاده گفت: اتاق ایران خواسته ی دیگری از رئیس جمهور داشت، که خسارت های 
واحدهای تولیدی که به واسطه قطعی انرژی زیان دیده اند را جبران کند که 
مشخصاً این امکان وجود ندارد. بنابراین ما این پیشنهاد را دادیم که دستگاه ها 
مطالبات شأن را از بخش خصوصی کمی تعویق بیندازند تا بخش خصوصی به 
مرور تسویه کند.رئیس اتاق ایران تاکید کرد: امروز ایران با مشکلات بزرگ 
اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و شرایط سخت در منطقه خاورمیانه مواجه است. از 
طرفی شاهد اجرای برنامه هایی برای تضعیف ایران از سوی برخی کشورها در 
سطح بین المللی هستیم.وی افزود: در عین حال واحدهای صنعتی و تولیدی ایران 
از کمبود برق و گاز، خسارت های بزرگی را متحمل شده اند که باید طبق قانون، 
حقوق آنها را مطالبه کنیم و برای جبران این خسارت ها سعی کردیم فرصت یا 
تمهیداتی در پرداخت بدهی های مالیاتی، بیمه ای و ... واحدها، دیده شود که به 

زودی از طرف دولت اعلام خواهد شد.
کیوان کاشفی، عضو هیئت رئیسه اتاق ایران نیز در این نشست درباره افزایش 
تعرفه های برق واحدهای صنعتی از ابتدای مهرماه گفت: با پیگیری ها مقرر شد 
افزایش تعرفه های برق واحدها و عطف به ماسبق شدن آن، متوقف شود، چون 
غیرقانونی و غیرمنطقی بود. بنابراین اگر در استانی هنوز بر اساس تعرفه های 

افزایشی، بهای برق واحدها، محاسبه می شود، اعلام کنید تا پیگیری شود.
وی اظهار کرد: موضوع جبران خسارت های ناشی از قطع انرژی که به واحدهای 
اقتصادی وارد شده است نیز مورد پیگیری قرار گرفت و بر این اساس به زودی 

بسته حمایتی از طرف دولت، اعلام می شود.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: هماهنگی خوبی بین وزارت 
جهاد و بهداشت به وجود آمده تا فعالیت های حوزه سلامت 
توسعه پیدا کرده و مشارکت جدی بخش خصوصی را در 

ساخت واکسن و سرم داشته باشیم.
به گزارش خبرنگار مهر، امروز یکشنبه 16 دی 1403 
همایش و مراسم گرامیداشت صدمین سال تأسیس تحقیقات 
واکسن و سرم سازی رازی زیرمجموعه سازمان تحقیقات، 

آموزش و ترویج کشاورزی با حضور معاون امور زنان و خانواده 
رئیس جمهور، وزیر جهاد کشاورزی و رؤسا سازمان های 

دامپزشکی و تات در محل سالن اجلاس برگزار شد.
غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی در ادامه 
همایش، با اشاره به پیام رئیس جمهور گفت: 16 دی ماه را 
سرآغاز تحولی بزرگ در عرصه سلامت و بهداشت عمومی 
دانست و گفت: مؤسسه رازی مجموعه ای بزرگ است که 

نسل های مختلف از محصولات آن بهره مند شده اند.
وی افزود: سلامت چند نسل مرهون تلاش های این 
مرکز است. نقش آنها در ویروس های بسیار کشنده مانند 

دیفتری و...قابل تأمل است.
نوری قزلجه اظهار کرد: تولیدات این مرکز در سلامت 
انسان، دام با قیمت مناسب لنگرگاه قابل اطمینان کشور 
است.وی با اشاره به آمادگی مؤسسه برای انتقال دانش اشاره 

کرد: این مؤسسه آمادگی کامل دارد برای انتقال دانش و 
تکنولوژی به مراکز دانشگاهی و دانش بنیان و نیز کشورهای 
همسایه و دوست تا از این تحقیقات استفاده بهینه داشته 
باشند.وزیر جهاد کشاورزی در پایان گفت: هماهنگی خوبی 
بین وزارت جهاد کشاورزی و وزارت بهداشت وجود دارد تا 
فعالیت ها توسعه یابد و مشارکت جدی بخش خصوصی برای 

تولید واکسن و سرم را داشته باشیم.

هماهنگی بین دو وزارتخانه جهاد و بهداشت در راستای تحقیقات حوزه سلامت
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  مهرناز خوشبخت 
گروه صنعت

عناصر  از  غنی  ذخایر  با  قم،  نمک  دریاچه  شورابه های 
فرصتی  لیتیوم،  و  سدیم  پتاسیم،  منیزیم،  نظیر  استراتژیک 
منحصربه فرد برای ایران فراهم آورده تا با تولید مواد معدنی 
حیاتی، علاوه بر کاهش وابستگی به واردات، نقش مؤثری در 
توسعه اقتصادی ایفا کند. اما مخالفت سازمان محیط زیست و 
پروانه  صدور  علیرغم  گردشگری  و  فرهنگی  میراث  اداره 

بهره برداری باعث توقف این طرح شده است.
این در حالی است که ایران، به عنوان کشوری غنی از منابع 
معدنی، می تواند با استحصال عناصر استراتژیک از شورابه ها 
نقش مؤثری در تولید ثروت ملی و کاهش وابستگی به واردات 

این عناصر ایفا کند. 
تمرکز جهانی بر این مواد به دلیل کاربرد گسترده آنها در 
صنایع پیشرفته و محدودیت ذخایر در جهان، چالش های بسیاری 
را در تأمین این عناصر ایجاد کرده است. در این شرایط، شناسایی 
و بهره برداری از منابع داخلی ایران، به ویژه شورابه ها، اهمیتی 

دوچندان دارد.
وضعیت بهره برداری و محصولات پیش بینی شده

با هدف تولید سالانه 50 هزار تن اکسید منیزیم و محصولات 

جانبی نظیر نمک خوراکی و دارویی، سولفات پتاسیم، کلرید 
کلسیم و کربنات لیتیوم، شرکت توسعه و تجهیز معادن امداد به 
عنوان سرمایه گذار بخش خصوصی در سال 1395 جهت احداث 
کارخانه اقدام کرد. حجم سرمایه گذاری در این پروژه 167 میلیون 
یورو برآورد می شود که با اجرای آن، 500 نفر اشتغال مستقیم 

ایجاد خواهد شد.
با وجود اهمیت این پروژه، انجام مطالعات زیست محیطی و 
رعایت ضوابط، عدم همراهی و همکاری سازمان های حفاظت 

محیط زیست و وزارت میراث فرهنگی و گردشگری، مانع پیشرفت 
طرح شده است. شکایت هایی که توسط اداره میراث فرهنگی و 
گردشگری شهرستان آران و بیدگل مطرح شد، باعث توقف 
فعالیت سرمایه گذار و تأخیر در بهره برداری از این پروژه شده 

است.
ضرورت تسریع در اجرای طرح ها

موانع ذکر شده نه تنها فرصت های اقتصادی و اشتغال زایی را 
از بین برده بلکه منجر به افزایش هزینه سرمایه گذاری طرح و 

وابستگی کشور به واردات مواد معدنی استراتژیک شده است. 
با توجه به تأکیدات مقام معظم رهبری بر رونق تولید و کاهش 
وابستگی به واردات و همچنین عزم دولت چهاردهم برای »ایران 
و  برطرف  قوی« ضروری است موانع موجود هرچه سریع تر 

بهره برداری از این طرح آغاز شود.
ویژگی های شورابه دریاچه نمک قم

مطابق تعاریف علمی، زمانی که کل مواد جامد محلول در آب 
)TDS( بیش از 50 هزار میلی گرم در لیتر باشد، به آن شورابه 
می گویند. این ماده معدنی که تفاوت ماهوی با آب دارد، قابلیت 
تثبیت کنندگی خاک جهت جلوگیری از پخش گردوغبار دارد و 
تولید مواد معدنی گوناگون و همچنین تولید محصولاتی از قبیل 
فرآوری  فرآیند  از  حاصل  لیتیوم  و  سدیم  پتاسیم،  منیزیم، 
شورابه هاست. یکی از منابع ارزشمند شورابه در ایران، دریاچه 
نمک قم است که با وسعت 2300 کیلومتر مربع و ارتفاع 765 
متر از سطح دریا بین سه استان اصفهان، قم و سمنان واقع شده 

و یکی از پلایاهای با ارزش کشور محسوب می شود.
ظرفیت های گردشگری و چالش های زیست محیطی

طبیعت منحصربه فرد دریاچه نمک قم، فرصتی برای توسعه 
ژئوتوریسم معدنی فراهم کرده است. با ایجاد زیرساخت های 
از  یکی  به  را  منطقه  این  می توان  امن،  جاده های  و  مناسب 
جذاب ترین مقاصد گردشگری کشور تبدیل کرد. این اقدام نه تنها 
در رونق گردشگری بلکه در افزایش منافع و رونق اقتصادی 

منطقه تأثیرگذار خواهد بود.

توقف 9 ساله یک طرح استراتژیک به دلیل مخالفت سازمان محیط زیست و وزارت میراث فرهنگی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: امروز که جامعه ما به امیدآفرینی، جهاد 
تبیین و انعکاس اخبار مثبت از صنعت فولاد نیاز دارد، وب سایت جدید فولاد هرمزگان 
می تواند بستری جدید را برای شفافیت، اطلاع رسانی و تزریق امید به جامعه فراهم 

کند.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، عطاالله معروفخانی در آیین 
رونمایی از وب سایت شرکت فولاد هرمزگان ضمن تبریک فرا رسیدن سیزدهمین 
سالروز افتتاح فولاد هرمزگان، بیان کرد: امروز مفتخریم که در سالروز افتتاح فولاد 
هرمزگان، از وب سایت جدید رونمایی می کنیم که گامی دیگر در مسیر رشد، شفافیت 

و توسعه ارتباطات داخلی و بین المللی خواهد بود.
وی افزود: در دنیای امروز رسانه ها نه تنها ابزار اطلاع رسانی هستند، بلکه عاملان 
مهمی در ایجاد اعتماد، امید و هویت سازی به شمار می روند. در صنعتی مانند فولاد که 
نقش آن در توسعه اقتصادی و صنعتی کشور بی بدیل است رسانه ها می توانند داستان های 

پیشرفت و تاب آوری را روایت کنند و مردم را با ابعاد این صنعت آشنا سازند.
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در خصوص اهمیت صنعت فولاد در اقتصاد 
کشور و انعکاس اخبار امیدآفرین و مثبت از این صنعت، خاطرنشان کرد: صنعت فولاد 
کشور به عنوان یکی از موتورهای توسعه کشور نمونه ای از خودکفایی ملی و عبور از 
تحریم هاست. بازتاب دستاوردهایی مانند افزایش تولید، توسعه صادرات و تکمیل 
زنجیره ارزش می تواند روایت های امیدبخش را به جامعه منتقل کند. این روایت ها 

روحیه ملی را تقویت کرده نشان می دهد ایران اسلامی با وجود همه چالش ها در مسیر 
رشد و تعالی قرار دارد.معروفخانی تصریح کرد: جامعه ما بیش از هر زمان دیگری به 
امید نیاز دارد و با بازتاب تلاش های شبانه روزی مهندسان کارگران و مدیران فولاد 

هرمزگان می توان نقش موثری را در تزریق این امید ایفا کرد. در کنار آن، انعکاس 
مانند  ما در حوزه هایی  اقدامات مسئولانه  نوین  فناوری های  توسعه ای  پروژه های 
اشتغال زایی و حفظ محیط زیست پیام روشن »ما می توانیم« را به گوش همگان 
می رساند.وی با اشاره به نقش وب سایت جدید در اطلاع رسانی، تاکید کرد: وب سایت 
جدید شرکت فولاد هرمزگان که امروز رونمایی شد، گامی در راستای تقویت ارتباطات، 
بهبود شفافیت و گسترش تعامل با مخاطبان داخلی و خارجی است. این وب سایت تنها 
یک پلتفرم دیجیتال نیست؛ بلکه یک ویترین ملی و بین المللی است که پیام پیشرفت 
صنعت فولاد ایران را به جهان مخابره و جایگاه ما را در بازارهای بین المللی تقویت 
ارائه جزئیات دقیق درباره  اضافه کرد:  می کند.مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
محصولات پروژه ها و ظرفیت های تولیدی شرکت به شفافیت بیشتر در ارتباطات و 
اعتمادسازی کمک کرده و اقدامات ما را در حوزه هایی همچون محیط زیست توسعه 
پایدار و ارتقای کیفیت زندگی در منطقه به عنوان یکی از محورهای اصلی در این 
وب سایت به تصویر می کشد. همچنین این وب سایت بستری برای ارتباط سریع و 

کارآمد با مشتریان تامین کنندگان و جامعه فراهم می سازد.
معروفخانی در پایان گفت: این وب سایت آغاز یک مسیر جدید است که در آن 
ارتباطات شفاف تر، تعاملات سازنده تر و امیدآفرینی پررنگ تر خواهد بود. این افتخار را 
داریم که با رونمایی از وب سایت جدید، گامی در مسیر رشد شفافیت و توسعه ارتباطات 

داخلی و بین المللی برداریم.

 مراسم سالگرد شهادت سردار قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی، با حضور گسترده کارکنان و مقامات محلی در منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس برگزار شد. این مراسم با هدف گرامیداشت یاد و خاطره این شهید بزرگوار 

و تجدید پیمان با آرمان های انقلاب اسلامی برگزار گردید.
در این مراسم که با حضور پیرحسینلو، مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 
و جمعی از کارکنان شرکت برگزار شد، سخنرانی هایی درباره ویژگی های شخصیتی و 
دستاوردهای سردار سلیمانی و تاثیرات ایشان در حوزه امنیت ملی و بین المللی ایراد 

گردید.

پیرحسینلو در سخنان خود ضمن اشاره به فداکاری ها و تلاش های شبانه روزی 
سردار سلیمانی در مقابله با تروریسم و دفاع از ارزش های انقلاب اسلامی، تأکید کرد: 
»سردار سلیمانی نه تنها در عرصه نظامی، بلکه در عرصه دیپلماسی و مقاومت نیز 
چهره ای ماندگار از خود بر جای گذاشت. امروز ما ادامه دهندگان مسیر ایشان در تقویت 

قدرت ملی و امنیت کشور خواهیم بود.«
در ادامه مراسم، تصاویری از سردار سلیمانی در دوران خدمت و حضور در میدان های 
نبرد به نمایش درآمد که با استقبال گرم حضار مواجه شد. همچنین، در بخشی از برنامه، 
گروه های فرهنگی و هنری با اجرای برنامه های مختلف، یاد این شهید را گرامی داشتند

 آیت الله سید یوسف طباطبایی نژاد، امام جمعه اصفهان، در دیدار با مهندس افضلی، مدیرعامل 
شرکت ذوب آهن اصفهان، با تأکید بر اهمیت توسعه و ارتقای بهره وری در صنعت، گفت: کشف 
و بهره برداری از معادن جدید برای تأمین مواد اولیه از ضروریات است. مجموعه ای که به طور 
مداوم در حال تولید است، نباید با کمبود مواد اولیه مواجه باشد، به ویژه موادی که در داخل کشور 

وجود دارد.
 وی بر لزوم توجه به رفاه کارکنان تأکید کرد و افزود: یکی از اولویت های اصلی، پرداخت 
حقوق و تأمین معیشت کارگران است. توجه به این موارد موجب افزایش بهره وری و ایجاد فضای 
کاری آرام و مثبت می شود.نماینده ولی فقیه در استان همچنین بر لزوم مدیریت صحیح در موضوع 
آلودگی هوا اشاره کرد و گفت: باید از تجربیات کشورهای موفق در این حوزه بهره برد و تصمیماتی 

اتخاذ کرد که ضمن بهبود کیفیت زندگی، رضایت عموم مردم را تأمین کند.

آیت الله طباطبایی نژاد بر استفاده از تولیدات داخلی تأکید کرد و گفت: زمانی که شرکت هایی 
مانند ذوب آهن محصولات باکیفیت تولید می کنند، واردات بی مورد معنا ندارد و باید از تولید ملی 
حمایت شود.وی همچنین ایجاد فضای محبت و همدلی در محیط کار را ضروری دانست و 
تصریح کرد: حکومت اسلامی بر پایه محبت و مداراست. رفتار محبت آمیز با کارکنان، بازدهی و 
رضایت شغلی را افزایش می دهد.در ابتدای این دیدار، مهندس افضلی، مدیرعامل شرکت ذوب آهن 
اصفهان، گزارشی از اقدامات و برنامه های شرکت ارائه کرد و گفت: پیگیری هایی برای بهره برداری 
از معادن جدید در اطراف مشهد و آقاعلی عباس در حال انجام است تا نیاز شرکت به مواد اولیه 

به طور کامل از منابع داخلی تأمین شود.
وی افزود: برنامه های متعددی برای ارتقای رفاه کارکنان در دست اجرا داریم و اولویت ما این 

است که معیشت و رفاه پرسنل تحت هیچ شرایطی دچار مشکل نشود.

 سامانه تولید یکپارچه کارخانه فولادسازی این مجتمع به بهره برداری رسید. این سامانه با 
هدف پایش دقیق تر فرآیندهای تولید و مکانیزه کردن تمامی مراحل عملیات تولیدی طراحی 
و اجرا شده است و گامی مهم در مسیر تحول دیجیتال این مجموعه صنعتی به شمار می آید

این پروژه در همکاری با شرکت بین المللی مهندسی سیستم ها و اتوماسیون ایریسا و با 
برگزاری جلسات تخصصی متعدد با مدیران، رؤسا و کارشناسان مجتمع فولاد نی ریز انجام 
شد. این جلسات برای تحلیل نیازهای عملیاتی و فنی کارخانه و تطبیق آنها با استانداردهای 
پیشرفته اتوماسیون صنعتی برگزار گردید.سامانه تولید یکپارچه، پوشش کاملی بر تمامی مراحل 
تولید در کارخانه فولادسازی دارد. از جمله این مراحل می توان به برنامه ریزی تولید، فرآیند 
ذوب و ریخته گری، مدیریت انبار محصول، پیگیری سفارشات فروش و صادرات، و نظارت بر 
عملکرد آزمایشگاه فولادسازی اشاره کرد. تمام این فرآیندها اکنون به صورت مکانیزه و یکپارچه 

انجام می شوند که باعث بهبود دقت، سرعت و کارایی عملیات خواهد شد.از دیگر مزایای این 
سامانه می توان به کاهش خطاهای انسانی، شفافیت بیشتر در مدیریت اطلاعات تولید، امکان 
گزارش گیری لحظه ای از وضعیت تولید و قابلیت پیش بینی بهتر چالش ها در فرآیندهای تولیدی 
اشاره کرد. همچنین، این سامانه زمینه ساز ارتقای توان رقابتی مجتمع فولاد نی ریز در بازارهای 

داخلی و بین المللی خواهد بود.
این سامانه علاوه بر افزایش بهره وری و بهینه سازی فرآیندها، به مدیران این مجتمع امکان 
می دهد تا با دسترسی به اطلاعات دقیق و لحظه ای، تصمیمات بهتری در حوزه های تولید، 
فروش و مدیریت منابع اتخاذ کنند.این اقدام نشان دهنده تعهد مجتمع فولاد غدیر نی ریز به 
توسعه پایدار، ارتقای فناوری و تقویت جایگاه خود به عنوان یکی از پیشگامان صنعت فولاد 

کشور است.

 فضای فعالیت کسب و کارها در حال حاضر با رقابت شدید و 
تحولات بزرگی عجین شده است. این مسئله سبب شده است که 
در وهله نخست حفظ جایگاه سازمان و در وهله بعد رشد و ارتقای 
آن، پررنگ تر از قبل مستلزم همراهی و همگام شدن با تحولات 

و به روزرسانی رویکردها و فرایندها باشد.

فضای فعالیت کسب و کارها در حال حاضر با رقابت شدید و 
تحولات بزرگی عجین شده است. این مسئله سبب شده است که 
در وهله نخست حفظ جایگاه سازمان و در وهله بعد رشد و ارتقای 
آن، پررنگ تر از قبل مستلزم همراهی و همگام شدن با تحولات 

و به روزرسانی رویکردها و فرایندها باشد.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در آیین رونمایی از نسخه جدید وب سایت این شرکت:

 وب سایت جدید آغاز یک مسیر تازه در شفافیت و اطلاع رسانی است

مراسم یادبود سردار قاسم سلیمانی با حضور مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس برگزارشد

دیدار مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان با نماینده ولی فقیه

 راه اندازی سامانه تولید یکپارچه کارخانه فولادسازی 
در مجتمع فولاد غدیر نی ریز

اولویت بخشی فولاد سنگان به 
توسعه و تعالی سرمایه های انسانی

یادداشت

خبر

اما و اگرهای تعرفه گذاری برق
هادی محمدپور - نماینده مجلس

 به جای پیچیدن نسخه یکسان برای افزایش تعرفه برق بایستی با اجرای 
طرح تعرفه گذاری پلکانی برق از گروه هایی که مصرف غیربهینه از انرژی 

دارند هزینه بیشتر اخذ کرد.
 تعرفه گذاری پلکانی به این معناست که قیمت خدمات یا کالاها با توجه 
به مصرف و نیاز مصرف کنندگان افزایش می یابد. در این سیستم، کسانی 
که مصرف بیشتری دارند، هزینه بیشتری می پردازند. این نوع تعرفه گذاری 
به طور خاص در بخش های انرژی مانند برق، آب و گاز کاربرد دارد و هدف 
آن این است که مصرف کنندگان با مصرف بهینه تر، هزینه های کمتری 
پرداخت کنند. این روش به نوعی از مصرف بی رویه جلوگیری می کند و 
باعث می شود تا مصرف کنندگان به سمت مصرف بهینه تر سوق داده شوند

در مورد برق خانگی، تعرفه گذاری پلکانی می تواند بسیار مؤثر باشد. برای 
مثال، افرادی که مصرف کمی دارند، هزینه کمتری پرداخت می کنند، در 
حالی که کسانی که مصرف بالایی دارند، هزینه بیشتری می پردازند. این 
سیاست می تواند به کاهش مصرف انرژی کمک کند و در عین حال، عدالت 
اجتماعی را در توزیع هزینه ها رعایت کند. این رویکرد باعث می شود که 
خانوارهای کم درآمد که مصرف کمی دارند، فشار کمتری از بابت هزینه های 

انرژی متحمل شوند.
باید توجه داشت که افزایش 38 درصدی تعرفه برق خانگی بدون شک 
فشار زیادی بر اقشار متوسط و کم درآمد وارد می کند. این تصمیم می تواند 
برای کسانی که مصرف زیادی ندارند، مشکلاتی ایجاد کند. البته باید در 
نظر داشت که افزایش تعرفه برق به دلیل هزینه های بالای تولید و توزیع 
انرژی در کشور است، اما باید این افزایش به گونه ای اعمال شود که به 

اقشار آسیب پذیر فشار نیاورد.
در شرایط کنونی که تورم بالا است و قدرت خرید مردم کاهش یافته، 
افزایش اینچنینی تعرفه ها می تواند به مشکلات اقتصادی مردم دامن بزند. 
به ویژه در مناطق کمتر توسعه یافته که مردم در وضعیت اقتصادی دشواری 
به سر می برند، این افزایش تعرفه ها ممکن است به فشارهای بیشتری منجر 

شود.
برای جبران این فشارها، دولت باید تدابیر حمایتی بیشتری برای اقشار 
کم درآمد در نظر بگیرد. به عنوان مثال، تخصیص یارانه های انرژی برای 
خانوارهای کم درآمد می تواند به کاهش فشار اقتصادی کمک کند. همچنین 
باید در نظر داشت که افزایش تعرفه ها باید به صورت تدریجی و با توجه به 

وضعیت اقتصادی کشور و مردم انجام شود.
برای کاهش وابستگی به افزایش تعرفه ها، باید به سمت بهینه سازی 
مصرف انرژی حرکت کنیم. آموزش مردم در زمینه مصرف بهینه انرژی و 
استفاده از تکنولوژی های جدید می تواند به کاهش مصرف و هزینه ها کمک 
کند. در کنار این، باید توجه داشته باشیم که اصلاحات در بخش انرژی باید 

به گونه ای باشد که به نفع تمام اقشار جامعه، به ویژه اقشار ضعیف، باشد.
سیاست های انرژی باید به گونه ای طراحی شوند که هم از لحاظ اقتصادی 

به نفع کشور باشد و هم فشار کمتری به مردم وارد کند.

پاسکاریِ سازمان ها؛ کامیون داران با 
دریافت سوخت ارزان مخالفت کردند

لغو معافیت مالیات بر سوخت رانندگان کامیون های ترانزیتی نه تنها باعث 
معطلی کامیون ها در مرز بازرگان شده که برای کامیون های ایرانی ورودی از 

مرز بلغارستان به ترکیه نیز اعمال می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، تصمیم سختگیرانه کشور ترکیه مبنی بر »لغو معافیت 
مالیات بر سوخت رانندگان کامیون های ترانزیتی« و اجرای آن از روز شنبه، 8 
دی تا به دیروز )شنبه، 15 دی( بیش از هزار کامیون را در مرز بازرگان معطل 
کرده است در حالی که سابق بر این و پیش از اعمال این قانون از سوی ترکیه 
مرز بازرگان شاهد تردد 300 دستگاه کامیون به صورت روزانه بود. شیوه اعمال 
این قانون به این شکل است که کامیون های ایرانی پس از ورود به ترکیه باید 
مالیاتی معادل ظرفیت باک سوخت خود پرداخت کنند، که میزان این مالیات 

155 درصد مالیات ویژه مصرف کننده در ترکیه تعیین شده است.
خبرهای رسانه های کشور ترکیه حکایت از این دارد که این تصمیم توسط 
دولت ترکیه بر اساس اصل عمل متقابل اتخاذ شده، بر همین اساس طبق این 
قانون، کامیون داران به ازای هر لیتر ظرفیت باک خود )اعم از اینکه پر یا خالی 
باشد( 28 لیر یا به عبارتی برای هر باک »معادل 60 تا 80 میلیون تومان« مالیات 

پرداخت کنند.
پیگیری های سرویس اقتصادی مهر از نهادهای ذی ربط برای تبیین وضعیت 
موجود تا این لحظه به نتیجه قابل توجهی نرسیده است؛ به عنوان نمونه روابط 
عمومی سازمان راهداری در پاسخ به این پیگیری های مهر اعلام کرده است که 
این مسئله در حیطه وظیفه آنها نیست و باید از شرکت پخش فرآورده های نفتی 
موضوع را جویا شد. شرکت پخش فرآورده های نفتی هم در پاسخ به پیگیری های 
مهر اعلام کرد که توقف کامیون دارها به حوزه آنها مرتبط نیست و باید از سازمان 

راهداری و استانداری مربوطه جزئیات اعلام شود.
این چرخه باطل و موکول کردن پاسخگویی از سوی یک نهاد به نهاد دیگر، 
این برداشت را در ذهن ایجاد می کند که نهادهای ذی ربط به دنبال شانه خالی 

کردن از وظایف و مسئولیت های خود در این حیطه هستند.
نتیجه دیگری از بررسی های تکمیلی در خصوص مشکل کامیون های 
ترانزیتی در مرزهای مشترک ایران و ترکیه بیانگر آن است که در پی تصمیم 
چند ماه قبل ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز که از طریق شرکت پخش 
فرآورده های نفتی از مرداد ماه سال جاری در خصوص سوخت اجرایی شده است، 
اعمال مصوبه »فول باک« برای رانندگان ترک صورت گرفته است. این در حالی 
است که حدود دو سال پیش از اجرای این مصوبه، این امر برای کامیون های 
ایرانی اعمال می شده و این کامیون ها به ازای هر لیتر سوخت، 55 هزار تومان 
به ترکیه پرداخت می کردند.به دنبال این اقدام برای کامیون های ترک و اعمال 
مصوبه »فول باک« برای آنها، از همان زمان طرف ترک به وزارت امور خارجه 
ایران اعلام کرد که نسبت به لغو این مصوبه برای کامیون های ترک اقدام شود 
و در غیر این صورت آنها در نظر دارند عمل متقابل انجام دهند؛ اما در نهایت 
مذاکرات به نتیجه نرسید و مصوبه »فول باک« برای کامیون های ترک از طرف 
شرکت نفت در مرزهای مشترک با ترکیه اجرایی شد که بر این مبنا طرف ترک 
نیز عمل متقابل انجام داد و معافیت مالیاتی سوخت برای کامیون های ورودی 
ایرانی به ترکیه را لغو کرد.حتی این مالیات برای کامیون های ایرانی ورودی از 
مرز بلغارستان به ترکیه نیز اعمال می شود به نحوی که آنها از باقیمانده سوخت 
موجود در باک کامیون های ایرانی نیز به ازای هر لیتر سوخت، 64 /28 لیر مالیات 
دریافت می کنند.پیگیری های خبرنگار مهر نشان می دهد که به دنبال این اقدام 
متقابل و ترافیک کامیون ها در مرزهای مشترک با ترکیه، طی روزهای گذشته 
و برای جبران هزینه های مازاد کامیون های ایرانی و رفع ترافیک موجود در مرز 
و بر اساس تصمیمات شورای تأمین استان آذربایجان غربی، شرکت نفت تصمیم 
گرفته است تا برای کامیون های ایرانی به مقصد ترکیه تا 800 لیتر و به مقصد 
کشورهای اروپایی تا 1400 لیتر با قیمت دولتی هر لیتر 300 تومان در نظر گیرد 

و مبلغ 55.000 تومان گرفته نشود.



زیربنایی
WWW.JAHANEGHTESAD.COM

17 دی ماه 1403 سال سی ودوم  شماره 8605 دوشنبه 

   Monday    2025 6 January 4

  رضا پور حسین
 گروه زیربنایی

بر اساس مصوبه اخیر شورای عالی مسکن، وام نهضت ملی 
مسکن به 650 میلیون تومان افزایش می یابد البته این مصوبه 

باید به تایید هیئت عالی بانک مرکزی نیز برسد.
با این حال محاسبات جدید نشان می دهد اقساط ماهانه آن 
در بازپرداخت به روش ساده کمی بیش از 10 میلیون تومان 

است.
کل بازپرداخت متقاضی نیز بیش از 2 میلیارد و 400 میلیون 

تومان خواهد بود.
به عبارت دیگر سود وام 650 میلیون تومانی، در بازپرداخت 
اقساط به روش ساده یک میلیارد و 757 میلیون و 500 هزار 

تومان است.
در بازپرداخت به روش پلکانی نیز اقساط ماهانه از حدود 8 
میلیون تومان آغاز می شود و در سال بیستم به حدود 15.2 

میلیون تومان افزایش می یابد.
میزان سود در این روش بازپرداخت 2 میلیارد و 153 میلیون 

تومان خواهد بود.
آورده  تومانی  آورده 700 میلیون  به وام و سود آن،  اگر 
واحدهایی که قرار است امسال در شهر پرند تحویل شود را 
اضافه کنیم، خانه دار شدن در نهضت ملی مسکن برای متقاضیان 

حدود 3.5 میلیارد به روش بازپرداخت وام پلکانی و 3.1 میلیارد 
تومان به روش بازپرداخت ساده تمام می شود.

هرچند این طرح هنوز یک مصوبه است و ممکن است عمر 
کوتاهی داشته باشد و به مرحله اجرا نرسد اما از همین امروز با 

واکنش های منفی رو به رو شده است.
است،  شده  برانگیز  جنجال  که  چیزی  آن  اول  وهله  در 
بازپرداخت چند برابری این وام این که معلوم نیست با کدام 

قانون، عرف و یا شرعی هماهنگ است!

بازپرداختی که تا آخر عمر گریبان خانه دارها را می گیرد و 
آن ها را از قرار گرفتن در این مسیر پشیمان می کند.

در این میان تحلیلگران بر این باور هستند که پرداخت این 
نوع وام ها چندین سال است که در دنیا منسوخ شده است. با 
این وجود در ایران هنوز هم ما با این وام ها مواجه هستیم و در 
کنار این مساله نظام بانکی کشور برخی وام هایی را هم که 
تصویب می کند عموما نمی پردازد که در نهضت ملی مسکن 
دیدیم بانک ها تقریبا تنها به دو و نیم درصد تعهدات خودشان 

عمل کردند.
دولت به راحتی می تواند با ارایه زمین رایگان و واگذاری 
وام های 800 میلیون تومانی که مصوب شده و دستور پرداخت 
آن هم داده شده است کار ساخت مسکن را به مردم بسپارد و 
مردم هم بخشی از پس اندازشان را به کار بگیرند و به راحتی 

صاحب خانه شوند.
هرچند در صورت تصویب در هیات عالی بانک مرکزی و 
ابلاغ به نظام بانکی هم خیلی نمیتوان به همراهی بانک ها در 
پرداخت این تسهیلات دلخوش بود چراکه نگاهی به عملکرد 
بانکها در پرداخت تسهیلات ملی مسکن نشان میدهد که 14 
بانک حتی یک ریال هم وام در این بخش پرداخت نکرده اند.

تازه ترین گزارش رسمی بانک مرکزی از میزان وام پرداختی 
بانک ها در نهضت ملی مسکن تا پایان هشتمین ماه سال جاری 
نشان می دهد بعد از گذشت 3.5 سال از اجرای این قانون بانک ها 
پرداخت  به طرح نهضت ملی  وام مسکن  جمعاً 91.9همت 
کرده اند و 14 بانک هم تا کنون یک ریال در این حوزه پرداختی 
نداشته اند.سعید لطفی، دبیر اتحادیه املاک کشور، در خصوص 
مصوبه اخیر شورای عالی مسکن مبنی بر افزایش وام نهضت 
ملی مسکن از 550 میلیون تومان به 650 میلیون تومان، گفت: 
قبل از هر چیز باید بررسی شود که تا به حال چه تعداد وام مسکن 
توسط بانک ها پرداخت شده است. با توجه به قیمت متوسط 
مسکن که حدود 82 میلیون تومان است، این مبلغ وام تنها 
می تواند 7 تا 8 متر مربع از یک خانه را پوشش دهد. بنابراین، 
این وام در خانه هایی با مساحت 50 یا 60 متر مربع چه تاثیری 

خواهد داشت؟

جهان اقتصاد گزارش می دهد؛

وام های بی اثر در مسکن
یادداشت

اخبار

نیاز داخلی برق اولویت قراردادهای 
انرژی باشد

حمیدرضا صالحی
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران

با توجه به اینکه منابع پاکستانی اعلام کردند پاکستان و ایران بر سر 
تمدید قرارداد فروش برق به توافق رسیده اند و قیمت آن را بین 7.7 تا 
11.45 سنت در هر کیلووات ساعت تعیین کرده اند اما اگر برنامه بلند مدت 
وجود داشته باشد جایگاه  ایران به عنوان  محوریت در تامین انرژی و مبادلات 
انرژی که به عنوان هاب انرژی تاثیر گذار باشیم باشد شاید  بتواند روابط 

ایران  با دیگر کشورها که هاب انرژی هستند را حفظ کرد.
بر این اساس در حال حاضر یکی از این روش ها حفظ تمدید قرارداد 
پاکستان و ایران  مبنی بر فروش برق به پاکستان باشد که مشتری برق 
ایران از قبل بوده است اما به این شرط که به حداقل برسد که برق در کشور 

قطع نشود .
همچنین نوعی قرارداد در ایران  همچون قرارداد با کشورهایی همچون 
عراق و سایر کشورها که به موجب این نوع قراردادها مادامیکه در کشور 
صادرکننده نیاز به برق باشد ، اجازه میدهند که صادرات برق به کشورها کم 

شود و اولیت تامین برق داخلی کشور است .
بر این اساس به نظر می رسد اینگونه قراردادها که به موجب آن  اولویت 
با نیاز داخل است  ایرادی نمی تواند داشته باشد ضمن انکه می توان صادرات 
را نیز افزایش داد و در برهه هایی  از سال که نیاز است صادرات کم شود و 
نیاز داخلی برطرف شود  اما در موقعیت هایی که برق مازاد وجود دارد منعی 

برای صادرات وجود ندارد و کمکی نیز به اقتصاد کشور خواهد بود.
همچنین اینگونه قراردادها به نوعی  سبب می شوند که به تعهدها پایدار 
ماند و همچنین به داخل کشور نیز آسیب جدی وارد نشود چراکه اولیت 
تامین نیازهای داخلی در حوزه انرژی است که مشکلی برای نیاز داخل ایجاد 
نخواهد کرد و بنابراین تمدید این دست از قراردادها آسیبی به اقتصاد کشور 

وارد نمیکند.

عضو کمیسیون عمران مجلس:
۴ ماه فرصت کمی برای قضاوت 
عملکرد وزیر راه و شهرسازی است

یک عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، »فرزانه صادق« 
وزیر راه و شهرسازی را فردی با درایت، دارای دانش مدیریت و هوشمند 
توصیف کرد و گفت: چهار ماه مدت کمی برای قضاوت عملکرد وی در 
وزارتخانه است و باید با تامین اعتبارات عمرانی لازم، فضا را برای موفقیت 

وی در تکمیل پروژه ها و انجام ماموریت ها فراهم کرد.
»شارلی انویه تکیه« امروز )یکشنبه( در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا با اشاره عملکرد وزارت راه و شهرسازی در دولت چهاردهم و چالش 
های بخش مسکن اظهار داشت: با توجه به شناختی که از همکاری با وزیر 
راه و شهرسازی در شورای عالی معماری و شهرسازی نزد ما وجود دارد، 
وی از توانایی مدیریت، درایت و هوشیاری خاصی برای اجرای امور برخوردار 

هستند.
وی تصریح کرد: در واقع چهار ماه مدت کمی برای قضاوت عملکرد 

وی در وزارت راه و شهرسازی است.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: باید فضا را 
فراهم کرده و فرصتی به وی داده شود تا به عنوان تنها وزیر زن کابینه 

دولت چهاردهم در انجام وظایف و ماموریت ها موفق شود.
اسلامی  در مجلس شورای  کلدانیان  و  آشوریان  نماینده مسحیان، 
خاطرنشان کرد: حجم پروژه ها و ماموریت ها در وزارت راه و شهرسازی 
زیاد و کارهای از قبل مانده زیادتر است، بر این اساس باید معاونان دست 

به دست هم دهند تا مسکن از بحران خارج شود.
انویه تکیه یادآور شد: با توجه به اینکه صادق مدیری توانمند است، باید 
با فراهم کردن امکانات مانند اعتبارات عمرانی، فضا برای موفقیت وزارت 

راه و شهرسازی در اجرا و تکمیل پروژه ها در زمان مقرر، فراهم شود.

استقبال سازمان هواپیمایی 
کشوری از افزایش پروازهای 

عربستان به ایران
 سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری گفت: این سازمان از افزایش 
پروازهای عربستان به مقصد ایران در قالب توافقنامه های دوجانبه استقبال 

می کند.
به گزارش ایرنا، از سال گذشته و با احیای روابط سیاسی ایران و عربستان، 
توسعه روابط گردشگری میان دو کشور همسایه، در دو سوی خلیج فارس 

و با تاریخ و دین مشترک در دستور کار قرار گرفت.
26 مهرماه 1402 بود که وزیر گردشگری عربستان سعودی ضمن 
پیشنهاد امضای تفاهم نامه همکاری گردشگری با ایران، گفت: تمایل داریم 
تعداد بیشتری از ایرانیان به عربستان سعودی بیایند و در مقابل، از عربستان 

گردشگرانی به ایران سفر کنند.
از روز سه شنبه )13 آذرماه 1403( پرواز »مشهد- دمام- مشهد« توسط 
شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( با 2 پرواز هفتگی در 
روزهای سه شنبه و پنجشنبه برقرار شد و در این روز مسافران فرودگاه 
»شهید هاشمی نژاد« مشهد مقدس را با یک فروند هواپیمای ایرباس 319 
با ظرفیت باری و مسافری به سمت فرودگاه دمام عربستان سعودی ترک 

کردند؛ پروازی که پس از وقفه ای حدود 9 سال از سر گرفته شد.
یک هفته پس از احیای مسیر پروازی مشهد به دمام عربستان که با 
استقبال خوب شهروندان دو کشور مواجه شد، ظرفیت پروازهای این مسیر 
از سوی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( 2 برابر بیشتر شد؛ به عبارتی 
پروازهای مسیر مشهد به دمام و برعکس به چهار پرواز در هفته افزایش 

یافت.
»سید رضا صالحی امیری«  وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع 
 دستی شامگاه یکشنبه گذشته )9 دی( در همایشی که با حضور فعالان 
حوزه گردشگری و جمعی از مدیران شرکت های مسافرتی و جهانگردی و 
مدیران بخش های مختلف دولتی و خصوصی در محل سالن همایش های 
برج میلاد تهران برگزار شد، اظهار داشت: پرواز عربستان به مقصد مشهد 
آغاز شده و ریاض درخواست افزایش پروازها را دارد. در آینده نیز بنا داریم 
شرایط را برای حضور گردشگران سایر کشورها از جمله بحرین و کویت 

فراهم کنیم.
در این زمینه، »جعفر یازرلو« سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری به 
خبرنگار اقتصادی ایرنا گفت: هنوز مکاتبه رسمی از عربستان در این خصوص 

به دست سازمان نرسیده است.

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن از اعطای اراضی 
دولتی به طور رایگان و 99 ساله برای ساخت مسکن کارگران 

خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر، علی نبیان سرپرست سازمان 
ملی زمین و مسکن با بیان اینکه برای ساخت مسکن کارگران 
اراضی دولتی به طور رایگان و 99 ساله در اختیار کارگران 
قرار می گیرد، گفت: در کنار هر کارخانه ای زمین داشته باشیم 
و کارگران آن کارخانه اعلام نیاز کنند بر اساس تفاهمات 
انجام شده این اراضی در اختیار کارفرماها برای ساخت مسکن 

کارگران قرار داده می شود.
وی ادامه داد: در این با ره تفاهمتی بین وزارت راه و 
شهرسازی )سازمان ملی زمین و مسکن( با صنایع مختلف 
و وزارت صمت صورت پذیرفته است و در حال پیگیری هستیم. 
هفته گذشته همزمان با کلنگ زنی بیمارستانی در پرند ساخت 
واحدهای مسکونی برای کادر درمان را پیگیری کردیم و 
دستور وزیر این بود که در کنار این بیمارستان اراضی برای 
تأمین مسکن کادر درمان این بیمارستان در نظر گرفته شود 

و برای نیروهای کار هم همین مدل را اجرا می کنیم.
سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد: قرار بر 

این شده در کنار کارخانجات اگر زمین دولتی وجود داشته 
باشد به صورت الحاق شهرک مسکونی ایجاد شود که این 
اقدامات شروع شده اند و بخشی از 53 طرح و پروژه مسکنی 
و شهرک جدید به تأمین مسکن نیروی کار صنایع اختصاص 

پیدا کرده است.نبیان درباره نظارت بر کارفرمایان برای ساخت 
این  تمام  کرد:  تاکید  دولتی  اراضی  در  کارگران  مسکن 
واحدهای مسکن برای کارگران به سامانه معاونت مسکن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی متصل می شوند و پروژه 

در آن چارچوب دنبال می شود و این پروژه ها جدا از نهضت 
ملی مسکن نخواهد بود.

سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن با اشاره به عدم 
توان مالی کارگران برای پرداخت اقساط پروژه های نهضت 
ملی مسکن اظهار داشت: در مدل مسکن نیروهای مسلح 
بخشی از منابع از بانک مرتبط با این حوزه تأمین می شود، 
در بخش صنعت هم این تأمین مالی می تواند از بانک مرتبط 
با این موزه انجام شود و کارخانه های دولتی هم بخشی از 

منابع را خودش تأمین می کند.
وی گفت: تاکید و شرط وزارت راه و شهرسازی برای 
اعطای زمین رایگان و 99 ساله این است که شهرک های 
ساخته شده خوابگاهی نباشند و همزمان با زیرساخت های 
سکونت و شهری مراحل ساخت صورت گیرد. باید توجه 
داشت تا زمانی که کارگر در آن مسکن مستقر نشود به آن 
واحد پایان کار داده نخواهد شد و نظارت را از این طریق 
دنبال می کنیم و در غیر این صورت سند مالکیت واگذار 
نخواهد شد. از سوی دیگر باید توجه داشت وقتی زمین به 
صورت رایگان ارائه می شود بخش زیادی از هزینه ها حذف 

خواهد شد و این امتیاز را برای کارگران در نظر گرفته ایم.

میزان تخلیه  و بارگیری کالا در بنادر مالکیتی و 
ماهه   9 طی  دریانوردی  و  بنادر  سازمان  حاکمیتی 
امسال، معادل 174 میلیون و 990 هزار و 465 تن 

اعلام شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، میزان تخلیه کالاهای 
نفتی طی 9 ماهه نخست 1403 در بنادر مالکیتی و 
حاکمیتی سازمان بنادر و دریانوردی، معادل 20 میلیون 
و 833 هزار و 9 تن، میزان تخلیه کالاهای غیرنفتی 
معادل 39 میلیون و 548 هزار و 912 تن و مجموع 
تخلیه کالاهای نفتی و غیرنفتی معادل 60 میلیون و 

381 هزار و 922 تن بوده است.
میزان بارگیری کالاهای نفتی در بنادر مالکیتی و 
مدت،  این  در  دریانوردی  و  بنادر  سازمان  حاکمیتی 
میزان  تن،   116 و  هزار   839 و  میلیون   58 معادل 
بارگیری کالاهای غیرنفتی 55 میلیون و 769 هزار و 

427 تن و مجموع بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی 
معادل 114 میلیون و 608 هزار و 543 تن بوده است

جمع تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی طی 9 ماهه 
ابتدایی سال 1403، معادل 79 میلیون و 672 هزار و 
125 تن و جمع تخلیه و بارگیری کالاهای غیرنفتی 
95 میلیون و 318 هزار و 339 تن بوده است. همچنین 
مجموع تخلیه و بارگیری کالاهای نفتی و غیرنفتی 
در مدت مذکور معادل 174 میلیون و 990 هزار و 465 

تن بوده است.
عملیات  بخش  در  شده  انجام  بارگیری  و  تخلیه 
کانتینری نیز طی 9 ماهه امسال، معادل 2 میلیون و 
331 هزار و TEU 36 )واحد شمارش کانتینر( بود 
با عملیات کانتینری مدت مشابه سال  که در قیاس 
 TEU 119 گذشته که معادل 2 میلیون و 52 هزار و

بود، رشد 14 درصدی نشان می دهد.

کارگران برای ساخت مسکن، زمین رایگان می گیرند

تخلیه  و بارگیری ۱۷۵ میلیون تن کالا در بنادر طی ۹ ماهه امسال

طبق آمارها نزدیک به 5900 مرکز و خانه بهداشت کارگری در سراسر کشور فعالیت 
دارند. بهره گیری از ظرفیت این مراکز موجب افزایش سطح سرانه بهداشت در کارگاه ها 
و کارخانه ها، کاهش حوادث ناشی از کار و شناسایی زودهنگام بیماری های شغلی 

می شود.
به گزارش ایسنا، در قانون کار ایران اهمیت رعایت نکات ایمنی و بهداشت محیط 
کار مورد تاکید و توجه قرار گرفته به نحوی که برابر تبصره یک ماده 96 قانون کار، 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مسئول برنامه ریزی، کنترل،  ارزشیابی و 
بازرسی در زمینه بهداشت کار و درمان کارگری بوده و موظف است اقدامات لازم را 

در این زمینه به عمل آورد.
افتتاح خانه های بهداشت کارگری در مجموعه های کارگری موجب بالا بردن سطح 
سرانه بهداشت در کارگاه ها و کارخانه ها می شود و زمینه جلوگیری از حوادث کار و 
شناسایی  زودرس بیماری های  شغلی را فراهم می کند.بر اساس ماده 147 قانون کار 
دولت مکلف است خدمات بهداشتی و درمانی را برای کارگران و کشاورزان مشمول 
این قانون و خانواده هایشان فراهم کند. کارگران، بیش از یک سوم عمر خود را در 
محیط  کار سپری می کنند و به همین دلیل تامین سلامت و امنیت کارگران در 

محیط های کار امری ضروری است.
موضوع بهداشت یکی از شاخصه های مهم تامین رفاه اجتماعی به شمار می رود و 

توجه به سلامت نیروی کار در دستور کار دولت ها قرار دارد.
طبق اعلام اداره کل امور اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تا سال گذشته 
4000 خانه بهداشت کارگری در سراسر کشور با همکاری و همراهی وزارت کار، وزارت 
بهداشت و سازمان تأمین اجتماعی راه اندازی شده و بیش از یک میلیون کارگر در حوزه 
سلامت جسم و روان تحت پوشش قرار گرفتند اما محمد چکشیان - معاون وزیر 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی اخیرا از افزایش مراکز بهداشت کارگران و فعالیت 5874 
خانه بهداشت کارگری در کشور خبر داده و گفته است: استفاده از این ظرفیت در راستای 
تامین سلامت نیروی کار ارتقای بهره وری و توسعه کار و تولید را به همراه خواهد 

داشت.
آنطور که وی گفته اگر اولویت بخشی به حوزه سلامت نیروی مولد کشور در بین 
جامعه کارگری موضوع نقطه اشتراک وزارت کار با کارفرمایان باشد، تحول در حوزه 

کار اتفاق خواهد افتاد.
به گفته معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی،توسعه برنامه های فرهنگی، ورزشی 

و سلامت نشان دهنده ارتقای تغییر نگرش در بین جامعه کار و تولید است.
یکی از ویژگی های ایجاد خانه های بهداشت کارگری این است که با تشکیل پرونده 
سلامت برای پرسنل و معاینات ادواری و بدو ورود، برگزاری دوره های آموزشی و 
مشاوره ای و دیگر موارد در ارتقای سطح بهداشت و سلامت جامعه کار و تولید عمل 

می کنند.

طبق آخرین آمار 5874 خانه بهداشت کارگری در کشور درحال فعالیت هستند و 
بهره گیری از این ظرفیت در راستای تامین سلامت نیروی کار ارتقای بهره وری و 

توسعه کار و تولید را به همراه دارد.
خانه های بهداشت کارگری در حفظ و صیانت از سرمایه های انسانی موثرند و موجب 

ارتقای سلامت جسم و روان کارگران در محیط های کاری می شوند.
به اعتقاد کارشناسان با توجه به اهمیت جایگاه خانه های بهداشت کارگری در ارتقای 
سطح بهداشت و سلامت جامعه کار و تولید، افتتاح خانه های بهداشت کارگری در 
مجموعه های کارگری یکی از اقدامات مفید در جهت بالا بردن سطح سرانه بهداشت 

در کارگاه ها و کارخانه هاست.
در حال حاضر خانه های بهداشت کارگری در سطح بنگاه های اقتصادی 50 تا 500 
نفره بیش از یک میلیون نفر از جمعیت کارگری را تحت پوشش خدمات بهداشتی قرار 
داده اند. رسیدگی به موضوع سلامت نیروی کار محور اساسی حمایت از جامعه کار و 
تولید کشور است و این مساله مهم است که قوانین مرتبط با حوزه کار و تولید به ویژه 

مقررات حوزه سلامت نیروی کار تا چه اندازه رعایت می شود.
بی تردید با استفاده از ظرفیت خانه های بهداشت کارگری و مراکز بهداشت کار 
زمینه جلوگیری از بیماری ها و حوادث ناشی از کار و شناسایی زودرس بیماری های 

شغلی فراهم می شود و حوادث و آسیب های شغلی در محیط کار به حداقل می رسد.
به گزارش ایسنا، یکی از اهداف اساسی سازمان بهداشت جهانی، تعهد به حمایت 
از کارگران در برابر بیماری و آسیب های شغلی و ناشی از کار است و در همین راستا 
استانداردهایی از سوی سازمان بین المللی کار برای تامین سلامت کارگران پیش بینی 
شده و تجارب کشورهایی همچون استرالیا و ژاپن از توجه به مقوله بهداشت و سلامت 
کارگران در کارخانه ها و جوامع صنعتی حکایت دارد. کارشناسان پیشگیری در حوزه 
سلامت کارگران را از جمله موضوعات حیاتی عنوان کرده و راه اندازی مراکز و خانه های 
بهداشت کارگری را گام موثری در حفظ سلامت کارگران و نیروهای کار در محیط های 

کار به شمار می آورند.

با ایجاد مراکز بهداشت کارگری صورت می گیرد

شناسایی زودهنگام بیماری های شغلی و کاهش حوادث کار
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قیمت گوشت و مرغ در روزهای اخیر با روند رو به رشد 
مواجه شده است موضوعی که باعث شده تا دولت با همکاری 
بخش خصوصی بار دیگر در بازار دخالت کند. بر این اساس 
قرار است اتحادیه سراسری دامداران کشور با کمک سازمان 
تعاون روستایی اقدام به ایجاد سکوهای فروش مستقیم کند 
که گوشت را از تولید به مصرف با قیمت 450 هزار تومان 
می رساند . این موضوع نشان می دهد آنچه باعث افزایش 
قیت گوشت تا حدود یک میلیون تومان می شود تنها فعالیت 
مافیای بازار و سودخواهی زنجیره عرضه است که متاسفانه 
بارها تایید شده که دست مافیای بازار به ویژه فعالان عضو 

تشکل ها در میان است 
در این رابطه مجتبی عالی، مدیرعامل اتحادیه سراسری 
دامداران کشور گفت: دولت به موضوع دام های انباشت شده 
در دامداری ها ورود کرده و خرید حمایتی گوشت گوساله 

5 تکه را 4۲0 هزار تومان مصوب کرده است.
وی با بیان اینکه قیمت مصوب از قیمت تمام شده تولید 
پایین تر است، افزود: نرخ 4۲0 هزار تومان با محاسبه قیمت 
دام زنده هر کیلو گرم ۱۷0 هزار تومان بوده که قیمت واقعی 
و تمام شده نیست. ضمن اینکه پرداخت مطالبات دامداران 

هر دو ماه خواهد بود.
این مسئول صنفی ادامه داد: با این قیمت دامدار می تواند 
در بازار نقد بفروشد و چه نیازی است که با فروش به دولت 

زیر قیمت و پرداخت ۲ ماهه خود را بیشتر متضرر کند.
عالی گفت: خرید حمایتی با قیمت واقعی منجر به تولید 

پایدار شده و دیگر ارز برای گوشت هایی که به لحاظ کیفیت 
و طعم در حد و اندازه گوشت تولید داخل نیست، هزینه 

شود.
مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران کشور با تاکید بر 
اینکه دولت باید با دام و گوشت آن را با قیمت خرید معادل 
نرخ تمام شده به اضافه سود متعارف، خرید عادلانه حمایتی 
داشته باشد، ادامه داد: این نحوه قیمت گذاری از سوی دولت 
نگرانی هایی را راجع به تولید پایه پروار به وجود آورده است

وی تصریح کرد: اتحادیه سراسری دامداران کشور با 
کمک سازمان تعاون روستایی قرار است سکو های فروش 
از تولید به مصرف راه اندازی کند و نخستین آن در امین 

آباد شهر ری به زودی وارد فاز اجرایی می شود.
عالی اعلام کرد: بر اساس تفاهم نامه صورت گرفته این 

موضوع تا یک ماه آینده عملیاتی شده و خرید هر کیلو گرم 
گوشت گوساله نر با کیفیت 450 هزار تومان خواهد بود

انجمن صنفی  دبیر  پور،  محمدرضا صدیق  همچنین 
جوجه یک روزه عنوان کرد: امروز نرخ جوجه یک روزه 
گوشتی بستگی به قیمت مرغ دارد. در چند هفته اخیر تقاضا 
در بازار مرغ کاهش یافته و به تبع آن نرخ جوجه یک روزه 
هم تعدیل شده است و تولیدکنندگان گوشت سفید در 

انتظار بازار شب عید هستند.
وی افزود: بازار جوجه یک روزه مدیریت شده و بر اساس 
تقاضای بازار و تابع قیمت گوشت مرغ است و قیمت جوجه 

یک روزه بستگی به این بازار دارد.
صدیق پور با بیان اینکه جوجه یک روزه قابل نگهداری 
به مدت طولانی نیست، ادامه داد: امروز نرخ تمام شده جوجه 

یک روزه قیمت با سود متعارف به طور میانگین حدود ۲5 
هزار تومان است. انجمن با پیش بینی وضعیت تقاضا در 
بازار گوشت مرغ منتهی به ایام عید و ماه مبارک رمضان با 
بالاترین ظرفیت فعالیت و اقدام به تولید جوجه یک روزه 

خواهد کرد.
دبیر انجمن صنفی جوجه یک روزه ادامه داد: سال گذشته 
برای تامین بازار شب عید ۲0 میلیون تخم مرغ نطفه دار 
وارد شد، اما امسال تمام نیازمندی کشور به جوجه یک روزه 
از محل تولیدات داخل تامین خواهد شد و از دی ماه، ماهانه 
۱50 میلیون قطعه جوجه یک روزه هدف گذاری و تولید 

خواهد شد.
مرغداران  اتحادیه  اسبق  مدیرعامل  دارابی،  همایون 
گوشتی درباره وضعیت تولید مرغ گفت: در حال حاضر 
قیمت مرغ در ایران پایین بوده و تولیدکنندگان سعی دارند 

با ورود به بازار صادراتی این زیان را جبران کنند.
وی افزود: برای خروج از وضعیت فعلی باید زنجیره تولید 
در کشور به وجود آید. به عنوان مثال، برزیل با تشکیل این 
زنجیره تولید، ۲5 درصد تولیداتش برای بازار داخل و باقی 

صادر می شود.
این فعال بازار گوشت ادامه داد: ایجاد زنجیره تولید یک 
نقطه مثبت بوده که کمک بسیاری به بهبود تولید می کند؛ 
ضمن اینکه مالیات ارزش افزوده در انتهای زنجیره از مصرف 

کننده اخذ می شود.
اتحادیه مرکزی دام  افشین صدر دادرس، مدیرعامل 
سبک درباره وضعیت تولید دام هم به مهر گفت: قیمت دام 
در نیمه دوم نسبت به شهریور ماه کاهش یافته و در دو 

حوزه دام سبک و سنگین شاهد انباشتگی دام ها هستیم.
وی عنوان کرد: کاهش قدرت خرید مردم بازار تقاضا را 

کاهش داده و جذابیت لازم را برای تولیدکننده ندارد.
صدر گفت: با وجود کاهش قیمت دام زنده، اما نرخ گوشت 

قرمز در بازار پایین نیامده است.

شعله قیمت گوشت خاموش می شود؟!

 آگــهی موضــوع مــاده  3  قانــون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و
ساختمان های فاقد سند رسمی

 برابــر رأی شــماره ۱403603۲90۱۲00638۷ مــورخ  ۱403/09/۲۱ هیات اول/دوم موضوع قانون
 تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت
 ملک گرمســار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم عباس قاســمیان فرزند علی محمد بشــماره
 شناسنامه 53 کد ملی 4609366304 صادره از گرمسار در ششدانگ یک قطعه باغ محصور با حق استفاده
 از مقــررات قانــون آب بــه مســاحت ۱۱589/6۲ متر مربــع پلاک ۱3 فرعی از ۱ اصلی واقع در حسین آباد
 حاج تقی شهرســتان گرمســار خریداری از مالک رســمی آقای/خانم مع الواســطه از نبی اله کاشی محرز
 گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شــود. در صورتی
 که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین
 آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ
 تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت

.مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شــد
 حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اســناد و املاک

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱403/۱0/0۲
تاریخ انتشــار نوبت دوم:  ۱403/۱0/۱۷

شناسه : ۱849356

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور
حــوزه ثبت ملک همدان -ناحیه دو

آگهی فقدان سند مالکیت
اقای هادی خداویسی با تســلیم دو برگ استشــهاد گواهی شــده دفترخانه اسناد رسمی 
شماره 8۷ همدان با اعلام اینکه سند مالکیت شش دانگ به شماره پلاک 3۱40 فرعی مجزی 
شــده از ۷05  فــرعی از  ۱  اصــلی واقــع در حومــه بخــش دو ذیــل دفتــر الکترونیــکی 
۱395۲03۲6034003۱3۲و سند به شماره سریال 6۷04۷9به نام نامبرده ثبت و صادر و 
تســلیم شــده اســت. بعلت جابجایی مفقود گردیده اســت تقاضای صدور المثنی سند پلاک 
مذکور را نموده اســت. لذا مراتب در اجرای ماده  ۱۲0 آئین نامه اصلاحی قانون ثبت در یک 
نوبت  آگهی می شود تا چنانچه شخص یا اشخاص مدعی انجام معامله نسبت به ملک مرقوم 
یا وجود شــند مالکیت نزد خودمی باشــد .از تاریخ انتشــار این آگهی طی مدت ۱0 روزفرصت 
دارند اعتراض خود را ضمن  ارائه اصل ســند مالکیت  و یا ســند معامله  به این اداره اعلام  و 
رسیــد دریافــت نمایــد. در غیر اینصورت اداره ثبت وفق مقررات اقدام خواهد نمود و اعتراض 

ایشــان فقط در مراجع قضایی قابل رسیدگی خواهد بود.
شناسه آگهی :۱860۷93

تاریخ انتشار : ۱403/۱0/۱۷
شماره م الف : 4036

رئیس  اداره ثبت اســناد و املاک شهرســتان همدان ناحیه دو
علیرضا غلامی

آگهی تحدید حدود اختصاصی

 در اجزای ماده ۱3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی فاقد ســند رســمی مســتند به آراء شماره

 هــای ۱۲0۲6033۲۱0900۷00۲ مورخــه مورخه ۱9/۱0/۱40۲ مصــادره هیئت محترم حل اختلاف

 مســتقر در اداره ثبت اســناد و املای دهگلان تحدید حدود ســه قطعه زمین مزروعی دیم ژار و آبی زار به

 ترتیب به مساحتهای 693۷0,9۱  و۲90۲4،59 و 3565،۱4 مترمربع به ترتیب تحت پلاک 54۱ و 536

 و 535 فرعی از ۱0۷ اصلی واقع دربخش چهار دهگلان روستای میرکی که در تصرف آقای عباس میرکی

 قرار دارد را مستنداً به مواد ۱4 و ۱5 قانون ثبت در روز شنبه مورخه ۱6/۱۱/۱403 رأس ساعت ۱۱ ظهر

 یعمل خواهد آمد. لذا بدین وسیله ان مجاورین و صاحبان حقوقی دعوت میشــود در ســاعت تعیین شــده

 فــوق در محــل حاضــر و در صورتی که اعتراض به حدود یا حقوق ارتفاقی داشــته باشــند از تاریخ تنظیم

 صورتمجلس تفکیکی لغایت سی روز اعتراض خود را کتباً و مســتقیماً به این اداره تســلیم نمایند ضمنا

 متذکر میگرده که برابر ماده 86 آئین نامه. اصلاحی قانون ثبت معترض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم

 اعتراض به این اداره باید با مراجعه به دادگاه نسبت به تقدیم دادخواست اقدام و گواهی تقدیم دادخواست

را بــه ایــن اداره ارائــه نماید. در غیر این صورت با رعایت مقررات عملیات ثبتی ادامه خواهد

یافت

تاریخ انتشــار : روز یکشنبه مورخه ۱403/۱0/۱۷

ریس ثبت اســناد و املاک دهگلان عطا الله شــاه نظری

))آگهی تحدید حدود اختصاصی((
نظر به اینکه تحدید حدود : 

 ۱ از  فرعی   ۲۱۷4 پلاک  تحت  مزروعی  زمین  قطعه  یک  ششدانگ   ۱-
اصلی، واقع در ایلام  ـ بلوار شهید سلیمانی ـ روبروی پارک کوثر   توسط 
آقای علی محمدیاری ثبت گردیده بعمل نیامده است ، لذا حسب تقاضای 
آقای علی محمدیاری مطابق ماده ۱5 قانون ثبت تحدید حدود اختصاصی 
پلاک فوق الذکر درساعت ۱۲ ظهر روز چهارشنبه مورخه ۱403/۱۱/۱0به 

عمل خواهد آمد.
لذا به صاحبان املاک مجاور و افرادی که خود را ذیحق می دانند اخطار 
در  و  رسانند  هم  به  ملک حضور  وقوع  محل  در  فوق  تاریخ  در  گردد  می 
صورت عدم حضور مجاورین تحدید حدود طبق حدود اظهار شده از طرف 
متقاضی انجام خواهد گرفت ، لذا هر یک از مجاورین که به حدود پلاک 
فوق اعتراض داشته باشند ، اعتراض آنها از تاریخ تحدید حدود به مدت 30 
روز از طرف اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام پذیرفته خواهد شد

تاریخ انتشار : ۱403/۱0/۱۷
جلیل تیموریان - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو  ایلام

اصلاحیه آگهی تجدید انتخابات انجمن صنفی کارگری رانندگان باری شهرستان 
بجستان به استناد ماده ۱۳۱ قانون کار و آیین نامه مصوب ۱۳8۹/08/0۳

هیئت وزیران  به موجب صورتجلسه های مورخ ۱40۱/05/۱4مجمع عمومی و۱40۱/05/۲۲هیئت 
مدیره و سایر مدارک تسلیمی، اسامی و سمت هر یک از اعضای اصلی و علی علی البدل هیئت 
مدیره و بازرسان انجمن صنفی که از تاریخ ۱40۱/05/۱4 به مدت 3 سال انتخاب شده اند به 

شرح زیر است. ۱-اکبر قدیمی درزاب رئیس هیئت مدیره  
 ۲-علی یحیی نژاد نایب رئیس هیئت مدیره   3-حسن میرزایی خزانه دار   4-مهدی قنبرزاده 
دبیر و عضو علی البدل هیئت مدیره   5-احمد پیچکی عضو علی البدل هیئت مدیره   6-عباس 

رضایی بازرس اصلی   ۷-حسین برقعی حسن فرهادی نژاد بازرسان علی البدل   
ضمناً برابر مواد ۱9 و ۲۲ اساسنامه انجمن صنفی کلیه مکاتبات اداری و اوراق عادی انجمن با 
امضا رئیس هیئت مدیره یا دبیر ممهور به مهر انجمن و کلیه اسناد مالی، اوراق رسمی بهادار و 
قراردادهای تعهدآور که به تصویب هیئت مدیره رسیده باشند با امضای رئیس هیئت مدیره و 
خزانه دار یا دبیر و خزانه دار وممهور  به مهر انجمن معتبر خواهد بود.   آدرس: خراسان رضوی 

،شهرستان بجستان،بلوار شریعتی روبروی مرکز فنی و حرفه ای پلاک 4 پارسیان 
تلفن ثابت :  05۱565۲30۲0   کدپستی : 9698۱40063

نام اگهی دهنده : اکبرقدیمی درزاب تلفن 09۱53۷۷00۱4) رییس هیات مدیره (
عقیل مختاری-سرپرست اداره کل تعاون ،کارورفاه اجتماعی استان خراسان رضوی

برگ سبزخودروی کامیون مسقف فلزی سیستم 
فوتون مدل۱38۷برنگ سفید-روغنی باشماره موتور

 NAPD۷9JE6 وشماره شاسیHC5456۷6PA۱5
X8E0۷0850وشماره انتظامی 8۷4ع۷9ایران 44متعلق به آقای 
محمدامین سعادتی چوپلو مفقودگردیده وازدرجه اعتبار ساقط 

میباشد.

آگهی مفقودی
برگ سبز خودرو سواری سمند ال ایکس به 

شماره موتور ۱۲490066۱۱4 و شماره شاسی  
NAACA۱CB0BF۲4۱۲44 و شماره پلاک 6۱- ۱44 س 86 

به نام محمد منصوری مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد 
دهگلان

برگ سبز _سندکمپانی وکارت ماشین خودروی سواری 
پژو405مدل۱383به رنگ مشکی به شماره موتور 

۲008536به شماره شاسی008355۱۲6 وبه شماره 
انتظامی ۱45ب۷9ایران 9۱به نام میهن حضرتی کمی آباد 

مفقود گردیده وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی برگ سبز شناسنامه سواری پراید ۱3۱ مدل ۱395 

رنگ سفید شماره موتور M۱3/5653۱96 شماره شاسی 

NAS4۱۱۱00G348۷609 شماره پلاک 65ایران ۱95ق86 بنام 

سمیره اسودی صادره منوجان کدملی 6089664693 مفقود شده 

واز درجه اعتبار ساقط میباشد

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

اخبار

ادامه روند مثبت در بازار سرمایه
امروز شاخص کل بازار بورس با افزایش بیش از 18 هزار واحد به رقم دو میلیون 

و 868 هزار واحد رسید.
به گزارش ایسنا، در شانزدهمین روز دی ماه 1403 شاخص کل بورس اوراق 
بهادار تهران 18 هزار و 432 واحد افزایش یافت و به رقم دو میلیون و 868 هزار و 
372 واحد رسید. پس از افت بورس در روزهای هشتم، نهم و دهم دی ماه، طی 

چهار روز کاری اخیر این بازار رشد کرد و وارد کانال 2.8 میلیون شده است.
روز یکشنبه شاخص هم وزن نیز 7393 واحد افزایش داشت و در عدد 877 هزار 

و 115 واحد ایستاد.
در دومین روز هفته تعداد سهام مثبت بورس 231 عدد و سهام منفی 101 عدد 

بود. به طور کلی بازار 0.65 درصد افزایش داشت.
روز یکشنبه حدود 634 هزار فقره معامله به ارزش بیش از 15 هزار میلیارد تومان 

در بازار سهام انجام شد.
فارس، فملی و شستا به ترتیب بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص بورس داشتند. 

از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به وبملت، بپویا و ذوب اشاره کرد.
روز 16 دی 1403 شاخص فرابورس ایران نیز 123 واحد افزایش یافت و به 26 

هزار و 298 واحد رسید.
تعداد معاملات امروز فرابورس 541 هزار فقره و ارزش آن 70 هزار میلیارد تومان 

بود.
وسپهر بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابورس داشت اما هرمز و خنور اثر 
مثبت ایجاد کردند. خبرنا، کربن و خاور نیز از نمادهای پرتراکنش فرابورس بودند.

بازار سهام از روز دوم آبان روند صعودی به خود گرفته و در ادامه رکوردهای جدیدی 
را به ثبت رساند. تا جایی که در این مدت شاخص کل بورس حدود 40 درصد رشد 
کرد که بیشترین میزان بازدهی را در مقایسه با بازارهای رقیب مثل ارز، سکه و طلا 
از آن خود کرد.یکشنبه 27 آبان بازار سرمایه پس از حدود چهار ماه کانال 2.2 میلیون 
واحد را پس گرفت و یکشنبه )چهارم آذر( از مرز 2.3 میلیون واحد عبور کرد. سه شنبه 
)ششم آذر( پس از حدود 19 ماه کانال 2.4 میلیون واحد را پس گرفت، 14 آذر برای 
نخستین بار وارد کانال 2.5 میلیون واحد شد و پس از آن رکوردهای جدیدی را به 
ثبت رساند؛ به طوری که 24 آذرماه به کانال 2.6 میلیون دست یافت، یکم دی کانال 
2.7 میلیون واحد را فتح کرد، چهارم دی وارد محدوده 2.8 میلیون شد.برخی 
کارشناسان معتقدند بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی دارد اما متغیرهای 
سیاسی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد سهامداران و فعالیت نوسان گیری تا کنون 
باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید رشد کند. با این حال بورس در 
هفته های اخیر رکوردشکنی کرده و برای اولین بار وارد کانال 2.8 میلیون واحد شده 

است.

قیمت مرغ گرم کاهش یافت
در حالی که گزارشات نشان دهنده کاهش قیمت مرغ گرم در زمینه خرده 
فروشی و عمده فروشی است، وزیر جهاد کشاورزی اظهار کرد: به هیچ وجه اجازه 

افزایش قیمت های نامتعارف داده نمی شود.
به گزارش ایسنا، قیمت عرضه عمده مرغ گرم در میدان بهمن 68 تا 70 هزار 
تومان است و این در حالیست که طی یک هفته گذشته 10 هزار تومان کاهش 
قیمت ناشی از افزایش عرضه داشته است.به گفته رامین گیلانشاهی - نماینده 
جهاد کشاورزی در میدان میوه و تره بار - به  طور متوسط طی هفته اخیر، حدود 
500 تا 550 تن مرغ گرم وارد شده است. متوسط نیاز ما 400 تا 450 تن است 
که حدود 100 تن بیش از نیاز واردات صورت می گیرد.قیمت عرضه خرده فروشی 
مرغ گرم و کامل نیز 80 هزار تومان است و طی یک هفته گذشته حدود 10 هزار 
تومان کاهش قیمت داشته است.به گفته مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام 
خرید تضمینی مرغ آغاز شده و قیمت منجمد هر کیلو 90 هزار تومان است و برای 
ایجاد توازن میان عرضه و تقاضا میزان مازاد تولید در حال جمع آوری است. تا 
امروز بیش از 8000 تن خریداری شده و این خریداری بدون هیچ محدودیتی تا 
ایجاد تعادل در بازار ادامه خواهد داشت. پرداخت ها نیز به صورت 50 درصد نقد و 

50 درصد به صورت تهاتر با نهاده انجام خواهد شد.

 رئیس اتحادیه قنادان از برگزاری رویداد سومین روز ملی قناد 
خبر داد و گفت:  برگزاری روز ملی قناد برنامه ای برای دلگرمی فعالان 
این صنف است و در مراسم سومین رویداد این روز ملی از 11 چهره 

شاخص و فعال این صنف تقدیر خواهد شد.
به گزارش جهان اقتصاد علی بهره مند، رئیس اتحادیه قنادان در 
نشست خبری که به مناسبت سومین سالگرد روز ملی قناد برگزار  
شد، اظهار داشت: 20 دی ماه هر سال به عنوان روز ملی قناد در 
تاریخ اصناف ثبت شده و بهانه ای برای قدردانی از فعالان این صنعت 

است.
وی به برنامه های در نظر گرفته شده برای روز ملی قناد اشاره 
کرد و افزود: چهره های فعال و پیشکسوت قناد در تمامی استان ها با 
نظر کمیته سیاستگذاری انتخاب و در این مراسم از برخی از آنها 
تجلیل خواهد شد.همچنین از برخی بانوان فعال در این صنف نیز به 

همین مناسبت قدردانی خواهد شد.
وی ادامه داد: افرادی که در تولید و تامین مواد اولیه فعال هستند 
نیز در پنلی که برای این مراسم در نظر گرفته شده شرکت خواهند 

کرد.
بهره مند خاطرنشان کرد:  بیش از 6 ماه است که برای این برگزاری 

مراسم روز ملی قناد برنامه ریزی شده است.انتخاب منتخبین سبقه 
فعالیت آنها در گذشته و حال است و بر اساس نوع و میزان فعال بودن  

آنها در این صنف مورد تقدیر قرار خواهند گرفت.
وی به گرانی روغن به عنوان ماده ای ضروری در تولید شیرینی 
اشاره کرد و افزود: وقتی مواد اولیه گران شود روی قیمت تمام شده 
محصول از جمله روغن تاثیر خواهد داشت و به تازه گی 15 تا 20 
درصد به قیمت روغن افزوده شده است.سرمایه هنگفتی توسط یک 
سرمایه گذار عربستانی تولید روغن خارج شده و یک ایرانی آن خط 
تولید را خریداری کرده است که زمینه ساز التهاب در بازار روغن شده 

است.
رئیس اتحادیه قنادان گفت: حلب های 16 تا 20 کیلویی در صنف 
قنادی مورد استفاده قرار می گیرد که به دلیل بازار سیاه ایجاد شده 
اکنون قیمت حلب  16 کیلویی  روغن از 700 هزار تومان به یک 

میلیون و 700 هزار تومان افزایش یافته است.
وی در ادامه به تداخل صنفی اشاره کرد و افزود: پیگیری هایی از 
سوی اتاق اصناف و وزارت صمت به این منظور صورت گرفته که 
به جایی نرسیده است.برخی نانوایان وارد بحث تولید یا فروش شیرینی 
شده اند که تداخل صنفی محسوب می شود.این شیرینی عرضه شده 

در این واحدها استاندارد تولید پایینی دارند و کارگاه های زیر زمینی 
بدون نظارت کار تامین شیرینی واحدهای نانوایی را انجام می دهند

بهره  مند درباره نیروی انسانی ماهر در صنعت قنادی و شیرینی 
اظهار کرد:  اکنون با کمبود نیروی انسانی در این صنف مواجه هستیم 
و با آموزش صرف موفق به تامین نیروی انسانی نشده ایم.این دغدغه 
وجود دارد که برای کار سنگین قنادی چه جاذبه هایی ایجاد کنیم و 

چگونه می توان کارگران را در محیط های کاری حفظ کرد.
وی به کاهش میزان فروش نیز اشاره کرد و ادامه داد:  تورم موجب 
شده که بخشی از مردم نتوانند شیرینی خریداری کنند و نسبت به 
سال قبل میزان فروش 40 درصد کمتر شده است.شیرینی جزو سبد 
غذایی مردم نیست اما توسط خانوارها خریداری می شود و به ویژه 

در اعیاد و مناسبت ها مورد استفاده قرار می گیرد.
وی به صادرات شیرینی نیز اشاره کرد و افزود: یکی از معضلات 
در این بحث بازار هدف است. باید بازار هدف ایجاد شود و این انتظار 
وجود دارد که  در این مسیر، سازمان توسعه تجارت و وزارت صمت 
به صادرکنندگان کمک کنند.اما اکنون صادرات شیرینی به صورت 

چمدانی است.
وی به برنامه حضور در مسابقات تورنتو و بیرمنگام اشاره کرد و 

به  ویزای حضور  پروسه صدور  در  از دولت می خواهیم  افزود: 
شرکت کنندگان  در این مسابقات کمک کند.

وی به خرید شکر از سامانه اشاره کرد و افزود: قیمت شکر تا به 
دست قناد برسد 43 تومان می شود اما در زمینه تامین آرد مشکلی 

وجود ندادرد.

ریاحی، دبیر مراسم روز ملی قناد نیز در ادامه اظهار داشت:  از سه 
سال پیش 20 دی ماه در تاریخ اصناف به عنوان روز ملی قناد ثبت 
شده است.در سال نخست این مراسم تنها در سطح تهران برگزار 
می شد اما در دو سال بعد در سطح کشوری و برای قدردانی از فعالیت 
فعالان این صنف برگزار شد.امسال این مراسم 19 دی برگزار می شود 
و دو پنل  برای آن در نظر گرفته شده و از 11 چهره ماندگار این صنف 

تقدیر خواهد شد.
وی در ادامه گفت:   4 سخنرانی کوتاه و یک کنسرت موسیقی 
برای این مراسم در نظر گرفته شده و تلاش ما این است که از حمایت 
صنوف و صنایع مرتبط نیز بهره گرفته شود.همچنین 2 هزار مهمان 

مرتبط نیز در این برنامه حضور خواهند داشت.
علیمردانی، نایب رئیس اتحادیه قنادان نیز در این نشست، عنوان 
کرد: صنف قنادان با این رویداد بیشتر مورد توجه قرار گرفتند و بازخورد 
مناسبی در میان فعالان این صنف پس از برگزاری دو دوره قبلی به 

وجود آمده که زمینه ساز دلگرمی اعضا شده است.

سومین رویداد روز ملی قناد ۱۹ دی ماه برگزار می شود

برای  تجاری  آیفون های  شناسه  پیش،  هفته  چهارشنبه  روز  از  بود  قرار 
بازرگانان در سامانه جامع تجارت ثبت شود تا تجار ثبت سفارش را انجام دهند، 

با این حال تا به امروز این اتفاق نیفتاده است.
به گزارش خبرنگار مهر، از حدود سه سال پیش واردات گوشی های آیفون 
مدل 14 به بعد ممنوع اعلام شد تا اینکه اوایل آبان ماه سال جاری دولت اعلام 

کرد که قصد دارد به منظور تنظیم بازار واردات این گوشی ها را آزاد کند.
در نهایت نیز با مصوبه هیئت وزیران، واردات هر نوع تلفن همراه هوشمند 
با نشان تجاری اپل مجاز شد و گمرکات کشور نیز ملزم به انجام تشریفات 

گمرکی و ترخیص این مدل گوشی های تلفن همراه شدند.
با این حال از آن زمان تاکنون هنوز ثبت سفارش این گوشی ها نهایی نشده 
واردات  بحث  تجارت،  توسعه  سازمان  متولیان  بسیار  وعده های  وجود  با  و 

به صورت تجاری و دستورالعمل های اجرایی آن بلاتکلیف مانده است.
پیگیری های خبرنگار مهر حکایت از آن دارد که هفته گذشته سازمان توسعه 
تجارت به انجمن تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی ایران اعلام کرد که قرار 
است از روز چهارشنبه شناسه آیفون های تجاری برای بازرگانان قابل رؤیت 

باشد که تجار ثبت سفارش را انجام دهند.
با این حال تا به امروز این اتفاق نیفتاده و ثبت شناسه آیفون های تجاری 

در سامانه جامع تجارت تعیین تکلیف نشده است.
پیگیری ها در خصوص رجیستر آیفون های مسافری که پیش از نهم آبان 
ماه وارد کشور شده بود نیز نشان می دهد که در این بخش نیز همچنان بلاتکلیفی 

وجود دارد و رجیستر این گوشی ها به نتیجه نرسیده است.
نکته قابل توجه آنکه به دلیل بلاتکلیف بودن واردات تجاری آیفون، بازار 
سیاهی برای خرید و فروش گذرنامه به راه افتاده و آنطور که شنیده می شود 
برای هر گذرنامه بین 5 تا 7 میلیون تومان پرداخت می شود تا با اجاره گذرنامه، 
گوشی های آیفون با رویه مسافری وارد کشور و پس از رجیستری به بازار عرضه 

شود.
بازار  ارزی  منابع  آیفون ها،  مسافری  رجیستری  برای  گسترده  تقاضای 
غیررسمی را تحت فشار بیشتری قرار داده است. در واقع، این سیاست نه تنها 
قاچاق را کاهش نداده، بلکه آن را به کانال رسمی رجیستری هدایت کرده 

است.

واردات آیفون همچنان بلاتکلیف
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  گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان به استناد قانون برگزاری مناقصات مصوب 
۱۳8۳ مجلس شورای اسلامی و آئین نامه اجرایی بند )ج( ماده )۱۳( قانون برگزاری 
مناقصات از محل اعتبارات طرحهای عمرانی بمنظور اجرای پروژه ای مطابق مشخصات 
زیرار کلیه پیمانکاران حقوقی واجد شرایط جهت شرکت در مناقصه عمومی یک مرحله 

آبی همراه با ارزیابی کیفی دعوت به عمل می آورد. 
۱- کارفرما : شرکت آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان 

۲- موضوع مناقصه: برقرسانی به چاه و ایستگاههای سفید آبه ) اجرای شبکه برق فشار 
متوسط به طول  تقریبی 7000 متر - اجرا 4 باب پست ترانس هوایی ۱00 کاوا ( 

۳- دستگاه نظارت : شرکت آب و فاضلاب استان سیستان و بلوچستان 
4- مبلغ برآورد اولیه 700۲۱6۹5470  )هفتاد میلیارد و بیست و یک میلیون و ششصد و 

نود و پنج هزار و چهارصد و هفتاد ( ریال می باشد. 
5- مدت اجرای کار: ۳ ) سه ( ماه شمسی 

6- رشته و پایه پیمانکار:  رشته برق حداقل پایه )5( 
7- مبلغ و نوع تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار : ۳50۱084774 )سه میلیارد و پانصد 

و یک میلیون و هشتاد و چهار هزار و هفتصد و هفتاد و چهار( ریال می باشد . 
نوع تضمین : مطابق کاربرگ شرکت در فرآیند ارجاع کار منضم به آئین نامه تضمین برای 

معاملات دولتی مصوب ۱۳۹4/0۹/۲۲ می باشد. 
8- تاریخ و مهلت تهیه و تحویل اسناد ارزیابی و مناقصه : 

مهلت تهیه اسناد ارزیابی و مناقصه از تاریخ ۱40۳/۱0/۱7 لغایت ۱40۳/۱0/۱۹ می باشد. 
آخرین مهلت بارگذاری اسناد ارزیابی و مناقصه ساعت ۱4 مورخ۱40۳/۱۱/04می باشد. 

تاریخ ارزیابی کیفی ساعت 8 مورخ ۱40۳/۱۱/06 می باشد. 
تاریخ بازگشایی پیشنهادها ساعت ۹ مورخ ۱40۳/۱۱/08 می باشد. 

لذا مناقصه گران واجد شرایط می توانند پس از انتشار فراخوان با مراجعه به سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir و با پرداخت مبلغ 
5000000 ) پنج میلیون ریال ( اسناد ارزیابی و مناقصه را دریافت و با توجه به مندرجات 
اسناد و در مواعد زمانی مندرج در سامانه مدارک لازم شامل پاکات ارزیابی کیفی )الف(، 
)ب( و )ج( را مطابق به شرایط مناقصه تهیه و بصورت فایلهای pdf در سامانه فوق بارگذاری 

نمایند. 

فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای فراخوان تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی همراه با ارزیابی کیفی 

دفتر حقوقی و قراردادهای  شرکت آب و فاضلاب استان سیستان و بلوچستان 

ناترازی انرژی، پدیده ای است که در دهه های اخیر به یکی از 
بزرگ ترین چالش های جهانی تبدیل شده است. این بحران زمانی 
رخ می دهد که عرضه انرژی در یک کشور یا منطقه با تقاضای آن 
هماهنگی نداشته باشد و منجر به کسری منابع، افزایش هزینه ها، 
یا عدم دسترسی به انرژی پایدار شود. ایران به عنوان یکی از 
کشورهای دارای منابع غنی انرژی، با وجود ذخایر گسترده نفت 

و گاز، نیز با این چالش مواجه است.
به گزارش خبرنگار »جهان اقتصاد«، یکی از عوامل اصلی 
ناترازی انرژی، رشد فزاینده تقاضا در برابر عرضه است. افزایش 
جمعیت، توسعه صنایع، و تغییر الگوی مصرف انرژی از جمله 
دلایلی هستند که تقاضا را در سال های اخیر به شدت افزایش 
داده اند. در عین حال، ظرفیت تولید و انتقال انرژی متناسب با این 

رشد ارتقا نیافته است.
بسیاری از نیروگاه ها، شبکه های انتقال و توزیع برق و گاز در 
ایران قدیمی و ناکارآمد هستند. این زیرساخت های فرسوده علاوه 
بر کاهش بازدهی، منجر به هدررفت گسترده انرژی در مسیر 

انتقال و مصرف می شوند.
مصرف بالای انرژی در ایران به دلیل یارانه های دولتی و 
قیمت های پایین انرژی نسبت به استانداردهای جهانی، یکی دیگر 
از عوامل مهم ناترازی است. این موضوع باعث شده که انگیزه ای 

برای بهینه سازی مصرف در میان کاربران وجود نداشته باشد.

تمرکز ایران بر منابع نفت و گاز و عدم توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر، موجب شده که تعادل عرضه و تقاضا شکننده شود. 
هرگونه اختلال در تأمین سوخت های فسیلی )مانند تحریم ها یا 
مشکلات فنی( به سرعت تأثیر خود را بر کل شبکه انرژی می گذارد

تغییرات اقلیمی نظیر کاهش بارندگی و افزایش دما، تولید برق 
از منابع آبی را کاهش داده و در عین حال، نیاز به انرژی برای 

سرمایش و گرمایش را افزایش داده است.
در همین زمینه، مهدی کمالی، کارشناس حوزه انرژی، در 

گفت وگو با خبرنگار »جهان اقتصاد«، اظهار داشت: بخش برق 
یکی از بحرانی ترین حوزه ها در ناترازی انرژی است. تابستان ها با 
افزایش شدید تقاضا برای سرمایش و در زمستان ها با افزایش 
مصرف گاز، تولید برق تحت فشار قرار می گیرد. طبق آمارها، 
بسیاری از نیروگاه های کشور با ظرفیت کامل کار نمی کنند و قطعی 

برق در اوج مصرف به مشکلی جدی تبدیل شده است.
وی تصریح کرد: ایران با وجود داشتن بزرگ ترین ذخایر گازی 
دنیا، در فصل های سرد سال با ناترازی در تأمین گاز مواجه می شود. 

رشد بالای مصرف خانگی و صنعتی، فرسودگی شبکه ها و عدم 
توسعه زیرساخت ها از عوامل این ناترازی هستند.

وی عنوان کرد: مصرف بالای سوخت های فسیلی در بخش 
حمل ونقل، فشار مضاعفی بر منابع انرژی وارد می کند. عدم توسعه 
مناسب حمل ونقل عمومی و ناکارآمدی خودروها موجب شده که 

این بخش یکی از مصرف کننده های بزرگ انرژی باشد.
وی خاطرنشان کرد: برای رفع بحران ناترازی انرژی، نیازمند 
مجموعه ای از راهکارهای جامع و بلندمدت هستیم که در سه 
سطح سیاست گذاری، فناوری و فرهنگ سازی قابل اجرا هستند 
اجرای طرح های مدیریت مصرف و تشویق به کاهش مصرف در 
اوج تقاضا، استفاده از فناوری های هوشمند در شبکه های توزیع 
انرژی برای کاهش هدررفت و بهبود استانداردهای مصرف انرژی 
انرژی های  کرد:  عنوان  است.وی  صنایع  و  ساختمان ها  در 
خورشیدی، بادی و زمین گرمایی می توانند بخش بزرگی از نیاز 
انرژی کشور را تأمین کنند. توسعه نیروگاه های خورشیدی در 
مناطق آفتاب خیز و مزارع بادی در مناطق بادخیز کشور، گزینه ای 
مؤثر برای کاهش وابستگی به سوخت های فسیلی است.کمالی 
تاکیید کرد: تغییر الگوی مصرف انرژی نیازمند ارتقای سطح آگاهی 
عمومی است. برنامه های آموزشی، رسانه ای و تشویقی می توانند 

نقش مهمی در این زمینه ایفا کنند.
وی تصریح کرد: ناترازی انرژی، نتیجه سال ها غفلت از توسعه 
زیرساخت ها، وابستگی بیش از حد به منابع فسیلی، و مدیریت 
ناکارآمد مصرف است. با این حال، ایران با بهره گیری از منابع 
طبیعی و انسانی خود، فرصت بی نظیری برای رفع این بحران دارد. 
بهینه سازی  انرژی های تجدیدپذیر،  توسعه  مسیرهایی چون 
مصرف و نوسازی زیرساخت ها، می توانند افقی روشن برای آینده 

کشور ترسیم کنند.

واکاوی »جهان اقتصاد«از بحران سایه   و روشن ناترازی 

ناترازی انرژی در هاله ای از ابهام!

تفاهم نامه شرکت  ملی صنایع پتروشیمی و شرکت پتروشمی 
زاگرس به منظور استفاده از ظرفیت این پتروشیمی در طرح پویش 
کاهش 10 درصدی مصرف گاز و برق در بخش های خانگی - 

تجاری امضا شد.
به گزارش خبرنگار جهان اقتصاد، حسن عباس زاده، مدیرعامل 
پتروشیمی و متین دیداری، مدیرعامل  شرکت ملی صنایع 
پتروشیمی زاگرس این تفاهم نامه را )شنبه، 15 دی( با هدف 
مدیریت مصرف و ترویج فرهنگ مصرف بهینه انرژی امضا 

کردند.
با اجرای تفاهم نامه  این تفاهم نامه  نخستین گام همسو 
»همکاری اجرای پویش کاهش 10 درصدی مصرف گاز و برق 
در بخش خانگی - تجاری« که 28 آذر بین شرکت  ملی گاز ایران 
و شرکت ملی صنایع پتروشیمی امضا شد، است. براساس این 
تفاهم نامه از ظرفیت شرکت های پتروشیمی برای تهیه منابع مورد 
و   )NGO( مردم نهاد  سازمان های  مشارکت  به منظور  نیاز 
شرکت های سرمایه گذار در پویش کاهش 10 درصدی مصرف 
گاز و برق در ماه های سرد سال و با هدف ترویج فرهنگ مصرف 

بهینه و اصلاح الگوی مصرف استفاده می شود.
با اجرای تفاهم نامه  شرکت ملی صنایع پتروشیمی و شرکت 
ملی گاز ایران، 400 میلیارد تومان جایزه به مشترکانی که مصرف 
آنکه  اهدا می شود، ضمن  را 10 درصد کاهش دهند،  خود 
شرکت های پتروشیمی منابع مالی لازم برای اجرای این طرح را 
تأمین می کنند و در مقابل، گاز صرفه جویی شده برای تولید پایدار 

محصولات ارزشمند پتروشیمی در اختیار صنعت قرار می گیرد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران گفت: 18 
میلیارد دلار سرمایه گذاری صنعت پتروشیمی به دلیل مصرف 
بیش از حد گاز در بخش خانگی و نبود آن در صنعت در دسترس 

نیست.
»حسن عباس زاده« افزود: باید با کاهش مصرف در بخش 
خانگی این میزان سرمایه گذاری را در صنعت پتروشیمی فعال 

کرد.
وی ادامه  داد: در برنامه هفتم پیشرفت مقرر شده ظرفیت 
صنعت پتروشیمی به 131 میلیون تن برسد اما اکنون 21 درصد 
ظرفیت صنعت پتروشیمی را نمی توان استفاده کرد که 60 درصد 

از آن به دلیل نبود گاز است.
عباس زاده خاطرنشان کرد: در شرایطی که سرمایه گذاری در 
کشور با چالش های فراوانی روبه روست، باید تلاش کرد از این 

ظرفیت سرمایه گذاری شده استفاده کرد.
معاون وزیر نفت استفاده از گازهای مشعل را از دیگر راهکارهای 

تأمین پایدار خوراک صنعت پتروشیمی عنوان و اظهار کرد: برای 
بخش عمده ای از استفاده از گازهای همراه نفت از سوی پالایشگاه 
بیدبلند خلیج فارس، پتروشیمی مارون، همچنین در طرح ان جی ال 

3100 کار شده است.
وی ادامه داد: ان جی ال 3100 امسال به بهره برداری می رسد 
و با توجه به اینکه الفین دهلران هنوز آماده نیست، تمهیداتی 

اندیشیده است.
عباس زاده در ادامه گفت: خط لوله ای از دهلران تا ان جی ال 
3200 احداث شد تا خوراک ان جی ال 3200 از ان جی ال 3100 
تأمین شود و تولید پتروشیمی بندر امام خمینی)ره( افزایش یابد؛ 
این موضوع نویدبخش این است که کمبود خوراک در منطقه 

ماهشهر را رفع کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران با بیان اینکه 
استفاده از سوخت های دیگر مانند ال پی جی نیز از دیگر راهکارهای 
تأمین خوراک پایدار است که در نیروگاه ها به صورت اس ان جی 
مصرف می شود، گفت: پتروشیمی خراسان نیز از آنجا که از منابع 
گازی کشور فاصله دارد، به دنبال این است که با تبدیل زغال سنگ 

به برق و  Co منابع مورد نیاز خود را تأمین کند.
وی خاطر نشان کرد: استانداردهای زیست محیطی این طرح 

بررسی شده و بدون دغدغه می توان از این روش استفاده کرد.
عباس زاده افزود: طرح های بهینه سازی، از همه طرح ها آماده تر 

هستند و با اقدامات بسیار آسان تر مانند فرهنگ سازی و تغییر 
برخی تجهیزات می توان سریع تر به گاز حاصل از صرفه جویی 

رسید.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به انجمن 
ملی نیکوکاری در این طرح اظهار داشت:  بسیاری از طرح ها در 
پویش 10 درصدی از سوی نیکوکاران و سازمان های مردم نهاد 
انجام خواهد شد و در کنار شرکت ملی صنایع پتروشیمی خواهند 
بود.همچنین نماینده شرکت ملی گاز ایران در طرح ها گفت: مقرر 
است عواید صرفه جویی در مصرف گاز به کمک پتروشیمی ها 

به مشترکان تعلق گیرد.
»علیرضا شریفی نژاد افزود: طرح خوبی برای نخستین بار در 
کشور در راستای سیاست های تشویقی در بعُد صرفه جویی بخش 
خانوار و عمومی رقم می خورد که این الگو می تواند بسط پیدا 

کند.
همچنین در این مراسم دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت 
پتروشیمی گفت: افزایش مصرف گاز در بخش خانگی سبب شده 
گازرسانی به پتروشیمی ها محدود شده و گاز 12 پتروشیمی قطع 

شده است.
»احمد مهدوی ابهری« ابراز امیدواری کرد: با کاهش 10 
درصدی مصرف بخش خانگی، گاز صنعت پتروشیمی تامین 

شود.

وی، سرمایه گذاری، صرفه جویی و مصرف بهینه را سه راهکار 
اصلی رفع ناترازی انرژی دانست و ادامه  داد: پتروشیمی ها برای 

این سه مهم ورود کرده و اقدام کنند.
دبیرکل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی از ورود این 
صنعت به مدیریت مصرف خبر داد و گفت: قرار است یکی از 
پتروشیمی ها در سه استان شمالی اقدام کرده و منافع صرفه جویی 

به مردم پرداخت شود.
مهدوی ابهری با ابراز امیدواری از اینکه این طرح سال آینده 
در استان های بیشتری اجرا شود، افزود: آماده ایم در میادین نفتی 
کشور سرمایه گذاری کنیم تا کشور از مزایای آن بهره مند شود

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با بیان 
اینکه برای این موضوع 10 قرارداد آماده شده که منتظر امضای 
وزارت نفت است، ادامه داد: امضای این قراردادها سبب افزایش 
روزانه 220 میلیون متر مکعب تولید گاز خواهد شد و بخشی از 

ناترازی را حل خواهد کرد.
همچنین مدیرعامل شرکت پتروشیمی زاگرس با درخواست 
از مردم برای کمک به کاهش 10 درصدی مصرف گاز گفت: گاز 
صرفه جویی شده از این محل به چرخه صنعت بازمی گردد و صنعت 
پتروشیمی وارد چرخه تولید پایدار و ارزآوری برای کشور می شود

در آیین امضای تفاهم نامه شرکت  ملی صنایع پتروشیمی و 
این  از ظرفیت  استفاده  به منظور  زاگرس  پتروشمی  شرکت 
پتروشیمی در طرح پویش کاهش 10 درصدی مصرف گاز و برق 
در بخش های خانگی - تجاری، بیان کرد: جا دارد از شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی برای اجرای این طرح و زحمات شرکت ملی 
گاز ایران که امروز بیش از 850 میلیون مترمکعب گاز شیرین در 

کشور تولید می شود، قدردانی کنم.
وی ادامه داد: متأسفانه در کنار کار بی نظیر کارکنان شرکت 
ملی گاز ایران، شاهد ناترازی در صنعت پتروشیمی و سایر صنایع 
هستیم و باید فرهنگ سازی و آگاه سازی انجام شود که صرفه جویی 
مصرف انرژی چه تأثیراتی بر صنعت و اقتصاد کشور دارد. از ابتدای 
امسال تا هفته گذشته حدود 8 میلیارد دلار ارز صنعت پتروشیمی 
به سامانه نیما واریز شده است که این ارز برای تأمین نیازمندی های 

مردم و کشور استفاده می شود.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی زاگرس با درخواست از مردم 
برای کمک به کاهش 10 درصدی مصرف گاز تأکید کرد: با توجه 
به مصرف گاز در این روزها، هم اکنون با کاهش 10 درصدی 
مصرف، حدود 60 میلیون مترمکعب در روز به چرخه صنعت 
بازمی گردد و با این مقدار صرفه جویی، صنعت پتروشیمی وارد 

چرخه تولید پایدار و ارزآوری برای کشور خواهد شد.

گزارش »جهان اقتصاد« از مراسم امضای تفاهمنامه پویش کاهش ۱۰ درصدی مصرف گاز و برق

پتروشیمی ها برای مدیریت مصرف گاز آستین بالا زدند

آگهی دعوت به برگزاری مجامع عمومی
 انجمن صنفی کارفرمایان صاحبان برندهای پوشاک کشور
به شماره ثبت  ۳۲۳۲475 و شناسه ملی ۱40۱۳0۲۱۲6۹

احتراما، بدینوسیله از اعضای محترم انجمن صنفی دعوت به عمل می آید در مجامع عمومی عادی که در روز دوشنبه  مورخ ۱40۳/۱۱/۱5 راس ساعت ۱۹ در مکان تهران، میدان ونک، خیابان 
ولی عصر، خیابان شهید خدامی، پلاک 5۱، سالن زمرد با دستورات ذیل برگزار می گردد، حضور بهم رسانید.

مجمع عمومی عادی:
۱-استماع و بررسی گزارش عملکرد اقدامات هیات مدیره، خزانه دار، بازرسان و تصویب آنها

۲-تعیین حق ورودیه و حق عضویت اعضا
۳-انتخاب هیات مدیره و بازرسان

هیات مدیره

اخبار

روند سوخت رســانی به نیروگاه ها 
مناسب است

وزیر نیرو گفت: با همت شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی و شرکت ملی گاز، سوخت رسانی روزانه بر حسب سوخت معادل 

به نیروگاه ها مناسب است و شاهد کاهش خاموشی ها هستیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، عباس علی آبادی، وزیر نیرو در حاشیه 
پذیر  تجدید  انرژی های  بین المللی  نمایشگاه  چهاردهمین  از  بازدید 
ایران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: شاهد کاهش خاموشی های 
نیازمند  همچنان  اما  هستیم،  کشور  سراسر  در  شده  برنامه ریزی 
صرفه جویی از سوی مردم در بخش های مختلف به ویژه بخش خانگی 
در مصرف برق و گاز هستیم تا در روزهای سرد پیش رو، سوخت بیشتری 

برای نیروگاه ها و دیگر بخش های مولد کشور تخصیص داده شود.
وی افزود: با همت شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
و شرکت ملی گاز، سوخت رسانی روزانه بر حسب سوخت معادل به 

نیروگاه ها مناسب است و شاهد کاهش خاموشی ها هستیم.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: ظرفیت نصب شده تولید برق تجدیدپذیر 
ایران از مرز 1500 مگاوات گذشته و تا پایان سال جاری این طرفیت 

به حدود 1800 مگاوات خواهد رسید.
30 هزار مگاوات برسد، این هدف گذاری ماست و تلاش می کنیم 
درصد بالایی از آن محقق شود.علی آبادی خاطرنشان کرد: از تمام 
ظرفیت های کشور به خصوص ظرفیت های بخش خصوصی استفاده 
می کنیم تا این هدف گذاری محقق شود و هر ایده و ظرفیتی بخش 

خصوصی داشته باشد، از به کارگیری آن استقبال خواهیم کرد.

تحویــل ۸۷۲ میلیــون مترمکعب گاز 
شــیرین به شبکه سراسری

سخنگوی شرکت ملی گاز ایران از تحویل 872 میلیون مترمکعب 
گاز شیرین به شبکه سراسری خبر داد و گفت: 74 درصد از این مقدار 

در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء مصرف شده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از وزارت نفت، سیدحسن موسوی 
با بیان اینکه شنبه )15 دی( 872 میلیون مترمکعب گاز شیرین به 
خطوط سراسری تزریق شده است، بیان کرد: از این مقدار 649 میلیون 

مترمکعب در بخش خانگی، تجاری و صنایع جز مصرف شده است.
وی با اشاره به اینکه 74 درصد از کل گاز تحویلی به شبکه به بخش 
خانگی، تجاری و صنایع جز اختصاص یافته است، افزود: با توجه به 
افزایش برودت هوای امسال نسبت به پارسال، مقدار مصرف گاز در 
بخش خانگی و تجاری در روز گذشته 29 درصد نسبت به روز مشابه 

پارسال افزایش داشته است
پزشکیان،  مسعود  دما،  کاهش  پیش بینی  و  هوا  برودت  از  پس 
رئیس جمهوری، محسن پاک نژاد، وزیر نفت و جمعی از مسئولان کشور 
پیام های  انتشار  با  زمستانی  تأمین سوخت  و  بهینه  با هدف مصرف 
تصویری یا مکتوب از مردم برای مشارکت در پویش »2 درجه کمتر« 

دعوت کردند.

۸ همت تســهیلات برای تعویض 
موتــور کولرهای آبی

تفاهم نامه همکاری مشترک میان صندوق نوآوری و شکوفایی و 
ساتبا، با هدف اعطای تسهیلات به متقاضیان تعویض موتور کولرهای 
آبی جهت اصلاح الگوی مصرف و کمک به کاهش ناترازی برق در 

کشور منعقد شد.
به گزارش ایسنا، براساس این تفاهمنامه که صبح امروز در حاشیه 
چهاردهمین نمایشگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی برق منعقد شد، 8000 میلیارد تومان منابع مورد نیاز برای اعطای 
الکتروموتورهای  با  آبی موجود  موتور کولرهای  تسهیلات »تعویض 
و  و شکوفایی  نوآوری  از سوی صندوق   »)BLDC( بالا  راندمان 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( تأمین 
می شود.  هماهنگی با تولیدکنندگان فوق کم مصرف با راندمان بالا 
)BLDC( برای عرضه این موتورها در تیراژ مناسب، هماهنگی با 
سکوهای فروش و تامین مالی برای فروش اقساطی، اطمینان از نصب 
موتورهای جدید و خروج موتورهای قدیمی از چرخه مصرف، ایجاد 
سازوکار پایش کاهش مصرف و اطلاع رسانی نتایج و اثربخشی اجرای 
طرح، از جمله اقداماتی است که همزمان با اجرای این طرح انجام 
تولید  حوزه  در  دانش بنیان  شرکت   10 حاضر  حال  در  شد.   خواهد 
موتورهای فوق کم مصرف با راندمان بالا )BLDC( مشغول فعالیت 
هستند و یک میلیون ظرفیت برای تولید این موتورها در کشور ایجاد 
شده است. پیش بینی می شود، در صورتی که 20 میلیون کولر آبی 
موجود در کشور به موتورهای BLDC مجهز شوند، شاهد 5 هزار 

مگاوات کاهش مصرف برق در کشور خواهیم بود.

نوبت اول

شرکت توزیع برق جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصات عمومی به شرح ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی . مراحل ثبت نام در سایت 

مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند . 
به پیشنهادهای فاقد امضا مشروط مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضا مدت مقرر در فراخوان واصل می شود، مطلقا ترتیب اثر نخواهد شد.

پیشنهاددهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده تضمینهای معتبر یا مبلغ مذکور تسلیم نماید. به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپرده های کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر 
داده نخواهد شد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.
*- ارسال پاکت الف به صورت فیزیکی به آدرس شرکت توزیع برق جنوب استان کرمان تا پایان وقت اداری  مورخ۱40۳/۱۱/07 الزامی می باشد .

 کد فراخوان در سامانه عنوان مناقصه شماره مناقصهردیف
ستاد

مبلغ تضمین)ریال(قیمت پایه )ریال(

۲00۳00۱574000۱۹87۳.۲۳۹.756.۱484.۲۹7.۱۹۲.684 تعویض سیم مسی به کابل خودنگهدار در شهرستان بردسیر۱۱40۳-۱۱-۱07

۲00۳00۱574000۱۹۹۱58.۲۱۳.550.۹766.846.406.5۲۹تعویض سیم مسی به کابل خودنگهدار در شهرستان سیرجان۲۱40۳-۱۱-۱0۹

۲.487.۳۹4.555 ۲00۳00۱574000۲00۲8.747.8۹۱.0۹5تعویض سیم مسی به کابل خودنگهدار در شهرستان فهرج۳۱40۳-۱۱-۱۱0

تاریخ انتشار فراخوان از سایت : مورخ ۱40۳/۱0/۱۹ خواهد بود  .
مهلت دریافت اسناد  از سایت : حداکثر تا ساعت 8 صبح مورخ ۱40۳/۱0/۲4خواهد بود  .

مهلت ارسال پیشنهادها : حداکثر تا ساعت 8 مورخ ۱40۳/۱۱/08 خواهد بود.  
زمان بازگشایی پاکت ها:  راس ساعت 08:۳0 مورخ۱40۳/۱۱/08خواهد بود.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های  الف  : 
آدرس : کرمان بلوار جمهوری اسلامی روبه روی گمرک شرکت توزیع برق جنوب استان کرمان کد پستی : 76۱88۱5676 تلفن تماس : 5-۳۲۱۱040۳ داخلی ۱۱54

برای رسیدن به فردایی بهتر استفاده درست از انرژی برق را به فرزندان خود بیاموزیم.برای رسیدن به فردایی بهتر استفاده درست از انرژی برق را به فرزندان خود بیاموزیم.

مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی 
)یکپارچه( یک مرحله ای )یکپارچه( یک مرحله ای 

مهردادمحسنی مدیردفترروابط عمومی ومطالعات اجتماعی
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به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی، وبینار 
آموزشی با حضور ائمه جماعت و اعضای شورای اقامه نماز این 
شرکت، دکتر توکلی معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز 
ایران و مهدی کمال آبادی فراهانی مدیرعامل شرکت گاز استان 
مرکزی برگزار شد. این برنامه با هدف استفاده از ظرفیت ائمه جماعت 

برای ترویج فرهنگ مصرف بهینه و ایمن گاز طبیعی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی، ائمه جماعت 

این شرکت در یک وبینار آموزشی با حضور دکتر توکلی، معاون وزیر 
نفت و مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران، و مهدی کمال آبادی 
فراهانی، مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی، شرکت کردند. این 
وبینار با هدف بهره گیری از ظرفیت های ائمه جماعت برای ارتقای 
آگاهی عمومی و ترویج فرهنگ استفاده ایمن و بهینه از گاز طبیعی 

برگزار شد.
مهدی کمال آبادی فراهانی، مدیرعامل شرکت گاز استان 

مرکزی، در خصوص برگزاری این وبینار گفت: ائمه جماعت به عنوان 
گروهی تأثیرگذار در جامعه، نقشی کلیدی در انتقال پیام های آموزشی 
و فرهنگ سازی دارند. استفاده از این ظرفیت می تواند در کاهش 
حوادث و بهینه سازی مصرف انرژی نقش چشمگیری داشته باشد

وی افزود: برگزاری این نوع برنامه ها، فرصتی ارزشمند برای 
همکاری های فرهنگی و اجتماعی میان شرکت گاز و جامعه است 
و می تواند به ارتقای آگاهی مردم درباره مصرف ایمن و کاهش 

مصرف غیرضروری کمک کند.
در این نشست، علاوه بر تأکید بر نقش فرهنگ سازی، نکات 
مهمی درباره رعایت ایمنی در مصرف گاز و ضرورت کاهش مصرف 

غیرضروری انرژی ارائه شد.
این وبینار بخشی از برنامه های آموزشی شرکت گاز استان مرکزی 
برای گسترش فرهنگ ایمنی و بهینه سازی مصرف انرژی است 

که با همکاری نهادهای مختلف و جامعه هدف برگزار می شود.

سیما نیکرفتار/ خبرنگار جهان اقتصاد
مدیرعامل و رییس هیات مدیره سازمان منطقه آزاد ارس با اشاره 
به موقعیت این منطقه برای تربیت نیروی پزشکی متخصص و 
جذب گردشکران سلامت گفت : بسترسازی برای از سرگیری 
فعالیت پردیس دانشگاه علوم پزشکی و جذب دانشجوی داخلی و 
خارجی و تبدیل ارس به محور توریسم سلامت مورد توافق سازمان 

منطقه آزاد ارس و دانشگاه علوم پزشکی استان است.
هادی مقدم زاده در دیدار رییس دانشگاه علوم پزشکی آذربایجان 
شرقی با تاکید بر ارتقای سطح کیفیت آموزش و خدمات پزشکی 
با  مطابق  پزشکی  خدمات  ارائه  برای   : گفت  منطقه  درمانی 
استانداردهای بین المللی به کشورهای همجوار و اهالی منطقه 
رویکرد منطقه آزاد ارس فعال سازی پردیس دانشگاه علوم پزشکی 
و تربیت پزشکان و کادر درمانی متخصص از ملیت های مختلف 

است.
وی معرفی رشته های پایه علوم پزشکی پارامدیکال را هم حائز 
اهمیت دانست و ادامه داد : تسریع در اجرای فرآیندهای جذب 

دانشجوی پزشکی داخلی و خارجی با جدیت پیگیری میشود.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس ارتقای شاخص های توسعه 
در حوزه بهداشت درمان را هم مورد اشاره قرار داد و گفت : با توجه 

به موقعیت جغرافیایی ارس و همجواری با چند کشور خارجی و در 
راستای توسعه توریسم سلامت با مشارکت دانشگاه علوم پزشکی 
استان ، سازمان منطقه آزاد ارس و بخش خصوصی دی کلینیک 

تخصصی باید در ارس راه اندازی شود.

احمد رضا جودت رییس دانشگاه علوم پزشکی آذربایجان شرقی 
هم در این دیدار با بیان اینکه رویکرد مدیران ارس در بخش بهداشت 
و درمان راهبرد مهم و ملی بوده و برای دانشگاه علوم پزشکی هم 
جز اولویت است گفت : ارس علاوه بر دارا بودن ظرفیت های بالای 

آموزشی و درمانی میتواند محور توسعه ، تجهیز و نوسازی ناوگان 
آمبولانسی استان نیز باشد.

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان تاکید کرد : منطقه آزاد ارس 
ظرفیت بالایی برای تسهیل گری ورود کالا و خدمات به روز در 
حوزه بهداشت و درمان دارد که باید از آن نحوه شایسته بهره مند 

شد.
حبیب زاده نماینده مردم شریف مرند و جلفا در مجلس شورای 
اسلامی هم در این دیدار با اشاره به جایگاه علمی و مرجعیت دانشگاه 
های تبریز در بین دانشگاه های شمال غرب گفت: دانشگاه علوم 
پزشکی تبریز می تواند با استفاده از شرایط مناسب منطقه آزاد ارس 
در کشور به توسعه علمی شمال غرب در همه محورها کمک کند

وی به ضرورت همکاری مشترک دانشگاه علوم پزشکی با 
شرکت های دانش بنیان مستقر در ارس، عنوان کرد: همکاری 
مشترک شرکت های دانش بنیان  و دانشگاه علوم پزشکی به توسعه 
صنعتی منطقه و بومی سازی تجهیزات پزشکی و بیمارستانی کمک 

می کند.
حبیب زاده خاطر نشان کرد : در بحث توریسم درمانی هم انجمن 
های علمی گردشگری و کانون های علمی بین المللی هم می توانند 

ایفای نقش کنند.

 وبینار آموزشی ائمه جماعت شرکت گاز استان مرکزی
 با حضور معاون وزیر نفت و مدیر عامل شرکت ملی گاز ایران

ارس باید مرکز تربیت دانشجوی داخلی و خارجی و محور توریسم سلامت باشد

امام جمعه اصفهان با اشــاره به اهمیت کشــف معادن 
جدید برای افزایش بهره وری در صنعت ذوب آهن اظهار 
داشــت: باید به دنبال کشــف معدن باشید و مجموعه ای 
کــه دائم در حال تولید اســت نباید در مــواد اولیه کمبود 
داشــته باشــد، آن هم مواد اولیه ای که در کشــور موجود 

است.
آیــت الله سیــد یوســف طباطبــایی نــژاد در دیدار با 
مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان، با اشاره به اهمیت 
کشــف معادن جدید برای افزایــش بهره وری در صنعت 
ذوب آهن اظهار داشــت: باید به دنبال کشف معدن باشید 
و مجموعه ای که دائم در حال تولید اســت نباید در مواد 
اولیه کمبود داشــته باشــد، آن هم مــواد اولیه ای که در 

کشور موجود است.
امــام جمعــه اصفهان با بیان ایــن که یکی از کارهای 
مهم رسیدگی به شرایط کارگران است گفت: نباید فضای 
کنــونی ملتهب شــود و بایــد اولویت ها را در نظر گرفت و 

نمی شــود حقوق پرسنل را پرداخت نکرد. 
وی افــزود: گاهی دولــت ها توجــه ندارند در حالی که 
رهبــر معظم انقلاب بــر توجه به اولویت ها تاکید دارند و 
این درســت اســت که ما در بسیاری موارد توســعه داشته 
ایم، اما زمانی که حقوق کارگر پرداخت نشــده باشــد، این 
مســئله مهــم نبوده و باید ابتدا حقــوق کارگر را پرداخت 

نمود.
نماینده ولی فقیه در اســتان در ادامه ســخنان خود با 
اشاره به مسئله آلودگی هوا و برخی بی تدبیری ها عنوان 

کرد: آلودگی هوا تنها در تعدادی از شهرهای بزرگ وجود 
دارد و اظهــار می کننــد اگر مازوت را حذف کنند، 7 درصد 
آلایندگی کاهش می یابد ولذا اقدام به قطع برق می کنند 

در حالی که شــغل و فعالیت مردم با برق اســت. 
آیت الله طباطبایی نژاد بی تدیری هایی مانند تعطیلی 
کردن مدارس و ســازمان ها را ســبب هدررفت زمان و 
زندگی مردم دانســت و افزود: باید رضایت جمع مردم را 

جلــب نمــود و نباید برای رضایت چنــد نفر و یا گروهی، 
ســبب نارضایتی بیشتر مردم شد.

امام جمعه اصفهان با تاکید بر استفاده از تجارب دیگر 
کشورها در چنین مسائلی تصریح کرد: باید از تجربه دیگر 
کشــورها در این مســائل اســتفاده کرد، هم چنان که در 
حدیث هم بر اســتفاده از علم دیگران اشــاره شده است و 
می فرماید:" خُذوا العِلمَ مِن أفواهِ الرِجالِ  دانش را از دهان 

مردان علم بگیرید" و یا می فرماید:"عالم ترین مردم آن 
اســت که علم دیگران را برای خود جمع کند".

عضــو خبــرگان رهبری هم چنیــن ضمن تقبیح خرید 
تولیــدات خــارجی گفت: زمانی که مجموعه ذوب آهن در 
حال تولید محصول اســت، به هیچ عنوان خرید از خارج 

معنا ندارد. 
وی خاطر نشان کرد: یکی از مصادیق شکر خدا به کار 
انداختن مواهب و اعضایی است که خداوند به انسان داده 
است و باید عقل، چشم، گوش و اعضای بدن را به درستی 

کار گرفت. 
وی اضافه کرد: باید سعی در محبت به مردم به خصوص 
افــرادی کــه با آنها کار می کنید داشــته باشید و حکومت 
نیز حکومت محبت اســت و حکومت زور و اجبار نیســت و 
باید به زیرمجموعه خود عشق ورزید، هم چنان که رسول 
خدا)ص( نیز می فرماید :" بعثت علی المدارات کما بعثت 
عــلی الرســاله" یعنی پیغمبــری را با مدارای با مردم کنار 

هم قرار داده اند.
در ابتدای این دیدار مهندس افضلی مدیرعامل شرکت 
ذوب آهن اصفهان با اشــاره به شــرایط فعلی شرکت ذوب 
آهن اصفهان اظهار داشــت: در حال پیگیری امور مربوط 
به معدن جدید در اطراف مشــهد و هم چنین دو معدن در 
اطراف آقاعلی عباس هستیم و کارهای آن در حال انجام 
اســت.وی افزود: برای رفاه پرســنلی نیز برنامه هایی در 
دســت داریم و اولویت ما در این اســت که معاش کارگران 

دچار خلل نشود.

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان

رفاه کارگران و تامین مواد اولیه از داخل، باید اولویت اساسی شرکت های تولیدی باشد
خبر

برگزاری کارگاه آموزشــی "تعادل کار و 
زندگی" در شــرکت آب و فاضلاب اســتان 

ایلام
بـه همـت معاونـت منابـع انسـانی و تحقیقات شـرکت کارگاه آموزشی 
تخصـصی بـا موضـوع "تعـادل کار و زنـدگی" بـرای کارکنـان برگـزار 

شد.
بـه گـزارش روابـط عمـومی شـرکت آب و فـاضلاب اسـتان ایلام، 
معـاون منابـع انسـانی و تحقیقـات شـرکت آبفـا، هـدف از برگـزاری ایـن 
کارگاه را ارتقا توانمندی کارکنان دانسـت و بیان داشـت: نیروی انسـانی 
بزرگتریـن سـرمایه یـک شـرکت اسـت و موفقیـت هـر دسـتگاه در گـرو 
داشـتن نیروی انسـانی سـالم اسـت که لازمه آن آرامش و امنیت روانی 
آنـان اسـت کـه عامـل ایـن مهـم هـم عـدم تداخـل امـور کاری بـا امـور 
شـخصی، زنـدگی خصـوصی و خانـواده می باشـد کـه بـا رعایـت حفـظ 
تعادل بین کار و خانواده حاصل می شـود. ملکیان یادآور شـد: از ابتدای 
سـال جـاری تاکنـون، بیـش از 6 هـزار و 100 نفـر سـاعت دوره هـای 
آمـوزشی شـغلی_ تخصـصی و عمـومی در آبفـای اسـتان برگـزار شـده 

است.

انعقــاد تفاهم نامه همکاری بین 
ســازمان بسیج ادارات و کارمندان با 

توزیع برق کرمانشاه
بهـزاد حمیدیـان زاده/ خبرنگار جهان اقتصاد

مدیرعامـل شـرکت توزیـع نیـروی بـرق اسـتان کرمانشـاه از انعقـاد 
تفاهـم نامـه همـکاری بیـن سـازمان بسیـج ادارات و کارمندان با شـرکت 
توزیـع نیـروی بـرق اسـتان کرمانشـاه خبـر داد. مهنـدس مـرادی اظهـار 
داشـت: در راسـتای اسـتفاده از ظرفیـت بسیـج ادارات و کارمنـدان در 

مدیریت مصرف انرژی این تفاهم نامه همکاری منعقد شـد.
وی گفـت: در ایـن تفاهـم نامـه تحقـق سیاسـت هـای ابلاغی مرتبط 
بـا اصلاح الگـوی مصـرف و ضـرورت اسـتفاده و بکارگیـری از ظرفیـت 

شـبکه مردمی بسیج در دسـتور کار قرار گرفت.
مدیـر عامـل شـرکت توزیـع نیـروی برق اسـتان کرمانشـاه بیان کرد: 
نقـش آفریـنی موثـر بـرای کمـک به کاهش حداقـل 20 درصدی مصرف 
انـرژی در ادارات و سـازمان هـای دولـتی از محورهـای همـکاری در این 
تفاهـم نامـه می باشـد و همچنیـن فرهنـگ سـازی عمـومی در راسـتای 
نقـش آفریـنی موثـر در مدیریـت مصـرف و پایـش هـای میـدانی نیـز از 

دیگر مفاد این تفاهم نامه اسـت.
وی ادامـه داد: در ایـن رابطـه اقدامـاتی از سـوی شـرکت انجـام شـده 
کـه تهیـه و تولیـد محتـوای آمـوزشی و مشـارکت در برگـزاری دوره های 

تخصصی اصلاح الگوی مصرف برق از جمله این اقدامات می باشـد.
مـرادی در پایـان گفـت: از دیگـر اقدامـات شـرکت توزیـع نیروی برق 
اسـتان کرمانشـاه در رابطـه بـا ایـن تفاهـم نامه می توان بـه؛ تأمین اعتبار 
مـورد نیـاز، صـدور مجوزهـای لازم در چارچـوب بـازار بهینـه سـازی 
مصرف برق، پشـتیبانی فنی و سـتادی، شناسـایی مناطق دارای اولویت 
نصـب نیـروگاه هـای خورشیـدی و تسـهیل در سـاز و کار فـروش بـرق 

مولدها در بورس انرژی اشـاره داشـت.

برخورد دســتگاه قضایی با مخلان 
راه تولیــد بــدون هیچ اغماض و ارفاقی

 رعنـا نیکرفتار/خبرنـگار جهان اقتصاد
رئیـس کل دادگسـتری اسـتان آذربایجـان شـرقی گفـت: در برخـورد 
با مخلان و کسـانی که سـر راه تولید مشـکلات ایجاد می کنند، دسـتگاه 

قضایی قاطعانه عمل کرده و هیچ اغماض و ارفاقی نخواهد داشـت.
مـوسی خلیل الـهی در نشسـت تخصـصی بـررسی و آسیب شـناسی 
معـضلات اقتصـادی و راهکارهـای حقـوقی بـا بیـان اینکـه اقتصاد یکی 
از مسـائل بسیـار مهـم و اسـاسی جامعـه اسـت، گفـت: وظیفـه ای کـه 
قانون گـذار بـر عهـده شـهرک های صنعـتی گذاشـته اسـت واگـذاری 
تسـهیلات بـر اسـاس قیمـت تمـام شـده بـه متقاضیان، بـرای راه اندازی 

واحدهای تولیدی است.
وی بـه دیـدگاه دسـتگاه قضـایی در رفـع موانـع و مشـکلات اقتصادی 
اشـاره کـرد و گفـت: هـدف مـا بازگشـت منابـع راکـد بـه چرخـه تولیـد و 
حمایـت از رونـق تولیـد و چرخـش چرخ هـای صنعـت اسـت و دسـتگاه 
قضـایی آمـادگی کامـل بـرای تعامـل بـا دسـتگاه های مربوطـه در ایـن 

راستا دارد.
وی همچنیـن تصریـح کـرد: در برخـورد بـا مـخلان و کسـانی که سـر 
راه تولیـد مشـکلات ایجـاد می کننـد، دسـتگاه قضـایی قاطعانـه عمـل 

کرده و هیچ اغماض و ارفاقی نخواهد داشـت.
ایـن نشسـت بـا هـدف ارائـه راهکارهـای حقـوقی بـرای برون رفت از 
چالش هـای اقتصـادی و تقویـت تعامـل میـان بخش هـای اقتصـادی و 

قضایی برگزار شد.

 
۱۱۰۰ محموله پرتقال و نارنگی از ســاری 

صادر شد
مدیـر جهـاد کشـاورزی سـاری گفـت: بیـش از هـزار و 100 محمولـه 
پرتقـال و نارنـگی امسـال از سـاری بـه کشـورهای مختلـف صـادر شـده 

است.
سیـد اسـماعیل علـوی در گفتگـو بـا خبرنـگار مهـر از صـادرات 23 
هـزار و 631 تـن محمولـه مرکبـات ایـن شهرسـتان بـه خـارج از کشـور 
از آغـاز فصـل برداشـت تاکنـون خبـر داد. مدیـر جهـاد کشـاورزی 
شهرسـتان سـاری تصریـح کـرد: ایـن صـادرات شـامل 822 محمولـه 
میـوه نارنـگی بـه تنـاژ 16 هـزار و 510 تـن و 351 محمولـه پرتقـال بـه 

وزن هفت هزار و 121 تن اسـت.
وی بـا یـادآوری اینکـه شهرسـتان سـاری دارای بیـش از 20 هـزار 
هکتـار باغـات مرکبـات اسـت و 15 هـزار هکتـار آن انـواع ارقـام پرتقـال 
اسـت، تاکیـد کـرد باغـداران در موعـد مقـرر نسـبت به برداشـت مرکبات 

خود اقدام کنند.
علـوی بـا تاکیـد بـه برداشـت به موقـع تمـامی میوه هـای رسیده برای 
فـرار از خسـارت احتمـالی آفـت مگـس میوه و سـرمازدگی، گفت: رعایت 
بهداشـت بـاغ شـامل جمـع آوری میوه هـای ریختـه شـده پـای درختـان 
و دفـن در عمـق 50 سـانتی متری خـاک، مدیریـت و حـذف علف هـای 
هـرز به ویـژه علف هـای هـرز چندسـاله بـرای کاهـش جمعیـت آفـات 

زمستان گذران ضروری است.

مدیر عامل شرکت اب و فاضلاب استان مرکزی اظهار داشت: خشکسالی 
های اخیر به ویژه در سال آبی جاری و کاهش شدید بارش  باران و برف ، و 
برداشت بی رویه از آب های زیر زمینی بسیاری از مناطق استان را درگیر چالش 
تامین آب نموده است و در این میان کاهش سهم شهر اراک از میزان نزولات 
آسمانی، باعث گردیده تا بحران آب به ویژه در سال جاری به یکی از مهمترین 

چالش های این شهر تبدیل شود.
حشمت اله عباسی مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی در ادامه 
عنوان کرد: منابع تامین آب شرب و بهداشتی شهر اراک از طریق سد کمال 
صالح و 56 حلقه چاه می باشد و نیاز آبی این شهر در طی سال1403 به طور 
متوسط1860 لیتر در ثانیه است ولی اکنون به علت خشکسالی های پی در پی 

و کاهش میزان ذخیره آب سد ؛ میزان تولید آب در این شهر را با کمبود جدی 
آب رو برو کرده است.وی افزود: سد کمال صالح که وظیفه تامین نیمی از نیاز 
آبی این شهر را بر عهده دارد با افت 80 درصدی حجم ذخیره آب و در پی آن 
کاهش 300 لیتر در ثانیه آب دریافتی از این سد نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته مواجه گردیده که در این میان علاوه بر وظیفه ذاتی و تلاشهای شرکت 
اب و فاضلاب استان مرکزی در راستای اجرای طرح های آبرسانی؛ همراهی 

مردم برای جلوگیری از تنش آبی یک امر لازم و ضروری به شمار می رود.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی با بیان اینکه منابع تامین 
آب شرب شهر اراک علاوه بر سد از 56 حلقه چاه آب شرب تامین می شود 

اضافه کرد: 41 حلقه چاه آب با افت دبی مواجه شده است.

حشمت اله عباسی برنامه ریزی برای حفاری 30 حلقه چاه آب به منظور 
پایداری آب شرب شهر اراک را از جمله اقدامات این شرکت در راستای تامین 
آب این شهر عنوان کرد و گفت: در حال حاضر حفاری 6 حلقه چاه آغاز گردیده 
و 8 حلقه دیگر نیز مناقصه آن برگزار شده و به زودی در دست اجرا قرار خواهد 

گرفت،و مابقی آن در مرحله جانمایی می باشد.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی مدیریت فشار در سطح 
شهر ،استفاده ازکنتورهای هوشمند، مدیریت برداشت بی رویه از آب های زیر 
زمینی و استفاده از پساب به جای آب مصرفی صنایع و فضای سبز شهری را 
از جمله راهکارهای مهم و تاثیر گذار بر حل مشکلات کم آبی در شهر اراک 

عنوان نمود.

و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس 
مطالبات  مهم ترین  از  گفت:  فارس  کشاورزی 
قرار  راس  در  دولت،  از  استان  بخش خصوصی 
گرفتن حمایت از تولید و فعالیت های مولد، رفع 
مجوزهای  صدور  در  تسهیل  و  تولید  موانع 
سرمایه گذاری است که این موضوع می تواند تاثیر 
جذب  و  کار  و  کسب  فضای  بهبود  در  مهمی 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی استان داشته باشد. 
هیئت  جلسه  در   ، حمیدیان  محمدصادق 
نمایندگان اتاق بازرگانی استان فارس که با حضور  
استاندار فارس برگزار شد، با ارائه ای از تاریخچه 
در  استان  اقتصاد  حوزه  بزرگان  خدمات  و  اتاق 
سال های گذشته بیان کرد: استان فارس در حوزه 
توسعه ای با مشکلاتی از جمله خشکسالی، محیط 

زیست و روبه رو است لذا باید برنامه ریزی ها در 
استان به گونه ای باشد که شاهد ارتقای بخش های 
و  خدمات  معدن،  صنعت،  جمله  از  اقتصادی 
صادرات در استان و همچنین تقویت بنیان های 

صادراتی استان باشیم.
حمیدیان اظهار کرد: ما در بدنه کارشناسی و 
تخصصی اتاق بازرگانی فضای کسب و کار استان 
را رصد می کنیم و به صورت مستمر گزارش های 
مسئولان  به  را  پیشنهادی  راهکارهای  و  دقیق 

کشور و استان ارائه می کنیم.
وی با اشاره به اینکه قاچاق استان فارس را به 
شدت تحت فشار قرار داده است، افزود: متاسفانه 
سال هاست که شاهد سیاست گذاری بد در حوزه 
مالیات ستانی هستیم و با وجود انبوه مشکلات 

داخلی، همواره بخش تولید نوک حمله اخذ مالیات 
قرار دارد در حالی که انتظار داریم اداره کل امور 
قانونی  تکلیف  به  عمل  برای  استان  مالیاتی 
دریافت  به  ملکف  استان  مالیاتی  مبالغ  افزایش 

مالیات از بخش سیاه اقتصاد شود.
از سخنان خود گفت:  وی در بخش دیگری 
امروز مفتخریم که اتاق بازرگانی علاوه بر اقدامات 
نیز  اجتماعی  مسئولیت  حوزه  در  تخصصی، 
بازرگانی  اتاق  ارزنده ای توسط اعضای  اقدامات 
فارس در سطح استان و کشور انجام شده و در 
زمان های حساس کشور حضور به موقعی داشند 
با همت خیران  تاکنون  قبل  ابتدای سال  از  که 
زندانی در  قابل توجهی  تعداد  اتاق فارس  عضو 

استان آزاد شده اند.

مدیر عامل شرکت اب و فاضلاب استان مرکزی اظهار داشت:

همراهی مردم در راستای مدیریت مصرف آب در شهر اراک امری ضروری ست

رئیس اتاق بازرگانی:

مهم ترین مطالبه بخش خصوصی استان فارس حمایت از تولید است
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کارتون روز

شاید بتوان بخش »خارج از مسابقه« را غفلت بزرگ جشنواره فیلم 
فجر در تمام این دهه ها خواند؛ بخش محبوبی که در تمام جشنواره های 
سینمایی جهان وجود دارد و می تواند ضمن رفع عطش از ساحت یک 
فیلم مهم، دامنه حاشیه سازی های بعدی آن را برای مدیریت سینمایی 

کشور محدود کند.
به گزارش خبرنگار سینمای ایرنا، تا ساعاتی دیگر، اسامی فیلم های 
حاضر در جشنواره فیلم فجر، اعلام خواهد شد و ماراتن رقابتی آثار 
بخش مسابقه آغاز می شود. جشنواره ای که امسال به دلایلی چون 
تعدد موضوعات ملتهب اجتماعی و حضور نام های معتبر، از هم اکنون 

کنجکاوی برانگیز شده و وسوسه های فراوانی را ایجاد کرده است.
نکته ای که در این میان وجود دارد آن که در تمامی این سال ها، 
جشنواره فیلم فجر، یک جشنواره تک بخشی بوده که مقاومت بسیاری 
در برابر بخش های جنبی نشان داده است. این مقاومت تا جایی است 
که حتی بخش بین الملل را نیز پس زده و آن را به یک رویداد مستقل 
حواله داده است. این رویکرد در مورد بخشی چون »نگاه نو« که 
مربوط به فیلم های اول فیلمسازان است نیز تاحدودی ساری است 
و اجازه نمی دهد که این بخش که خود زائیده بخش مسابقه و رقابتی 

است، هرساله، ماهیتی مستقل داشته باشد.
طبیعی است که وقتی جشنواره، چنین رویکردی در مورد بخش های 
مسلمی چون بین الملل و نگاه نو دارد، تکلیف بخش های جنبی چون 
»خارج از مسابقه«، کاملا مشخص است. در تمام ادوار جشنواره، تنها 
در 9 دوره بوده که فیلم هایی با عنوان خارج از مسابقه نمایش 

داده شدند. البته که این بخش نیز هیچ گاه در کنداکتور رسمی جشنواره 
قرار نداشته و به شکلی موردی و تک سانس نمایش داده شده است

این وضعیت درحالی برای جشنواره فیلم فجر تثبیت یافته که 
تمام  شود.  محسوب  رویداد  این  برای  معمول  عاملی  نمی تواند 
جشنواره های معتبر جهان، بخش خارج از مسابقه دارند و ازقضا تلاش 
می کنند تا با حضور نام ها و آثار برجسته، اعتبار این بخش را نزد 
مخاطبان، بالاتر ببرند. مثلا در جشنواره کن امسال فیلم های جورج 
میلر و کوین کاستنر در بخش خارج از مسابقه نمایش داده شدند. در 
ونیز نیز اتفاق مشابهی رخ داد و طی آن فیلمسازان بزرگی چون تیم 
برتون و کلود للوش آخرین ساخته شان را در این بخش نمایش دادند

این یک اتفاق بدیهی در تمام ادوار جشنواره فیلم فجر است که 
بازیگران  تیم  از  یا  دارند  بزرگی  کارگردان  یا  که  مهم  فیلم هایی 
قدرتمندی تشکیل شده است و یا فضاسازی رسانه ای، نام آن اثر را 
برجسته کرده است، از فرصت حضور در تنها بخش جشنواره جا 
می مانند. این آثار، جو سنگینی را برای جشنواره رقم می زنند و در 
اذهان نیز احساسی منفی را نسبت به رویکرد جشنواره و مدیریت آن 
القا می کنند. در برخی ادوار نیز مشاهده شده که عوامل این آثار، 
اکران هایی خصوصی را برای اصحاب رسانه ترتیب داده اند تا نوعی 
غرض ورزی را دلیل عدم انتخاب اثرشان مطرح کنند. در برخی دوره ها 
نیز دیده شده که جشنواره جهانی فجر، پذیرای این دسته از آثار شده 

و آنها را نمایش داده است.
مدیریت بزرگترین رویداد سینمایی کشور می تواند دامنه تمام این 

حواشی را محدود کرد. بخش خارج از مسابقه، تلاش برای نزدیکی 
بیشتر ساختار جشنواره فجر به جشنواره های معتبر جهانی است که 
طبیعتا هزینه چندانی نیز برای مدیریت سینمایی کشور ندارد. نه تنها 
هزینه ندارد بلکه جلوی بروز حواشی متعدد بعدی را نیز می گیرد. 
»رکسانا«،  وحشی«،  و  »قاتل  چون  فیلم هایی  مثال  به عنوان 
»پیرپسر« و... که جواز حضور در جشنواره فجر را نیافتند، تا چه اندازه 
در طول این سال ها، حاشیه آفریدند و مدیریت سینمایی کشور را 

تحت الشعاع قرار دادند.

درحالی که می شد با یک اکران محدود جشنواره ای برای اصحاب 
رسانه، جلوی تمام این حواشی را گرفت. حالا به فیلم هایی که در 
جشنواره نمایش داده شدند و سپس اجازه اکران عمومی پیدا نکردند 
نگاهی بیندازیم تا ببینیم این آثار، هیچ حاشیه ای به همراه نداشتند. 
از »صد سال به این سال ها« که در سال 86 ساخته شد بگیرید تا به 

»شیشلیک« این سال ها برسید.
بنابراین کاملا منطقی است که با طراحی بخش »خارج از مسابقه« 
هم عطش رسانه ای راجع به آثار پرسروصدا مرتفع می شود و هم از 
حواشی بعدی اجتناب به عمل می آید. وقتی کارگردانی چون حمید 
نعمت الله به شکلی رسمی درخواست می دهد که فیلمش را در یک 
سانس کوچک ترین سالن برج میلاد نمایش دهند، عدم نمایش این 
فیلم نه تنها جسارت به مقام مولف بودن این کارگردان محبوب است 
بلکه قطعا حواشی بیشتری را طی ماه های آتی برای مدیریت سینمایی 

کشور رقم خواهد زد.
مدیریت سینمایی کشور و البته تیم مدیریت جشنواره فجر برای 
امسال، چند درایت خوب از خود به نمایش گذاشتند: از موجه بودن 
هیات انتخاب تا بازطراحی پوستر جشنواره و البته جلساتی که با 
کارگردانان و تهیه کنندگان برای استقبال از این رویداد تشکیل دادند

از  »خارج  بخش  طراحی  می تواند  درایت ها  این  از  یکی  قطعا 
مسابقه« و نمایش فیلم های مهمی باشد که طی سالیان اخیر، به هر 
دلیلی نتوانستند به روی پرده رفته و یا در جشنواره حضور داشته 
باشند. این مهم، در کنار دیگر درایت هایی که در این دوره، مصداق 
»شنیده شدن صدای مردم و دوستداران سینما« تعبیر شد، می تواند 
اقبال بالایی در فضای بیرونی داشته باشد و قطعا فرآیند اعتمادسازی 
که طی دوره های اخیر خدشه دار شده را با شتاب بیشتری به سامان 

برساند.
درواقع شکل دیگر این قضیه آن است که مدیریت سینمایی کشور 
لاجرم باید به این موضوع ورود کرده و فضای امن تر و بی حاشیه تری 
را برای حیات جدید سینمای ایران رقم بزند. بنابراین با تمام این 
داده های قطعی و مسلم، پازل بخش »خارج از مسابقه« کامل است 
و امیدواریم که تا ساعاتی دیگر، فیلم های این بخش نیز در کنار 
بخش رقابتی جشنواره اعلام شود تا سیمرغ چهل وسوم، با وفاق 

جمعی گسترده و اقبالی بالا به قاف سینمای ایران برسد.

جای خالی بخش »خارج از مسابقه« در جشنواره  فیلم فجر

خبر

پژمان بازغی و دارا حیایی در ســریال جدید 
منوچهر هادی

پژمان بازغی، دارا حیایی، حمید گودرزی و فاطیما بهارمست در سریال جدید منوچهر هادی 
با عنوان »یک، سه، هفت« ایفای نقش می کنند.

به گزارش ایسنا، پژمان بازغی که پیشتر در سریال »غریبه« به کارگردانی سروش محمدزاده 
بازی کرده بود، در این سریال در نقش یک مامور شهرداری ایفای نقش می کند.

دارا حیایی که با مجموعه چهارگانه »از سرنوشت« شناخته می شود دیگر بازیگر این مجموعه 
است و فاطیما بهارمست همبازی او در آن سریال هم در »یک، سه، هفت« نقش مقابلش را بازی 

می کند.حمید گودرزی نیز در سریال در حال ساخت منوچهر هادی به ایفای نقش می پردازد.
سریال جدید منوچهر هادی که به مسائل اجتماعی و شهری تهران بزرگ و خدمات شهری 
می پردازد، در ژانر درام تولید می شود. »یک، سه، هفت« با فیلمنامه ای از امیرمحمد عبدی درباره 
مسائل و مشکلات روزمره مردم در زندگی شهری است. این مجموعه به تهیه کنندگی سلیم 
ثنایی مدتی است در تهران آغاز شده است.سریال تازه هادی با فیلمنامه ای از امیرمحمد عبدی 
درباره مسائل و مشکلات روزمره مردم در زندگی شهری است.آخرین سریال منوچهر هادی 

برای شبکه نمایش خانگی با عنوان »نیوکمپ« بود که سال گذشته منتشر شد.
هادی همچنین سریال کمدی »ماه عسل« را برای تلویزیون ساخته که هنوز پخش نشده 
است. اکبر عبدی، قدرت الله ایزدی، یوسف تیموری، یوسف صیادی، امیر کاظمی مریم مؤمن 

و الهام حمیدی از جمله بازیگران این سریال محسوب می شوند.

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان 
در نشســت خبری با اصحابه رسانه، اظهار کرد:در ۹ماهه 
گذشــته 676 هزار و 700 تن کالا به ارزش۳47میلیون و 
700هزار دلار از استان گلستان صادر شده که در مقایسه 
با ۹ماهه سال گذشته از نظر وزنی 54 درصد و از نظر ارزش 

47درصد رشد داشته است.
امیر یوســفی گفت: ید، پلی استایرن، میله گرد و تخم 
مرغ از عمده اقلام صادراتی بشمار می رود که به ۲8 کشور 

صادر شده است.
وی افزود: صادرات ۹ ماه گذشته به کل صادرات پارسال 

نزدیک شده است.
یوســفی بیان کرد:۲0 هزارو۹00 تن کالا به ارزش 6۳ 
میلیون و 400هزار دلار وارد استان گلستان شده که از نظر 
وزنی 64 درصد و از نظر ارزش 45درصد نســبت به سال 

گذشته کاهش داشته است.
وی ادامه گفت: روغن خام سویا، روغن خام ذرت، پنبه، 
روغــن پایه معدنی و ماشین آلات کارخانجات نمونه ای از 

کالاهای وارداتی بشمار می رود.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان تصریح کرد:بهتر شــدن 

روابط سیاسی و اقتصادی با کشــورهای همسایه و رفت 
وآمدهای مقامات  تاثیر خوبی در توســعه صادرات داشته 

اشت.
وی افزود:همچنین اعزام و پذیرش هیاتهای تجاری و 
مشــارکت فعالان اقتصادی در نمایشگاههای خارجی در 

رشد مراودات تاثیر گذار بوده است.
یوســفی تاکید کرد:به نمایندگی از پارلمان بخش از 
خصــوصی از دولت چهاردهم انتظار داریم که دیپلماسی 
سیاسی و اقتصادی را با دیگر کشــورهای گسترش داده و 
با حل مشــکلاتی همچون FATF و برقراری روابط بانکی 

راه را برای بازرگانان جهت تقویت تجارت فراهم کند.
وی گفت:در استان گلستان برای تقویت صادرات نیاز 
به استقرار زیرساخت داریم متاسفانه زیرساختها از جمله 
امکانات تخلیه وبارگیری در مرزاینچه برون بسیار کم است 

و در تجارت استان اثر منفی دارد.
یوسفی ادامه داد: بخش خصوصی نیز بارها و بارها برای 
توســعه تجاری این منطقه و سرمایه گذاری در آن اعلام 
آمادگی کرده اســت اما به دلیل فقدان زیر ســاخت های 
اساسی از جمله انرژی و آب هنوز امکان پذیرش سرمایه 

گذار را نداریم اما با اجرایی شــدن این زیرساخت ها این 
منطقه به هاب اقتصادی کشور تبدیل خواهد شد.

یوســفی برای راه اندازی بازارچه اینچه برون هم بیان 
کرد: متاسفانه بعد از دوران کرونا این بازارچه مرزی هنوز 
رنگ تجاری  به خود نگرفته و در سفری که به ترکمنستان 
و دیدار با ســفیر ایران و ترکمنستان داشتیم تصمیمات 
خوبی در این رابطه گرفته شد، چرا که اقتصاد مردم منطقه 
مرزی اینچه برون و آق قلا با راه اندازی این بازارچه تغییر 
می کند اما هم اکنون چند سالی است که به دلیل کم رونقی 
این بازار مردم با مشکلات اقتصادی زیادی روبرو شده اند

یوسفی اظهار کرد:انتظار دیگر ما از دولت این است که 
با همکاری ترکمنستان جاده اینچه برون به ترکمن باشی 
بازسازی بشود چرا که کامیونهای صادراتی با مشکل فراوان 

به مقصد می رسند.
وی در بخش دیگری از همان خود در رابطه با توســعه 
ارتباط تجاری و ارزی هم گفت: حل این مســأله مستلزم 
رایزنی های دیپلماسی است و امید آریم به همین زودی با 
رفع برخی موانع ارزی و تجاری با حضور دولت سیزدهم و 

همراهی مجلس شاهد اتفاقات خوبی باشیم.

 وی گفت:تسریع در بازگشایی مسافری مرز  که بعد از 
کرونا بسته شده یکی از مطالبات بخش خصوصی است

وی در ادامه افزود: تعداد کارتها در پایان ۹ماهه ســال 
گذشــته 765فقره بوده که در پایان ۹ماهه امســال به 
۱۱06فقره رسیده که نشان از رشد44 درصدی صدور کارت 
بازرگانی و عضویت و بالتبع بالارفتن تعداد بازرگانان استان 
است.یوســفی بیان کرد:در بخش صدور گواهی مبدا کالا 
برای صادرات در ۹ماهه گذشته ۳5۲4 فقره گواهی  در اتاق 
بازرگانی صادر شده که رشد ۱6درصدی نسبت به ۹ماهه 

سال گذشته داشته است.
رییس اتاق بازرگانی گرگان افزود: ســال گذشــته 
۳۹مصوبه در شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
داشتیم که مهمترین این مصوبات پیگیری و توسعه عمرانی 

اینچه برون بوده است.
امیر یوسفی با بیان اینکه اتاق بازرگانی همواره با پیگیری 
های مســتمر سعی در رفع مشکلات کشاورزان و توسعه 
کشــاورزی داشته است، اظهار کرد: کمیسیون تخصصی 
کشاورزی اتاق بازرگانی با جلسات مستمر خود همواره در 
رفع مشــکلات کشاورزان استان تلاش کرده است که می 

توان به ضرر سیب زمینی کاران در سال گذشته اشاره کرد 
که با تلاشهای این مجموعه تتا.ن روستایی محاب به خرید 
سیب زمینی شد و امسال نیز تسهیلات بانکی برای کشت 

سیب زمینی برای آنها در نظر گرفته شده است.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان اظهار کرد:در حوزه آموزش 
در ۹ماهه اول ســال جاری ۱05 دوره با حضور ۱۹هزار و ۱00 
نفر برگزار شده که در مقایسه با سال گذشته در تعداد دوره 
ها ۲8درصد و شرکت کنندگان7۳ درصد رشد نشان می 

دهد.
وی گفت:در نمایشگاه اگروفود ترکمنستان بیش از  ۲0 
شرکت گلستانی مشارکت داشتند. و در مجموع 60 شرکت 
تولیدی و بازرگانی از سراســر کشور حضور داشتند که 
خوشبختانه برخی از شرکتها موفق به عقد قرارداد شدند 
و برخی هم به تفاهم رسیدند و ارتباط خوبی بین بازرگانان 

ما و طرفهای تجاری در ترکمنستان برقرار شد.
وی در ادامه مطالبه کری رســانه ها را در توسعه استان 
مهم دانســت و گفت: رسانه های استان با مطالبه گری در 
بخشهای مختلف اقتصادی می توانند بر روند اجرایی شدن 

طرح ها نقش موثری داشته باشند.

تقویت روابط دیپلماسی انتظار بخش خصوصی استتقویت روابط دیپلماسی انتظار بخش خصوصی است
نشست خبری اعضای هیئت رئیسه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی گرگان با اصحاب رسانه
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کویر ابوزیدآباد از کویرهای استان اصفهان است که فاصله 
نزدیکی تا شــهر کاشــان دارد. کویر ابوزیدآباد در شمال شرقی 
کاشــان با شــنزارهای روان و تپه های شــنی داغ، گردشگران 

زیادی را در طول سال به خود جذب می کند.
 کویر ابوزیدآباد بخشی از بیابان بزرگ بند ریگ در شــمال 
ابوزیدآباد و شمال شرقی کاشان است و از جاهای دیدنی کاشان 
محســوب می شــود. ابوزید نیز مثل هر تکه  دیگر از کویر، اوج 
زیبایی خود را در ســکوت عمیق، لابه لای تپه های شــنی داغ 
روانش و چشم اندازهای وسیع و بی نظیرش پنهان کرده است.

کویر ابوزیدآباد در کنار دیگر جاذبه های کویری ایران، مانند 
کویر مرنجاب و کویر مصر از محبوب ترین مقصدهای کویری 
بــرای گردشــگران علاقه مندان به این نوع جاذبه ها اســت. 
ابوزیدآباد پایتخت گویش های کهن ایران است و گویش بیذوی 
و همچنیــن فرهنــگ مردمــان این منطقه، جــزو مهم ترین 

جاذبه های گردشگری آن محسوب می شود. 
فاصله تهران تا کویر ابوزید آباد تنها در حدود 270 کیلومتر 
است و با سه ساعت رانندگی از تهران می توانید به کویر ابوزید 
آباد در نزدیکی کاشــان برسید. دســترسی به کویر ابوزید آباد از 
دیگر شــهرهای کشــور نیز از طریق شهرهای نطنز و کاشان 
صــورت می گیرد. پس با توجه بــه محل اقامت  خود می توانید 
بهترین راه برای رسیدن به یکی از این دو شهر را انتخاب کنید

برای رفتن به این کویر از تهران، لازم است از خروجی های 
جنوبی شهر به سمت اتوبان قم بروید و تا کاشان برانید. در شهر 
کاشان بالاتر از میدان بسیج، از بلوار ملاصدرا به مسیر انحرافی 
راست وارد شوید. پس از طی 30 کیلومتر در این مسیر به کویر 
ابوزیــد آبــاد می رسید. در طول مسیر تابلوهای راهنما شــما را 
هدایت می کنند. فاصله مناسب کویر ابوزید آباد تا تهران و مسیر 

دســترسی آســان آن، گردشگران زیادی را به این منطقه جذب 
می کند.جاذبه های دیدنی منطقه کویری ابوزید آباد بیشــتر در 
شــمال آن و در امتــداد جاده خاکی بــه طول 25 کیلومتر واقع 
شــده اند. در فاصله  حدود هشــت کیلومتری شــهر، رمل های 
ماســه ای و تپه های شن روان هویدا می شوند؛ ولی برای رفتن 
به تپه های بزرگ تر و زیباتر باید مسیر کویر و کنار گذر دریاچه 

نمک چال عروس را طی کنید.
کویر ابوزید آباد بخش کوچکی از بیابان بزرگ »بند ریگ« 
را تشــکیل می دهد و علاوه بر جذابیت طبیعی بالایی که دارد، 
ب واســطه آثار تاریخی و باســتانی که در خود جای داده است، 
شــهرت دو چندان دارد. بسیاری از گردشــگران در سفر به کویر 

ابوزید آباد با توجه به ظرفیت های بالای گردشگری در آن برای 
بازدیــد از اماکن تاریــخی نزدیک به این کویر نیز برنامه ریزی 
می کننــد. از بهتریــن جاهای دیدنی نزدیــک کویر ابوزید آباد 
می توان به »قلعه کرشاهی«، »کوه یخاب«، »روستای ابیانه«، 
»آب انبار صفوی«، »شــهر زیر زمینی اویی« و »شهر تاریخی 

نوش آباد« اشاره کرد.
بهترین فصل ها برای بازدید از کویر ابوزیدآباد پاییز، زمستان 
و در نهایت اوایل فصل بهار است. همچون سایر نقاط کویری، 
آب و هوای این منطقه در فصل تابســتان گرم اســت. تورهای 
طبیعت گردی به مقصد کویر ابوزید آباد و شهر زیرزمینی اویی 

به طور معمول در نیمه سرد سال برگزار می شوند.

بــرای اقامــت در کویر ابوزید آباد نیز می توانید کمپ خود را 
در میان شنزارها بر پا کنید. اقامت در میان تپه های شنی سرشار 
از سکوت و آرامش، می تواند شبی پر خاطره را برایتان رقم بزند. 
کاروانسرای ابوزید آباد نیز گزینه دیگر برای اقامت در این کویر 

است. 
کاروانســرای ابوزیدآباد با پلانی چهار ایوانی و بیش از چهار 
قرن قدمت، متعلق به دوران صفوی اســت. این کاروانســرا در 
ابتدای ساخت برای کاروان ها و مرکب هایشان به عنوان مکان 
استراحت بوده و تا 60 سال گذشته شتربانان از یزد، اصفهان و 
شــهرهای دیگر در این کاوانسرا اتراق می کردند. کاروانسرای 
شاه عباسی ابوزیدآباد در ت  اری خ  بیست و سوم م رداد س  ال  1378 
ب ه  ش ــم  اره  2371، در ف  ه رس ــت   آث  ار م ل  ی  ک ش ــور به ثبت رسیده 

است. 
این کاروان ســرا نزدیک به 400 ســال است که از مسافران 
پذیرایی می کند. این کاروانسرا از زمان ساخت در دوره صفویان 
تا به امروز، فعال بوده است و امروزه نیز هم چنان فضایی مناسب 
برای اســتراحت با امکانات رفاهی مطلوب دارد. کاروانســرای 
ابوزیدآباد از کاشــان )میدان بسیج( 20 کیلومتر جاده آسفالت و 

تا کویر 10 دقیقه فاصله دارد.
کویرپیمــایی یــا پیــاده روی در کویر، عــکاسی، آفرود، 
شترســواری، تماشــای آسمان شب و موتور چهارچرخ از جمله 
تفریحاتی هستند که می توانید در کویر ابوزیدآباد تجربه کنید

در کویر ابوزید آباد پوشــش گیاهی کویری نیز به چشــم 
می خورد. این پوشش گیاهی سبب گرد آمدن گونه های مختلف 
جانوری نیز شــده است. پوشش جانوری منطقه عبارت است از 
شاهین، عقاب، خرگوش، روباه شنی، گربه شنی، شغال، گرگ، 
جرد، هوبره انواع آگاما و مار، لاسرتای مرنجابی و پامسواکی.

تجهیزات ضروری آشــپزی در کویر ابوزید آباد، زیبایی خاموش طبیعت کاشان
طبیعت؛ مواد لازم برای یک ســفر 

خوشمزه
آشــپزی در طبیعــت با چالش هایی ماننــد محدودیت فضا، زمان و منابع 
روبه رو است؛ بنابراین، انتخاب ابزارهایی که سبک، کاربردی و چندمنظوره 

باشند، نقش کلیدی در کیفیت سفر شما دارد.
 سفرهای طبیعت گردی و کمپینگ از هیجان انگیزترین لحظات عمر ما 
به شــمار می آیند؛ اما برای لذت بردن از تمام لحظات  ســفرتان، اســتفاده از 
تجهیزات آشــپزی مناسب، اهمیت بسیاری دارد. تجهیزاتی مانند اجاق های 
قابل حمل، ظروف تاشــو یا سبک، چاقوهای چندکاره و وسایل ذخیره سازی 
مناسب، برای شما این امکان را فراهم می کنند تا با کمترین امکانات، غذاهای 

متنوع و خوشمزه ای تهیه کنید.
همچنین، توجه به قابلیت حمل آســان و مقاومت ابزارها در برابر شــرایط 
محیطی، مانند گرما یا رطوبت، از نکات ضروری اســت. داشــتن تجهیزات 
مناســب نه تنها کیفیت ســفر را بهبود می بخشــد، بلکه لحظات آشپزی را به 

یک تجربه لذت بخش و آرامش بخش تبدیل می کند.
به منظور آشــپزی در طبیعت، انتخاب تجهیزات ضروری اهمیت بالایی 
دارد تا هم غذا خوشــمزه باشــد و هم فرایند پخت وپز راحت تر شود. در ادامه، 

به لیست وسایل ضروری اشاره شده است:
ظروف آشپزی باید سبک، بادوام و در برابر حرارت مستقیم مقاوم باشند. 
ماهیتابــه و قابلمه هــای کوچــک از جنس آلومینیوم یا اســتیل ضد زنگ، 

گزینه های مناسبی هستند؛ زیرا وزن سبکی دارند و سریع گرم می شوند.
کتری یا ظرف آب جوش نیز برای تهیه نوشیدنی های گرم یا استفاده در 
غذاهای نیازمند آب جوش بسیار ضروری اســت. اســتفاده از بشقاب، کاسه و 
لیوان قابل حمل از جنس پلاســتیک نشــکن یا سیلیکون تاشــو نیز باعث 

صرفه جویی در فضا و کاهش وزن می شوند.
اجاق گاز ســفری یا سرشــعله گازی به دلیل سبک بودن و کارایی بالا، از 
ابزارهای کلیدی آشپزی در طبیعت به شمار می آیند. این وسایل قابلیت اتصال 
به کپســول های کوچک گاز را دارند و مناســب برای پخت غذا یا جوشاندن 

آب هستند.
برای مواقعی که گاز تمام می شود، سوخت های جایگزین مثل قرص های 

سوختی یا الکل، می توانند بسیار کمک کننده باشند.
داشــتن ابزارهای مناسب، کار شــما را آسان تر می کند. چاقوی چندکاره 
برای خرد کردن مواد غذایی و انجام کارهای دیگر بسیار مفید اســت. تخته 

برش کوچک از خراشیدن سطوح و آسیب به تجهیزات جلوگیری می کند.
قاشق، چنگال و کفگیر سبک و مقاوم، ترجیحا از جنس سیلیکون یا فلز 
ضدزنگ، به شــما کمک می کنند بدون دردســر غذا بپزید. آبکش های تاشو 
نیز برای شست وشوی سبزیجات یا آبکشی مواد غذایی، فضای کمی اشغال 

می کنند.
برای نگهداری مواد غذایی، اســتفاده از ظروف محکم درب دار ضروری 
اســت تا از نفوذ هوا و رطوبت جلوگیری  کنند. کیســه های زیپ دار نیز گزینه 
مناسبی برای حمل مواد خشک مثل برنج، ادویه ها و تنقلات هستند. از فویل 
آلومینیــومی نیــز می توان برای پخت غذا در آتش، پوشــاندن غذاها یا حتی 

نگهداری باقی مانده غذا استفاده کرد.
حفظ بهداشــت در طبیعت اهمیت بالایی دارد. تکه ای اســفنج و مقداری 
صابون سازگار با محیط زیست، برای شست وشوی ظروف و کاهش آلودگی 

طبیعت ضروری است.
دستمال یا حوله های کوچک نیز برای خشک کردن ظروف یا پاک کردن 
ســطوح همراه داشــته باشید. برای جمع آوری زباله ها و بازگرداندن آن ها به 

شهر نیز حتما از کیسه های زباله استفاده کنید.
در طبیعت بهتر است از مواد غذایی خشک و ماندگار مثل ماکارونی، برنج 
و جو دوسر استفاده کنید که وزن کمی دارند و سریع آماده می شوند. کنسروها 
به دلیــل آمــاده بودن و عدم نیاز به یخچال، گزینه ای ایدئال هســتند. برای 
میان وعده یا تامین انرژی، میوه خشک و آجیل نیز از وزن کم و ارزش غذایی 

بالایی برخوردارند.
فندک یا کبریت ضدآب همیشه در لیست وسایل ضروری خود قرار دهید، 
زیــرا بدون آتش نمی توان آشــپزی کرد. ابــزار چندمنظوره یا چاقوی جیبی 
کوچک نیز برای باز کردن قوطی ها، برش مواد یا انجام کارهای دیگر بسیار 
مفید اســت. بطری یا مخزن آب برای حمل آب آشــامیدنی و جلوگیری از 
کــم آبی اهمیــت بسیار زیــادی دارد. همچنین یک ادویــه دان کوچک با 
بخش بندی های مختلف، طعم دهی به غذاهای ســاده طبیعت را آســان تر 

می کند.
انتخاب مناســب سرشــعله مسافرتی، ظروف و اجاق کمپینگ، با توجه به 
نیاز، نوع سفر و تعداد نفرات، می تواند تجربه آشپزی شما در طبیعت را لذت  

بخش تر کند.
ظــروف مخصــوص کمپینگ معمــولا از جنس هایی چــون آلومینیوم 
آنودایزشده، استیل ضدزنگ و تیتانیوم ساخته می شوند. این مواد وزن کمی 
دارنــد، حــرارت را به طور یکنواخت توزیع می کنند و در برابر ضربه و حرارت 
مقاوم هســتند. ظروف کمپینگ اغلب طراحی تاشــو یا چندمنظوره دارند. 
به عنوان مثال، یک قابلمه ممکن است درپوشی داشته باشد که بتوان از آن 

به عنوان تابه استفاده کرد.
برخی از این ظروف دارای پوشش نچسب هستند و همین امر شست وشوی 
آن ها را در طبیعت آســان تر می کند. ظروف سیلیکونی یا پلاســتیک فشرده 
نیز برای بشقاب، کاسه و لیوان استفاده می شوند و به دلیل وزن کم و قابلیت 
تا شــدن، فضای کمتری اشــغال می کنند. همچنین ظروفی که قابلیت قرار 

گرفتن در داخل یکدیگر را دارند، حمل و نقل را بسیار آسان تر می کنند.
اجاق های کمپینگ برای شــرایطی مناســب هستند که نیاز به شعله ای 
پایدار و قوی دارید، به خصوص اگر قصد دارید برای چند نفر غذا بپزید. این 
اجاق ها معمولا بزرگ تر و سنگین تر از سرشعله ها هستند؛ اما پایداری بیشتری 
دارنــد و امــکان پخت چند قابلمه به طــور هم زمان را فراهم می کنند. برخی 
مدل ها با ســوخت های چندمنظوره مانند گاز مایع، بنزین یا حتی چوب کار 
می کنند و برای سفرهای طولانی تر مناسب هستند. همچنین اجاق هایی با 
سیســتم احتراق داخلی، کنترل تنظیم دما، پایه های تاشــو و بادگیر نیز وجود 

دارند.
استفاده از تجهیزات آشپزی سفری در طبیعت نیازمند رعایت نکات ایمنی 
است تا هم از بروز حوادث جلوگیری شود و هم به محیط زیست آسیبی وارد 

نشود. مهم ترین نکات ایمنی عبارت اند از:
همیشــه تجهیزات آشــپزی را روی سطحی صاف و پایدار قرار دهید تا از 

واژگونی آن ها جلوگیری شود.
از آشــپزی در مکان های بســته، مانند داخل چادر، خودداری کنید؛ زیرا 

خطر خفگی ناشی از تجمع گاز یا آتش سوزی وجود دارد.
از مواد قابل اشتعال، مانند برگ های خشک، چوب ها یا وسایل پلاستیکی، 

فاصله مناسب داشته باشید.
کپسول های گاز را قبل از استفاده بررسی کنید تا نشتی نداشته باشند.

از قرار دادن کپسول ها در معرض گرما یا نور مستقیم خورشید خودداری 
کنید.

اگر از اجاق های چند سوخته )بنزینی یا الکلی( استفاده می کنید، سوخت 
را با دقت و دور از شعله پر کنید و مطمئن شوید که نشتی نداشته باشد.

همیشــه ســوخت اضافی را در ظرف های مخصوص و در جای خنک و 
مطمئن نگهداری کنید.

هنگام روشن کردن سرشعله یا اجاق، مراقب صورت و دست هایتان باشید 
و شعله گیر را برای جلوگیری از باد استفاده کنید.

خبر

کاوش های باستان شناسی نشان می دهد که تل تخت 
پاسارگاد چهار دوره زندگی را از زمان هخامنشیان تا اسلامی 

داشته است.
به گزارش خبرنگار مهر، محدوده آرامگاه پاسارگاد به 
عنوان اولین و قدیمی ترین باغ دنیا به ثبت جهانی یونسکو 
رسید پیش از این هم این اثر به عنوان پنجمین محوطه 
باستانی در یونسکو ثبت شده بود در واقع این اثر دو بار مورد 
توجه یونسکو قرار گرفته است ضمن اینکه این اثر با شماره 

19 نیز ثبت ملی شده است.
در این مجموعه که 158 هکتار وسعت دارد ده اثر ارزشمند 
وجود دارد یکی خود آرامگاه کوروش است و دیگری در صد 
متری آرامگاه، کاروانسرای مظفری است که بخش هایی از 
آن باقی مانده است. در یک کیلومتری آرامگاه هم بقایای 
کاخ کوروش را داریم همچنین کاخ اختصاصی محل زندگی 
کوروش نیز وجود دارد و کاخ بارعام که اولین مقر سازمان 

ملل در دنیا محسوب می شود.
غیر از این مجموعه کاخ دروازه ورود به پاسارگاد و کوشک 
ها را نیز به همراه 1100 متر آب نمای باغ شاهی، برج سنگی 

و استحکامات دفاعی تل تخت داریم.
صفه تل تخت یکی از ارزشمندترین بخش پاسارگاد است 
صفه به جایی می گویند که یک طرف کوه و یک طرف تپه 
طبیعی باشد و بعد با پی سازی، سطح صافی به وجود آورده 

و روی آن یک سازه می ساختند.در زمان کوروش 6 هزار 
مترمربع سازه در بالای صفه ساختند که کاوش ها نشان 
می دهد 1100 سال در این بنا آثار زندگی وجود دارد. یک 
باستان شناس خارجی در سال 1340 به مدت دوسال کاوش 
کرد و چهار دوره استقراری در نظر گرفت. دوره اول در زمان 
کوروش، دوره بعد از زمان داریوش تا اشکانی، دوره سوم از 
اشکانی تا سلوکیان و دوره چهارم از اواخر ساسانی و اوایل 
اسلام هست که در اینجا کاوش شده است و آثاری از زندگی 
در آن پیدا شد.در این باره زارع مرمت گر در مجموعه پاسارگاد 
باستان شناسی شد  اثر در سال 1340 کاوش  این  گفت: 
شاخص ترین اثر آن کتیبه خشایار هست که در موزه ملی 
نگهداری می شود و پس از آن سکه های سلوکی کشف شد 
الان روی بنا نزدیک 6 هزار مترمربع سازه خشت و چینه و 
آجری داریم. از سال 95 تا 1400 نتایج کاوش هایی که انجام 
شده بود را کار کردیم و مرمت شد نزدیک به 300 هزار 
خشت بالا برده و حدود یک متر از فضای معماری در بالای 
صفه به اندازه یک متر بازسازی شد.در این باره همچنین، 
محمد حسینی گورجی کارشناس مرمت در محوطه میراث 
جهانی پاسارگاد گفت: در سال 1401 با توجه به اینکه بخشی 
از جداره سنگی صفه دچار تخریب شده بود طرحی برای 
استحکام بخشی و حفاظت جداره نوشتیم و یک فصل کار 
 1401 سال  گفت:  شد.ی  انجام  صفه  بخشی  استحکام 

داربست زده و هر بلوکی که وجود داشت با کمک باستان 
شناسان پیدا شد بخش های دیگر از بلوک ها که تخریب 

شده بود را توانستیم از سنگ های اهکی جدید با تفاوت رنگ 
قابل ملاحظه ساماندهی و استحکام بخشی شد.

نشست » کلیسای زور زور از جابجایی تا ثبت جهانی« به 
همت کمیته ملی موزه های ایران )ایکوم( با حضور باستان 

شناسان و مجریان این طرح برگزار خواهد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، در تاریخ معماری ایران فقط یک 
بار یک بنای تاریخی از جای اصلی خود به مکان دیگری 

منتقل شد و آن هم کلیسای جهانی زور زور بود.
کلیسای مریم مقدس زور زور ماکو از زیباترین کلیساهای 
آذربایجان غربی است که در رودخانه زنگی مار در حوالی 
روستای بارون واقع شده است. این کلیسا که بنایی صلیبی 

با  دوره،  آن  ارمنی  کلیساهای  دیگر  مانند  و  است  شکل 
سنگ های تراشیده شده در اندازه های مختلف ساخته شده 

است.
این کلیسا از جمله بناهای تاریخی ایران است که در فهرست 
آثار ملی ایران و فهرست میراث جهانی یونسکو نیز به ثبت 
رسیده است؛ همچنین روستای بارون نیز به طور جداگانه در 
فهرست یونسکو جای دارد. در سال 1367 به دلیل آبگیری 
سد بارون، کلیسا با مصالح موجود عیناً به نقطه ای مرتفع تر در 

600 متری محل اصلی منتقل شد.

جابه جایی کلیسا حدود 25 روز به طول انجامید و طی آن 
هر سنگ از این کلیسا برداشته شد و به مکانی 600 متر دور 
تر و 110 متر بالاتر از محل اصلی خود منتقل شد. این کلیسا 
بیش از 12 متر ارتفاع دارد و به یک نماز خانه ساده مسیحی 
شبیه است.از آنجا که برخی از قسمت های کلیسا تخریب شده 
یا در زیر خاک زیادی که در روند ساخت سد به کار رفته دفن 
شده است، از سنگ های جدید از همان نوع اما با رنگ متفاوت 
برای بازسازی استفاده شده است. کتیبه نصب شده بر روی 
دیوار کلیسا دلایل نقل مکان کلیسا را نشان می دهد و گواهی 

بر اهمیت حفظ میراث فرهنگی و تاریخی کشور است.
به همین منظور نشستی با موضوع کلیسای زور زور از 
جابجایی تا ثبت جهانی با حضور ابراهیم حیدری، باستان شناس 
و مجری جابه جایی، فرامرز تطهیر مقدم مرمتگر و پژوهشگر 
معماری کلیساها، بهنود گوهربین مرمتگر و سیداحمد محیط 

طباطبایی، رئیس ایکوم ایران برگزار خواهد شد.
خانه  در   1403 دی   19 چهارشنبه  روز  نشست  این 
اندیشمندان علوم انسانی برپا می شود و ورود عموم مردم در 

آن آزاد است.

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی سبزوار گفت:در راستای 
توسعه صنعت گردشگری، خانه های قدیمی روستاهای بخش مرکزی و بخش روداب 

سبزوار می تواند به اقامتگاه های بوم گردی تبدیل شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، حسنعلی حبیب پور اظهار کرد: خانه های قدیمی و 
سنتی واقع در درون بافت روستاهای گردشگرپذیر با شرایط استحکام و ایمنی مطلوب 
که دارای حداقل چهار اتاق باشد، قابلیت این را دارند که به اقامتگاه بوم گردی تبدیل 
شود.رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان سبزوار ادامه 
داد: اقامتگاه های بوم گردی در روستاها نقش به سزایی در توسعه گردشگری و اقتصاد 

پایدار روستا را دارد، معماری بومی خانه های قدیمی و سنتی روستایی هم معرف 
فرهنگ و آداب و رسوم محلی یک منطقه است و هم نقش حفاظتی در فرهنگ و 
آداب رسوم محلی را دارد که دارای محبوبیت و جذابیت ویژه ای برای گردشگران 
است.وی تصریح کرد: به صراحت می توان گفت که تبدیل خانه های سنتی به اقامتگاه 
بوم گردی از یک سو منافع و مزایای اقتصادی قابل توجهی برای مالکان و جامعه 
محلی دارد و از سوی دیگر منجر به حفظ و احیای این بناهای ارزشمند روستایی 
خواهد شد.حبیب پور اظهار کرد: به طور کلی می توان شاهد بود که مزیت های 
اقامتگاه های بوم گردی حفظ و احیای خانه های سنتی، ایجاد فرصت های شغلی و 

ترویج فرهنگ و آداب رسوم و ارتقای رشد جامعه محلی را در پی خواهد داشت. با 
توجه به جاذبه های اکوتوریسمی منطقه و ظرفیت های موجود از جمله بناهای تاریخی، 
تپه های طبیعی، شن های روان و آسمان پر ستاره و کویر بکر طبیعت جذاب منطقه 
و بافت زیبای روستایی با تبدیل خانه های قدیمی و سنتی به اقامتگاه بوم گردی 
میراث فرهنگی،  اداره  کنیم.رئیس  ترسیم  را  گردشگران  سفر  مقصد  می توانیم 
گردشگری و صنایع دستی شهرستان سبزوار افزود: در همین راستا آمادگی خود را به 
منظور مساعدت و حمایت های لازم از متقاضیان ایجاد، احداث و یا تبدیل خانه های 
قدیمی و سنتی به اقامتگاه بوم گردی را در دو بخش مرکزی و روداب اعلام می کنیم

رییس ستاد گردشگری شهرداری تهران در اولین همایش 
توسعه  ماندگار«،  کارهای  و  در کسب  کارآفرین  »مدیران 
اقتصادی  رونق  در  موثر  عوامل  از  را  خوراک  گردشگری 

گردشگری شهری دانست.
 به گزارش خبرگزاری مهر، امیر قاسمی در همایش »مدیران 
کارآفرین در کسب و کارهای ماندگار« با اشاره به فعالیت 
چشمگیر کارآفرینان در حوزه خوراک اظهار کرد: کشور ما با 
توجه به تعدد اقوام و آداب و رسوم در خوراک همیشه مورد 
توجه گردشگران داخلی و خارجی بوده است و استان گیلان 
با توجه به تنوع غذایی از موفق ترین استان ها در ثبت خوراک 

است.
وی افزود: رونق اقتصاد گردشگری شهری در کنار بافت و 
ابنیه تاریخی هر شهر مستلزم استفاده از ابزارهای دیگری است 
که خوراک در همه جهان به عنوان یکی از مؤثرترین مؤلفه های 
جذب گردشگر استفاده می شود و خوشبختانه کشور ما با توجه 
به تنوع و همراهی با هر ذائقه ای در این حوزه از موفق ترین 

کشورها است.
قاسمی در ادامه گفت: با توجه به علاقه گردشگران به حوزه 
خوراک و تجربه موفق مدیریت شهری از گذر خوراک سی تیر 
در چند سال اخیر شاهد راه اندازی گذرهای گردشگری خوراک، 
ون کافه های سیار در سراسر تهران و اختصاص خوراک سراها 
در پاساژهای در حال ساخت و مجموعه های گردشگری مدرن 
هستیم.وی افزود: از آنجا که استقبال گردشگران و شهروندان 
از این مجموعه ها نشان از اعتماد به مدیریت شهری دارد 
قوانین سختگیرانه در خصوص تضمین کیفیت، بهداشت و 
سلامت محصولات مورد استفاده برای بهره برداران انجام 
می شود.قاسمی با اشاره به اولین همایش »مدیران کارآفرین 
گونه  این  برگزاری  گفت:  ماندگار«  کارهای  و  کسب  در 
همایش ها و معرفی بهره برداران موفق در تجارت و ارائه 
خدمات سهم بزرگی در رونق گردشگری خواهد داشت و همه 
مجموعه های ذینفع می بایست در حمایت از اینگونه برنامه ها 

سهم مشخصی داشته باشند.

اثبات چهار دوره زندگی در تل تخت پاسارگاد

بررسی جابه جایی یک بنای تاریخی در ایران

آمادگی برای تبدیل خانه های قدیمی روستاهای سبزوار به بوم گردی

توسعه گردشگری خوراک باعث رونق اقتصاد گردشگری شهری می شود
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در راســتای پیاده سازی دولت الکترونیک طی سالهای اخیر 
چک الکترونیکی با هدف تسهیل کار شهروندان در نظام بانکی 
کشور، در دسترس قرار گرفت که به واسطه آن پول به صورت 
الکترونیکی از حساب چک پرداخت کننده برداشت و به حساب 

چک گیرنده واریز می شود. 
بــه گزارش ایســنا، اگر روزگاری به دنبال اســتقرار دولت 
الکترونیــکی بودیــم تا خدمات دهی دولت از فضای فیزیکی به 
بســترهای فناوری اطلاعات منتقل شــود، اکنون در حال گذار 
به دولت پلتفرمی هستیم که در آن سکوهای دیجیتال خدمات 
عمــومی مربوط به دولت را بــه مردم ارائه می دهند. بررسی ها 
حاکی اســت که امروزه راه حل برطرف کردن مشکلات کشور 
اســتفاده از ابزارهای فناوری اطلاعات است و ناچار به استفاده 

از آن هستیم و این موضوع یک مسئله جهانی است.  
در این راستا پیاده سازی دولت الکترونیکی به عنوان محوری 
حیاتی در ارایه خدمات بهتر و بهبود شــفافیت به شــمار می رود 
اما با مطرح شدن بحث اجرای دولت الکترونیکی طی سال های 
گذشــته در ایران، چالش هایی مانند نبود زبان مشــترک میان 
مجری ها، فقدان منشــور پروژه، کمبود زیرساخت های لازم در 
بعضی از سازمان های همکار در مسیر تحقق این امر مهم قرار 

گرفت.
و این در حالی بود که نتایج بررسی ها نشان می داد که کیفیت 
خدمات دولت الکترونیکی، بر حکمرانی خوب تأثیر مســتقیم و 
مثبت دارد. یعنی هرچه خدمات الکترونیکی بهتری توسط دولت 
عرضه شود، شاخص های حکمرانی خوب بیشتر جاری و ساری 
خواهد شــد.  دولت الکترونیکی راه حلی برای ایجاد یک دولت 
باز، کارآمد، پاســخگو و شــفاف بــرای بازگردانــدن اعتماد 

ازدســت رفته یا ایجاد اعتماد اســت. ازاین رو، برای کشورهای 
درحال توسعه، اجرای دولت الکترونیکی به منظور توسعه سیستم 
حاکمیــت آن کــه باعث افزایش اعتماد شــهروندان در دولت 
می شود، مهم است.  در این نوع دولت، خدمات به شکلی ساده، 
نوآورانه و با شیوه ای درست به مردم ارایه می شوند و دارای دو 
قابلیت اســاسی هســتند. در نوع نخســت، درخواست از جانب 

خدمت گیرنده بدون پرداختن به پیش نیازها مطرح می شــود و 
نیازی نیست شهروند به دنبال درخواست خود در دستگاه های 
دولتی حرکت کند. در مدل دوم و به عبارتی پیشرفته تر، خدمات 
بر مبنای اســتحقاق مردم ارایه می شــوند و به اعلام درخواست 
شــهروند کاری ندارند و خود به خود بر اســاس نیاز افراد جامعه 
کلید می خورند.  در این راستا، چک الکترونیکی از جمله خدمات 

و سرویس هایی است که طی سالهای گذشته برای هدف های 
گفته شده در دسترس عموم مردم قرار گرفت. چک الکترونیکی 
)eCheck(، نســخه دیجیتالی چک کاغذی سنتی است، با 
ایــن چــک، پــول به صــورت الکترونیکی از حســاب چک 
پرداخت کننده برداشت و به حساب چک گیرنده واریز می شود

این نوع چک بخشی از حوزه بانکداری الکترونیکی بزرگتر 
و بخشی از زیرمجموعه معاملات است که به عنوان انتقال وجوه 
الکترونیکی )EFT( نامیده می شود و نه تنها شامل چک های 
الکترونیــکی بلکه ســایر عملکردهای بانــکی رایانه ای مانند 
برداشــت، سپرده، معاملات کارت به کارت و ویژگی های واریز 
چک از راه دور است.درباره پردازش چک الکترونیکی می توان 
گفت مشــابه پردازش چک کاغذی است و فقط سریع تر انجام 
می شود. به جای اینکه مشتری برگه چک کاغذی را به صورت 
دســتی پر کند ایــن فناوری اجازه می دهــد فرآیند به صورت 
الکترونیکی باشد.  با توجه به اینکه مشتریان بیش از هر زمان 
دیگر به رایانه ها و دستگاه های تلفن همراه خود دسترسی دارند 
و از این طریق قبض های خود و هزینه خدمات را پرداخت کرده 
و خرید می کنند؛ پرداخت الکترونیکی بسیار ســودمند و چک 
الکترونیکی موجب ســهولت می شــود که مهم ترین مزیت آن 
را می تــوان هزینه هــای پایین تر، صرفه جویی در وقت و قابل 

اطمینان بودن آن دانست.   
براســاس آخرین آمار اعلام شده از سوی نهادهای رسمی، 
از زمان راه اندازی چک الکترونیکی در کشــور تا نیمه آذرماه 
بیش از 990 هزار فقره چک الکترونیک صادر شــده و بیش از 
99.7 درصد چک های الکترونیک کارسازی شده، وصول شده 

است.

تحول در نظام بانکی کشور با تحقق دولت الکترونیکی

فناورانه  و  توسعه همکاری های علمی  رئیس سازمان 
بین المللی گفت: ایران برای گسترش همکاری های علمی 
و فناورانه با کشورهای دوست و همکار خود، به ویژه بولیوی 

و ونزوئلا آمادگی کامل دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
از  دولتی  هیاتی  ریاست جمهوری،  دانش بنیان  اقتصاد  و 
کشورهای بولیوی و ونزوئلا، متشکل از ادموندو نوبیو آگیلار، 
وزیر دفاع کشور بولیوی، فرانسیسکو تورلبا اوجدا، نماینده 
مجلس کشور ونزوئلا و هیئت همراه، در نشستی مشترک با 
حسین روزبه، رئیس سازمان توسعه همکاری های علمی و 
فناورانه بین المللی، از خانه نوآوری و فناوری ایران بازدید 

کردند.
در این دیدار، روزبه ضمن ابراز آمادگی کامل جمهوری 

اسلامی ایران برای گسترش همکاری های علمی و فناورانه 
با کشورهای دوست و همکار خود، به ویژه بولیوی و ونزوئلا، 
ایران هیچ محدودیتی برای تعریف و توسعه  تأکید کرد: 
همکاری های علمی و فناورانه قائل نیست و با آغوشی باز از 
این  منافع  می کند.  استقبال  نوآورانه  و  فناورانه  تعاملات 
همکاری ها به طور ملموس در جامعه هر سه کشور نمود خواهد 
شود،  عمیق تر  و  گسترده تر  تعاملات  این  هرچه  و  یافت 

ملت های ما از مزایای آن بیشتر بهره مند خواهند شد.
روزبه با بیان اینکه ایران به توانمندی های فناورانه و 
نوآورانه خود افتخار می کند و آماده است این دستاوردها را 
در راستای منافع مشترک با کشورهای بولیوی و ونزوئلا به 
اشتراک بگذارد، افزود: ما از فرصت های پیش رو برای تعریف 
پروژه های مشترک، توسعه پایدار و افزایش سطح روابط 

استقبال می کنیم و اطمینان داریم که این تعاملات می تواند 
افق های تازه ای برای رشد اقتصادی و علمی هر سه کشور 

ایجاد کند.
در این نشست، ادموندو نوبیو آگیلار، وزیر دفاع کشور 
بولیوی، ضمن ابراز خوشنودی از این دیدار گفت: ایران در 
زمینه های  در  چشمگیری  پیشرفت های  اخیر  سال های 
مختلف علمی و فناوری داشته است و ما از این دستاوردها 
شگفت زده هستیم. همکاری های مشترک در این حوزه ها نه 
تنها برای کشور ما بلکه برای منطقه و حتی جهان مفید خواهد 
بود. ما از آمادگی ایران برای توسعه روابط علمی و فناورانه 
با کشورهای مختلف، از جمله بولیوی، قدردانی می کنیم. 
مطمئن هستیم که این همکاری ها می تواند به تبادل دانش، 
توسعه اقتصادی و بهبود کیفیت زندگی مردم هر دو کشور 

کمک کند.در ادامه فرانسیسکو تورلبا اوجدا، نماینده مجلس 
کشور ونزوئلا نیز اظهار داشت: ما از حضور در این نشست و 
بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران بسیار خرسندیم. ایران 
به عنوان یکی از کشورهای پیشرو در زمینه های فناورانه، 
برای ما یک الگو است و ما امیدواریم که بتوانیم از تجربیات 
و دانش فنی ایران بهره مند شویم. همکاری های علمی و 
فناورانه می تواند به تقویت زیرساخت های علمی و صنعتی 
در کشورهای ما کمک کند و زمینه ساز رشد و پیشرفت بیشتر 

در عرصه های اقتصادی و اجتماعی شود.
پس از برگزاری این نشست، هیات مذکور از محصولات 
دانش بنیان ایران بازدید کردند و استقبال قابل توجهی از 
دستاوردهای فناورانه کشور، به ویژه در حوزه صنایع خلاق، 

نشان دادند.

نماینده رئیس جمهور گفت: همه کشورهای دریایی علاقمند به 
حضور در جنوبگان هستند؛ ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست و 
باید هرچه سریع تر در جنوبگان حضور پیدا کند و کار علمی و تحقیقاتی 

انجام دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر، دکتر علی عبدالعلی زاده در هماهنگی 
اجرای سیاست های کلی توسعه دریامحور در بازدید از پژوهشگاه 
اقیانوس شناسی و علوم جوی، حضور جمهوری اسلامی ایران در 
جنوبگان را »حماسه« و ضروری عنوان کرد و ضمن اعلام حمایت 
در این زمینه، گفت: دانشمندان و اساتید پژوهشگاه با پشتیبانی علمی 
باید در این زمینه پیش قدم باشند و در این زمینه باید طوری برنامه ریزی 
شود که مردم نیز بتوانند در بحث گردشگری از این ظرفیت استفاده 
کنند.وی در ادامه افزود: همه کشورهای دریایی علاقمند به حضور 
در جنوبگان هستند. ایران نیز از این قاعده مستثنی نیست و باید هر 
چه سریعتر در جنوبگان حضور پیدا کند و کار علمی و تحقیقاتی انجام 
دهد.نماینده رئیس جمهور درباره تاثیر سونامی در منطقه سواحل 
مکران اظهار کرد: با توجه به گزارش وقوع این رویداد، در توسعه 
سواحل مکران باید در جانمایی تاسیسات، امکانات و اسکان مردم 

دقت نظر بیشتر و نگاه علمی لحاظ شود.
وی ساخت بندربزرگ در چابهار که بتواند بارهای آسیای میانه، 
قفقاز، روسیه، غرب چین و شمال اروپا را با کریدور های جنوب به 

شمال و برعکس منتقل کند و همچنین برای انتقال کالا به اروپا و 
قاره افریقا بندر بزرگ پشتیبان باشد را مورد تاکید قرار داد و در ادامه 
این موضوع را از امتیاز ویژه مکران نامید و افزود: باید در طراحی ها 
زیربنایی و گردشگری طوری برنامه ریزی کرد که اگر سونامی تکرار 

شد خسارت جانی و مالی در بر نداشته باشد یا حداقلی باشد.
عبدالعلی زاده در ادامه به ظرفیت های اساسی و وظیفه بنیادی 
پژوهشگاه در خصوص اکتشاف، جمع آوری و فرآوری داده ها اشاره 
کرد و گفت: ارگان ها و سازمان های دریایی در استفاده از داده های 
دریایی پژوهشگاه که سرمایه ملی، بسیار مهم و ارزشمند هستند باید 
بیشتر از این فعال باشند و داده های حاصل از تحقیقات و مطالعات به 
اشتراک گذاشته شده مورد استفاده در تصمیم گیری ها و مطالعات 
باشد.نماینده رئیس جمهور، خواستار شناسایی شبکه های پژوهش و 
فناوری در حوزه دریا شد و گفت: برخی از انجمن ها و شرکت های 
خصوصی بهتر و راحت تر می توانند در بستر این شبکه با پژوهشگاه 

همکاری کنند.
وی اظهار امیدواری کرد که با جا افتادن توسعه دریامحور و ساختار 
آن بتوان تمرکز اطلاعات و توزیع آن بین همه و دسترسی مردم به 

این اطلاعات سریعتر و بهتر انجام شود.
وی افزود: در دولت دکتر پزشکیان ما تصمیم داریم علمی تر و 
اساسی تر فکر کنیم و کار انجام دهیم و به داده ها ارزش دهیم و قبل 

از روشن شدن کلیات امر و نظرهای کارشناسی، دست به کاری نزنیم. 
در زمینه توسعه دریامحور نیز همین رویه را به کار می بریم.

نماینده رئیس جمهور درهماهنگی اجرای سیاست های کلی 
توسعه دریامحور در خصوص تالاب انزلی گفت: ما جدی هستیم که 
تالاب انزلی را احیا کنیم. 20 هزار هکتار تالاب به انباشت زباله های 
شهری و صنعتی تبدیل شده است که این باعث از بین رفتن تالاب 
خواهد شد. در حالی که یکی از نعمتهای ارزشمند الهی و یکی از 
زیباترین نقاط ایران به شمار می رود. لذا باید در جهت احیای تالاب 

تلاش کنیم تا به وضعیت قبلی خودش برگردد.
دکتر مرتضی توکلی ضمن معرفی پژوهشگاه، گزارشی از فعالیت 
های، پژوهشی، آموزشی، میدانی و آزمایشگاهی در حوزه علوم دریایی 
و اقیانوسی را ارائه و ظرفیت های پژوهشگاه در توسعه سواحل مکران 

را تبیین کرد.
رئیس پژوهشگاه اقیانوس شناسی و علوم جوی توسعه سواحل 
مکران را برای کشور حیاتی عنوان کرد و گفت: با حمایت ستاد توسعه 
مکران، پژوهشگاه می تواند فعالیت های پژوهشی، علمی و میدانی 

ارزشمندی را در حوضه مکران ارائه کند.
وی در ادامه ضمن اشاره به حضور 54 کشور در جنوبگان بصورت 
موقت و دائمی، تحقیقات و حضور جمهوری اسلامی ایران در جنوبگان 
را ضروری خواند و بر حضور علمی هر چه سریع تر ایران در جنوبگان 

تاکید کرد.
رئیس پژوهشگاه اقیانوس شناسی و علوم جوی همچنین حمایت 
سازمان ها و ارگان ها از فعالیت های تحقیقاتی و میدانی پژوهشگاه در 

حوزه های علوم دریایی و اقیانوسی را خواستار شد.
توکلی در ادامه سخنانش، به معرفی شوراهای عالی مرتبط با 
صنایع دریایی و اقیانوس شناسی پرداخت و خواستار همکاری و تعامل 

بیشتر بین این شوراها شد.
وی با توجه به برنامه توسعه سواحل مکران به اهمیت موضوع 
تاثیر سونامی برای منطقه اشاره کرد و رئیس مرکز پیش بینی و هشدار 
مخاطرات دریایی پژوهشگاه نیز در این جلسه گزارشی درخصوص 
»سونامی« و پیشینه این پدیده در سواحل مکران ارایه کرد و گفت: 
پدیده سونامی در سال 1945 در سواحل مکران در منطقه چابهار در 
پی زلزله به وقوع پیوست که طی آن خسارتهای مالی و جانی متعددی 

بر جای گذاشت.
رئیس پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی و علوم جوی در مباحث 
مطرح شده در خصوص توسعه دریامحور در ادامه سخنان خود گفت: 
هم اکنون سندی به نام سند توسعه مکران داریم که این سند بیشتر 
خشکی محور است و آمایشی نیست. به نظر می رسد که در این سند 
نیز باید بازنگری انجام شود و نباید اسنادی را که فاقد بینش میدانی 

و تطابق فرهنگی اجتماعی با منطقه باشد ملاک عمل قرار داد.

آمادگی ایران برای گسترش همکاری های علمی و فناورانه با کشورهای دوست

ایران باید هرچه سریع تر در »جنوبگان« حضور پیدا کند

نمایشگرهای نسل بعدی فناوری 
»OLED«

 2025 CES به نظر می رسد که شرکت »سامسونگ دیسپلی« قرار است نمایشگاه
را با نوآوری های نسل بعدی فناوری »OLED« روشن کند.

 )Samsung Display(»به گزارش ایســنا، شرکت »سامسونگ دیسپلی
زیرمجموعه شرکت »سامسونگ« امروز پنجم ژانویه چشم انداز خود را برای آینده فناوری 
»دیود نورگسیل ارگانیک«)OLED( آشکار ساخت و اعلام کرد که قصد دارد طیف 
گسترده ای را از محصولات جدید OLED برای دستگاه های حوزه فناوری اطلاعات 

و وسایل نقلیه در نمایشگاه »CES 2025« به نمایش بگذارد.
به نقل از ام اس ان، نمایشگاه CES 2025 که برای عموم مردم از روز هفتم تا دهم 
ژانویه در لاس وگاس برگزار می شود، جدیدترین نوآوری های OLED سامسونگ را 
برای تبلت ها، لپ تاپ ها، نمایشگرهای رایانه و نمایشگرهای خودرو به نمایش می گذارد

از جمله موارد برجسته نمایشگاه CES 2025 می توان به محصولات پیشگامانه ای 
مانند پنل 18.1 اینچی تاشو، نسل جدیدی از نمایشگرهای کشویی، فناوری »دوربین 
 )CID(»برای وســایل نقلیه و »نمایشــگرهای اطلاعات مرکزی )UPC(»زیر پنل

قابل خم شدن اشاره کرد که همگی در این رویداد معرفی خواهند شد.
نمایشگر 18.1 اینچی OLED تاشو که برای کاربردهای فناوری اطلاعات طراحی 
شده است، وقتی به طور کامل باز شود، از یک نمایشگر به اندازه تبلت به یک نمایشگر 

13.1 اینچی در اندازه لپ تاپ تبدیل می شود و قابلیت حمل را افزایش می دهد.
 Slidable« کشویی مانند OLED شرکت سامسونگ دیسپلی از چندین پنل
 Slidable Flex« و   »Flex Duet«، »Slidable Flex Solo
Vertical« رونمایی می کند که به کاربران امکان می دهند تا اندازه صفحه نمایش را 
آزادانه تنظیم کنند. سامسونگ دیسپلی تاکید کرد که این عوامل نوآورانه، ارزش متمایز 
فناوری OLED را در دستگاه های نسل بعدی حوزه فناوری اطلاعات برجسته می کنند

در بخش خودرو، سامسونگ دیسپلی از محصولاتی رونمایی خواهد کرد که هدفشان 
این است تا خودروها را هم کاربردی تر و هم از نظر بصری جذاب تر کنند.

فناوری UPC یک دوربین را زیر نمایشگر قرار می دهد و سیستم های نظارت بر 
راننده را بهبود می بخشــد و در عین حال، طراحی براق خود را حفظ می کند. نمایشــگر 
CID قابل خم شــدن برای تناســب با شکل های گوناگون تنظیم می شود و نمایشگر 
بزرگ HUD جایگزین نمونه های استاندارد نمایشگرهای تعاملی می شود. سامسونگ 
دیســپلی این نوآوری ها را به عنوان نمونه هایی از این موضوع برجســته کرد که چگونه 

OLED می تواند سبکی و کارآیی را در نمایشگرهای خودرو ترکیب کند.
علاوه بر این، سامسونگ دیسپلی مجموعه محصولات »QD-OLED« خود 
 QD-OLED را در ســال 2025 ارائه خواهد داد. این محصولات شــامل پنل های
بسیار روشــن برای تلویزیون ها و پنل های با وضوح بالا برای نمایشــگرهای حرفه ای 
مخصوص گیمرها هستند. به گفته این شرکت، این محصولات جدید دقت و کنتراست 

رنگی فوق العاده ای را ارائه می کنند و تجربه تماشای فوق العاده ای را ارائه می دهند.

واکی تاکی جدید شیائومی، بُرد ارتباطی 
۵۰۰۰ کیلومتری دارد!

شیائومی از یک واکی تاکی ورزشی جدید رونمایی کرده است که در حال حاضر برای 
پیش فروش در چین در دسترس است و دارای برخی ویژگی های قابل توجه است.

به گزارش ایســنا، این دســتگاه از فناوری داده های بی سیم TD-LTE پشتیبانی 
می کند و تا فاصله 5000 کیلومتری امکان برقراری ارتباط را فراهم می کند. واکی تاکی 
با شبکه های 4G اپراتورهای بزرگی مانند چاینا موبایل)China Mobile(، چاینا 
یونیکام)China Unicom( و چاینا تلکام)China Telecom( سازگار است. 
اندازه جمع و جور آن که 54 در 55.6 در 22.3 میلی متر است و وزن تنها 67 گرمی آن، 
این دســتگاه را برای اســتفاده در ورزش هایی مانند اسکی، دوچرخه سواری و پیاده روی 
آســان می کند.به نقل از گجت، این دســتگاه مجهز به باتری لیتیوم یون پلیمری 1030 
میلی آمپر ساعتی است که تا 24 ساعت استفاده مداوم یا 36 ساعت در حالت آماده به کار 
را ممکن می کند. این دســتگاه به لطف یک باتری پیشــرفته با دمای پایین می تواند در 

دمای منفی 30 درجه سانتی گراد کار کند.
یک تراشه حذف نویز داخلی در آن وجود دارد که صدای باد را به حداقل می رساند و 
ارتباطات شــفاف را حتی در ســرعت های 60 کیلومتر در ساعت تضمین می کند. واکی 
تاکی جدید شیائومی دارای استاندارد IP65 در برابر آب و گرد و غبار است و دارای سیستم 

جداسازی سریع مغناطیسی برای اتصال آسان است.
از قابلیت های دیگر آن می توان به اتصال بلوتوث برای عمل به عنوان یک اسپیکر، 
حالت جستجوی دستگاه گم شده و ادغام با اپلیکیشن »Walkie Talkie« شیائومی 
برای مدیریت گروه و به اشــتراک گذاری مکان، اشــاره کرد. قیمت این دستگاه در چین 

399 یوان)حدود 54 دلار آمریکا( اعلام شده است.

حسگر خورشیدی ساخت ایران در 
ماهواره های نور، چمران و هدهد

یکی از شــرکت های دانش بنیان با توسعه حسگرهای خورشیدی مسیر خودکفایی 
کشور در این حوزه را همواره کرد و در حال حاضر از این ابزار در ماهواره های نور 1 و 2، 

چمران، فجر، کوثر و هدهد استفاده شده است.
به گزارش ایسنا، حسگر خورشیدی ماهواره، دستگاهی است که برای اندازه گیری و 
ردیابی تابش خورشید به کار می رود. این حسگر معمولًا در ماهواره ها و فضاپیماها برای 
نظارت بر وضعیت انرژی و جهت گیری به کار می رود. به عبارت دیگر، این حســگرها 
میزان تابش خورشید را اندازه گیری کرده و کمک می کنند تا سیستم های انرژی خورشیدی 
ماهواره )که معمولًا از پنل های خورشیدی استفاده می کنند( به درستی کار کنند و همچنین 

اطلاعاتی در مورد موقعیت خورشید در مدار ماهواره فراهم کنند.
حسگرهای خورشیدی می توانند در موارد مختلفی استفاده شوند، از جمله:

* مدیریت انرژی: با اندازه گیری تابش خورشید، ماهواره می تواند بهترین زاویه را برای 
پنل های خورشیدی خود تنظیم کند تا بیشترین انرژی ممکن را از خورشید دریافت کند

* هدایت و موقعیت یابی: این حسگرها به ماهواره کمک می کنند تا موقعیت دقیق 
خود نسبت به خورشید را شناسایی کرده و به جهت گیری صحیح برسد.

* نظارت بر شرایط فضا: حسگرها می توانند اطلاعاتی از شرایط فضایی و تابش های 
مختلف دریافتی از خورشید به ماهواره ارسال کنند.

این حسگرها در واقع بخش مهمی از سیستم های ناوبری و انرژی ماهواره ها هستند
برای تولید حسگرهای خورشیدی در ماهواره ها، ایران در سال های اخیر پیشرفت هایی 
داشته است. این حسگرها در واقع از پنل های خورشیدی برای تأمین انرژی ماهواره ها 
اســتفاده می کنند و به عنوان یکی از اجزای اصلی سیســتم های برق رســانی ماهواره ها 
محسوب می شوند. در این زمینه، ایران به دنبال توسعه فناوری های بومی برای کاهش 
وابستگی به فناوری های خارجی بوده است. ایران در حال توسعه و پرتاب ماهواره های 
بومی است؛ ماهواره هایی مانند امید، رصد، نور، و ظفر از جمله پروژه های موفق ایران در 
زمینه ماهواره هســتند که از حســگرهای خورشیدی برای تأمین انرژی مورد نیاز خود 
اســتفاده می کنند. در این راســتا ســازمان های فضایی ایران تلاش کرده  تا حسگرهای 
خورشیدی بومی را برای ماهواره ها تولید کنند. این حسگرها باید قادر باشند در شرایط 
ســخت فضا و در برابر تابش شــدید خورشیدی عملکرد خوبی داشــته باشند.در کنار آن 
دانشگاه ها و پژوهشگاه ها مانند پژوهشگاه فضایی ایران و برخی از شرکت های دانش بنیان 
در زمینه تحقیق و توسعه حسگرهای خورشیدی برای ماهواره ها فعالیت می کنند. این 
مراکز علاوه بر طراحی و تولید حســگرهای خورشیدی، در زمینه های دیگر مرتبط با 
فناوری فضایی مانند سیســتم های قدرت و کنترل ماهواره ها نیز پژوهش هایی انجام 
می دهند.چالش ها و پیشــرفت ها: تولید حسگرهای خورشیدی برای ماهواره ها نیازمند 
فناوری های پیشرفته و مواد خاصی است که تحمل شرایط فضا را داشته باشند. ایران با 
توجه به محدودیت های اقتصادی و تحریم ها در مسیر توسعه این فناوری با چالش هایی 
مواجه است. با این حال، پیشرفت های قابل توجهی در توسعه ماهواره ها و به کارگیری 

حسگرهای خورشیدی بومی در این پروژه ها مشاهده می شود.

خبر

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: در قالب یک کنسرسیوم مشترک، آمادگی 
داریم به ایجاد برند ملی در حوزه اسباب بازی و توسعه صادرات این صنعت کمک 

کنیم.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، نشست مشترک رییس صندوق نوآوری و شکوفایی با فعالان حوزه 
تولید اسباب بازی از جمله شرکت های دانش بنیان و خلاق این حوزه در محل صندوق 

برگزار شد.
این نشست با حضور محمدصادق خیاطیان، رییس صندوق، سیاوش ملکی فر، 
معاون توسعه، مجتبی زارع مهرجردی، معاون سرمایه گذاری و هادی سیادتی، مدیرکل 
حوزه ریاست صندوق نوآوری و شکوفایی و نیز محمدحسین سجادی نیری، رییس 
هیات مدیره انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر، مسعود حسنلو، دبیر ستاد فناوری های 

فرهنگی و نرم معاونت علمی، مهدی سادات حیاتشاهی، مدیرعامل صندوق پژوهش 
و فناوری صنایع خلاق، احسان منشی، رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان اسباب 

بازی ایران و مدیران شرکت های دانش بنیان و خلاق حوزه اسباب بازی برگزار شد.
با اشاره به رسالت اصلی این صندوق در تامین مالی  خیاطیان طی سخنانی، 
شرکت های دانش بنیان گفت: درحال حاضر حدود 100 شرکت خلاق در حوزه صنعت 
اسباب بازی مشغول فعالیت هستند. نیازهای مالی فعالان این حوزه را با همکاری سایر 
بازیگران این بخش، احصاء و مورد بررسی قرار خواهیم داد تا بتوانیم برنامه حمایتی 
را با همکاری صندوق های پژوهش و فناوری تدوین و اجرا کنیم. در بعد توانمندسازی 
شامل کمک به اخذ استانداردها و حضور در نمایشگاه ها )داخلی و خارجی( نیز از فعالان 

صنعت اسباب بازی حمایت خواهیم کرد.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی خاطرنشان کرد: بحث توسعه زیرساخت ها 

به ویژه حمایت از ایجاد آزمایشگاه تخصصی در حوزه صنعت اسباب بازی، از موضوعات 
مورد توجه ما در صندوق نوآوری و شکوفایی است و آمادگی داریم با هم افزایی مشترک 
و سرمایه گذاری در این حوزه، از ایجاد آزمایشگاه تخصصی در صنعت اسباب بازی 
حمایت کنیم. همچنین در قالب یک کنسرسیوم مشترک، آمادگی داریم به ایجاد برند 
ملی در حوزه اسباب بازی و توسعه صادرات این صنعت کمک کنیم. در حوزه توزیع 
نیز می توانیم از ظرفیت پلتفرم های داخلی و بین المللی بهره ببریم و در این بخش، 

آمادگی داریم پیشنهادهای شما را دریافت و مورد بررسی قرار دهیم.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی، در این نشست با اشاره به رشد روزافزون 
اشتغال آفرینی،  حوزه  در  بالایی  ظرفیت  از  حوزه  این  گفت:  خلاق  صنایع  حوزه 
ثروت آفرینی و ارزش آفرینی برخوردار است و حمایت از فعالان )دانش بنیان( این حوزه 

را وظیفه خود می دانیم.

در  را  مصنوعی  هوش  کاراکترهای  های  پروفایل  متا 
اینستاگرام و فیس بوک حذف کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از گاردین، زیرا کاربران 
این پلتفرم دوباره این پروفایل ها را کشف کردند و با آنها 
محاوراتی انجام دادند و همین امر سروصدای زیادی ایجاد 

کرد.
این شرکت نخستین بار در سپتامبر 2023 میلادی پروفایل 
های هوش مصنوعی مذکور را معرفی کرد اما بیشتر آنها تا 
تابستان 2024 میلادی حذف شدند اما چند پروفایل باقی ماند 
و پس از آنکه کانر هیز یکی از مدیران متا در مصاحبه ای با 

فایننشال تایمز اعلام کرد این شرکت قصد دارد پروفایل های 
هوش مصنوعی بیشتری را راه اندازی کند، توجهات بیشتری 

به آنها جلب شد.
یکی از پروفایل های هوش مصنوعی باقی مانده Liv بود 
که به عنوان یک مادر سیاهپوست خود را توصیف کرده بود. 
پروفایل مشهور دیگر کارتر نام داشت که خود را مربی روابط 
معرفی کرده بود.هر دو پروفایل برچسبی داشتند که نشان می 
داد توسط متا مدیریت می شوند. این شرکت در سال 2023 
میلادی 28 شخصیت خلق کرده بود که تمام آنها روز جمعه 

حذف شدند.

در ساعات اولیه ای که این پروفایل ها وایرال شدند، همزمان 
ناپدید شدند. کاربران همچنین اشاره کردند این پروفایل را 
نمی توان مسدود کرد که به گفته سخنگوی متا یک باگ 
است. به گفته این سخنگو حساب های کاربری به وسیله انسان 
ها مدیریت می شدند و بخشی از یک آزمایش هوش مصنوعی 
در سال 2023 میلادی بودند. این شرکت پروفایل ها را حذف 
کرد تا باگی را برطرف کند که اجازه نمی داد آنها را مسدود 
کنند.سخنگوی متا در بیانیه ای اعلام کرد: مقاله اخیر فایننشال 
تایمز در مورد دیدگاه ما برای شخصیت های هوش مصنوعی 
موجود در پلتفرم های ما در طول زمان بود و هیچ محصول 

جدیدی را اعلام نکردیم. حساب های ارجاع شده مربوط به 
آزمایشی است که ما در Connect در سال 2023 راه اندازی 
کردیم. این حساب ها توسط انسان مدیریت می شد و بخشی 
از آزمایش اولیه ای بود که ما با شخصیت های هوش مصنوعی 
انجام دادیم. ما اشکالی را شناسایی کردیم که بر توانایی افراد 
برای مسدود کردن آنها تأثیر می گذاشت و در حال حذف آن 

حساب ها برای رفع مشکل هستیم.
هرچند حساب های هوش مصنوعی متا حذف شده اند اما 
کاربران همچنان می توانند چت بات های هوش مصنوعی 

خود را بسازند.

صنعت اسباب بازی ایران با مشارکت دانش بنیان ها صاحب برند ملی می شود

اکانت های هوش مصنوعی از اینستاگرام و فیسبوک حذف شد
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ثبت افزایش ســرمایه بانک 
گردشگری

افزایش سرمایه بانک گردشگری از مبلغ 15 هزار میلیارد ریال به مبلغ 30 
هزار میلیارد ریال در مرجع ثبت شرکت ها به ثبت رسید.

به گزارش روابط عمومی بانک گردشگری، بانک گردشگری که با نماد 
»وگردش« در بازار سرمایه حضور دارد با درج اطلاعیه ای در کدال اعلام کرد 
افزایش سرمایه بانک گردشگری از مبلغ 15 هزار میلیارد ریال به مبلغ 30 
هزار میلیارد ریال )از محل مطالبات و آورده نقدی مبلغ 5 هزار میلیارد ریال، 
از محل سود انباشته مبلغ 10 هزار میلیارد ریال و از آورده نقدی با سلب حق 
تقدم از سهامداران فعلی( در تاریخ 9 دی 1403 در مرجع ثبت شرکت ها به 

ثبت رسیده است.
گفتنی است این افزایش سرمایه بر اساس تصمیمات مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ 18 آذر 1402 از سوی سهامداران مصوب شده بود. افزایش 
سرمایه 100 درصدی بر اساس اهداف اصلاح در ساختار مالی، بهبود نسبت 

کفایت سرمایه و افزایش و توسعه خدمات بانکی انجام شد.
بانک  درصدی  افزایش سرمایه 567  پیشنهاد  است  یادآوری  به  لازم 
گردشگری از مبلغ 30 هزار میلیارد ریال به مبلغ 200 هزار میلیارد ریال نیز 

در آبان 1403 به تصویب هیات مدیره این بانک رسیده است.

اجــرای طرح ویژه وصول مطالبات 
همراه با بخشــودگی در بانک ایران زمین

با هدف رفاه حال مشتریان و به منظور تعیین تکلیف و تسویه مطالبات 
بانک ایران زمین، طرح وصول مطالبات افق ایران زمین آغاز شد.

به گزارش روابط عمومی؛ متقاضیانی که قصد تعیین تکلیف بدهی خود 
به بانک را دارند، می توانند از تاریخ 15 دی تا 30 اسفند 1403 در طرح وصول 

مطالبات افق ایران زمین شرکت کرده و از مزایای این طرح استفاده کنند.
مشتریانی که مایل به تسویه نقدی کل مانده بدهی خود و مختومه شدن 
پرونده خود هستند، می توانند از بخشودگی 6 درصدی جرائم تأخیر تأدیه 

بهره مند شوند.
همچنین تعدیل و محاسبه نرخ سود تسهیلات مطابق با نرخ شورای پول 

و اعتبار در سال انعقاد آخرین قرارداد تا تاریخ تسویه خواهد بود.
لازم به ذکر است در طرح افق ایران زمین دارندگان مطالبات غیر جاری 
می توانند از شرایط امهال و تقسیط بدهی خود به بانک استفاده کرده و بدهی 

خود را پرداخت کنند.
مشتریان می توانند جهت اطلاع بیشتر به شعب بانک ایران زمین در سراسر 
کشور مراجعه و یا با مرکز ارتباط با مشتریان بانک ایران زمین به شماره 

02124809 تماس حاصل کنند.

بازدیــد مدیرعامل بانك صنعت و 
معــدن از مدیریت امور اعتبارات 

دکتر محمود شایان، مدیرعامل بانک صنعت و معدن، دیروز پانزدهم دی 
ماه با حضور در مدیریت امور اعتبارات این بانک، ضمن دیدار با کارشناسان، 
از نزدیک در جریان فعالیت ها، مسائل و چالش های مرتبط با حوزه اعتباری 

قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعت و معدن، وی در این دیدار با اشاره 
به اهمیت پاسخگوئی سریع و مؤثر به شعب، بر ضرورت اصلاح فرآیندهای 
بررسی طرح های اعتباری تاکید نمود و بیان داشت: بهبود سرعت و کیفیت 
در پاسخگوئی به درخواست های ارسالی از شعب، نقش کلیدی در افزایش 

رضایت مشتریان و افزایش بهره وری در بانک خواهد داشت.
مدیر عامل همچنین بر اهمیت تخصیص هدفمند منابع اشاره نمود و 
افزایش سپرده های ارزان قیمت تسهیلات را از عوامل مهم بهبود تجهیز 
منابع بانک بر شمرد و خواستار مشارکت گسترده مدیران و کارشناسان ستاد 

و شعب در تهیه سیاست های اعتباری سال 1404 شد.

اطلاعیه درخصوص محصولات 
بانکداری دیجیتال

با توجه به سوءاستفاده  برخی اشخاص از نام و برند "پاد" در معرفی و تبلیغ 
محصولات و خدمات خود به صورت غیرقانونی، بدین وسیله به اطلاع می رساند 
تمامی محصولات در حوزه بانکی/مالی مرتبط با بانکداری دیجیتالی بانک 
 bpi.ir پاسارگاد با برند "پاد" در تارنمای رسمی بانک پاسارگاد به نشانی
معرفی می گردد. بر این پایه، هرگونه ادعا خلافِ اعلام بانک به شرح موصوف، 
به این بانک منتسب نبوده و این بانک هرگونه وابستگی به ایشان را تکذیب 

می نماید.

»آبانــکِ« بانک آینده دو میلیون نفری 
شد

تعداد کاربران »آبانکِ« بانک آینده در پایان آذرماه سال جاری از مرز دو 
میلیون کاربر فعال، عبور کرد.

به گزارش پول نیوز،  سامانه »آبانک«، محصولی کاربردی است که می توان 
از آن به عنوان یک بانک دیجیتال یاد کرد که امکان استفاده از تمامی خدمات 

بانک آینده را به صورت یکپارچه از یک اپلیکیشن موبایل، فراهم می نماید.
خدمات بانک آینده هم چون: افتتاح حساب آنلاین و دریافت کارت، انتقال 
وجه از سپرده و کارت های بانکی، پرداخت قبوض، شارژ سیم کارت و اینترنت، 
چک و پیچک، ایران کارت و ریال دیجیتال وخدماتی از این قبیل، از طریق 

آبانک ارائه می شود.
در حال حاضر، »آبانکِ« بانک آینده به بیش از 2 میلیون کاربر در سراسر 
کشور، خدمت رسانی می کند که این امر نشان از اعتماد مشتریان و رضایت 

مطلوب کاربران از این محصول دارد.
امنیت، یکپارچگی در خدمات مورد نیاز، دسترسی آسان و سریع از جمله 
مهمترین ویژگی هایی است که منجر به انتخاب آبانک بانک آینده توسط 

مشتریان و کاربران می شود.

خبر

مدیرعامل بانک مهر ایران، از رشد 47 درصدی منابع این 
بانک در ســال جاری نســبت به ســال گذشته خبر داد و تأکید 
کرد که هدف بانک افزایش تعداد مشتریان به 40 میلیون نفر 
در ســه سال آینده اســت. وی همچنین برنامه های بلندمدت 
بانک را برای گســترش خدمــات در حوزه های مختلف مانند 

ارز، بیمه و بازار ســرمایه تشریح کرد.
بــه گزارش جهــان اقتصــاد. دکتر غلامرضــا فتحعلی، 
مدیرعامل بانک مهر ایران، در نشســت خبری امروز 16 دی 
1403 با خبرنگاران به تشریح عملکرد و برنامه های استراتژیک 

این بانک پرداخت. وی در این نشســت بر مزیت رقابتی بانک 
مهر ایران در سیستم بانکی کشور تأکید کرده و گفت: تمکین 
منابع ما براســاس اساسنامه ای که داریم برمبنای قرض است 
که این مزیت رقابتی ماســت. ما هیچ نرخ جذب ســپرده ای در 
بانک نخواهیم داشت و آنچه که داریم نرخ غیر مستقیم است 
که به هزینه های اضافی بانک افزوده اما به عنوان مزیت رقابتی 

در نظر گرفته می شود.
 فتحعلی در ادامه توضیح داد: ترکیب منابع بانک مهر ایران 
تا پایان 9 ماهه سال 1403 شامل 22 درصد سپرده های قرض 

الحســنه و وجوه اداره شــده بوده است که از سوی مشتریان و 
ســازمان ها به بانک واریز شــده و بانک به همین میزان با نرخ 
4 درصد تا سقف 400 میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه 

پرداخت می کند.
 وی افزود: سپرده های قرض الحسنه ما حدود 31.5 درصد 
و سپرده های پس انداز حدود 46.7 درصد از مجموع منابع این 

بانک در دوره یادشــده بوده است.
 فتحعلی همچنین از پوشــش 96.2 دهم درصدی بودجه 
بانــک تــا پایان آذرماه 1403 خبر داد و گفت: پوشــش بودجه 
ایــن بانــک در دوره 9 ماهه به 105 درصد رسیده اســت. این 
بانــک حــدود 420 میلیارد تومان بودجه دارد که در دو یا ســه 

ماه آینده تکمیل خواهد شد.
 مدیرعامل بانک مهر ایران با اشاره به رشد چشمگیر منابع 
بانک در ســال جاری گفت: رشــد منابع ما 47 درصد بوده است 
که در مقایسه با رشد نقدینگی 18 درصدی در سیستم بانکی، 
رشــد قابل توجهی محســوب می شــود. این رشــد به رغم 
سیاست های انقباضی بانک مرکزی در خصوص کنترل حجم 

نقدینگی به دست آمده است.
 وی در ادامه تصریح کرد: این رشد دو رقمی در سال های 
آینــده با توجه به سیاســت های جدیــد بانک مرکزی کاهش 
خواهد یافت و بانک مهر ایران باید اســتراتژی های خود را بر 

اســاس شرایط اقتصادی و نیازهای مشتریان تطبیق دهد. 
فتحعلی همچنین به تعداد مشتریان بانک مهر ایران اشاره 
کرد و گفت: ما نزدیک به 20 میلیون مشتری داریم که معادل 
یک چهارم جمعیت ایران است. این اقبال نشان دهنده اعتماد 
مردم به مدل بانکداری ماســت. هدف ما این اســت که تا سه 

ســال آینده تعداد مشــتریان خود را به 40 میلیون نفر افزایش 
دهیم.

 وی در بخش دیگری از سخنان خود از پرداخت 3 میلیون 
و 727 هــزار فقــره وام تــا پایان آذرماه 1403 خبر داد و گفت: 
این میزان رشد 38 درصدی را در مقایسه با سال گذشته نشان 
می دهد. البته ما باید ســقف تســهیلات خود را براســاس نرخ 
تــورم افزایــش دهیم تا بتوانیم نیازهای مختلف مشــتریان را 

پوشش دهیم.
 مدیرعامل بانک مهر ایران با تاکید بر اهمیت ایفای نقش 
در بخش های اجتماعی، گفت: در حوزه ازدواج، 144 درصد از 
بودجه اختصاصی ما برای این بخش پرداخت شــده است. این 
موضوع نشــان دهنده تعهد ما به مسئولیت اجتماعی و نقش ما 

در بهبود وضعیت اجتماعی کشــور است.
 وی همچنین از برنامه های بلندمدت بانک مهر ایران برای 
توســعه خدمــات در حوزه های مختلــف نظیر ارز، کارگزاری، 
بیمــه، بــازار ســرمایه و لیزینگ خبر داد و گفــت: ما به دنبال 
تکمیــل زنجیره خدمات بانک خود هســتیم تا بتوانیم تمامی 
نیازهای مشــتریان خود را در قالب بانکداری قرض الحســنه 
تأمین کنیم. دکتر فتحعلی در پایان تأکید کرد: بانک مهر ایران 
همچنــان بــه اصول خود مبنی بر قرض الحســنه و کارمزد 4 
درصد پایبند است و هدف آن کاهش هزینه های سیستم بانکی 
از طریــق مدل هزینه یابی بر مبنای فعالیت )ABC( اســت. 
تحولات سریع اقتصادی و پیشرفت های فناوری چالش هایی 
برای تمامی بانک ها به وجود آورده است، اما ما با برنامه ریزی 
دقیق و هماهنگی با بانک مرکزی، این چالش ها را به فرصت 

تبدیل خواهیم کرد.

مدیرعامل بانک مهر ایران مطرح کرد؛

 رشد 4۷ درصدی منابع بانک مهر ایران 
در 9 ماهه 1403 و برنامه های بلندمدت برای ارتقاء خدمات بانکی

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پژوهشکده بیمه، صبح شنبه 17 دی ماه 
دکتر لیلی نیاکان سرپرست پژوهشکده بیمه به همراهی معاونین و مدیران از شرکت 

ایرانیان پوشش بازدید کردند.
در ابتدای این بازدید، دکتر سید محمد کریمی رییس هیات مدیره شرکت ایرانیان 
پوشش در خصوص فعالیت های شرکت گفت: یکی از حلقه های صنعت بیمه نسبت 
به ارائه خدماتشان،بحث ارزیابی است که شامل ارزیابی ریسک و ارزیابی خسارت می 
شود. وی بیان کرد: شرکت ایرانیان پوشش  در سطح کشور درهمه استان ها شعبه 
دارد، در حال حاضر 3هزار نفر از کارشناسان زبده کشور در زمینه ارزیابی با ما همکاری 
می کنند.وی ادامه داد: تا کنون شرکت با استفاده از توان متخصصان خود، 50 نرم 
افزار بیمه ای در حوزه های ارزیابی ریسک، ارزیابی خسارت و فرایندهای بیمه ای ارائه 
داده و به طور مستمر در حال طرح،بررسی، تدوین، ایجاد و ارائه محصولات بیمه ای 
است.دکتر ریاحی فر مدیرعامل ایرانیان پوشش نیز در این بازدید ضمن خوشامدگویی 
به سرپرست پژوهشکده بیمه و هیات همراه افزود: شرکت امکانات خوبی دارد و می 
توان یک هم افزایی در زمینه مسائل راهبردی با پژوهشکده بیمه ایجاد کرد،در حال 
حاضر در شرکت استودیو رسانه ای وجود دارد و می توان از این ظرفیت بهره برداری 

کرد. وی بیان کرد: در خصوص مباحث استاندارد خسارت ،رضایت سنجی، حوزه های 
تولید محتوا و رسانه ای شرکت ایرانیان پوشش با توجه به امکاناتی که در اختیار دارد 
می تواند با همکاری پژوهشکده بیمه فعالیت های خوبی را برای صنعت بیمه انجام 
دهد. در ادامه بازدید از شرکت ایرانیان پوشش، دکتر لیلی نیاکان سرپرست پژوهشکده 
بیمه، با قدردانی از فعالیت های انجام شده در این مجموعه گفت: مجموعه ایرانیان 
پوشش ،مجموعه پرتلاشی است که توانسته در همه جنبه ها فعالیت داشته باشد شرکتی 
است که توانسته در این صنعت فکر ،برنامه ریزی،اجرا و نیازسنجی و اعلام نیاز کند 
و این امرقابل تقدیر و بیانگر مدیریت خوب مجموعه است . وی با اشاره به بازدید امروز 
ادامه داد: پژوهشکده بیمه نیز از ظرفیت هایی برخوردار است که می تواند در کنارشرکت 
ایرانیان پوشش قرار گیرد. پژوهشکده بیمه می تواند اتاق فکر این شرکت باشد و در 
زمینه های مختلف ،برنامه های استراتژیک شرکت، و همچنین پژوهش های کوچک 
و بزرگ مورد نظر شرکت همکاری کند. همچنین  پژوهشکده بیمه دارای آزمایشگاه 
ریسک است و می تواند در زمینه ارزیابی ریسک با شرکت ایرانیان پوشش همکاری 
داشته باشد. در پایان این بازدید نیز تفاهم نامه همکاری با رویکرد گسترش ارتباط 

کاری در حوزه های اجرایی،علمی و پژوهشی و رسانه ای منعقد شد.

 متقاضیان دریافت وام 500 میلیونی بانک سامان با دستگاه کارتخوان می توانند با 
ارائه ضامن رسمی و یک برگ چک، برای دریافت این تسهیلات اقدام کنند.

  بانک سامان به مشتریان خود که دارای دستگاه کارتخوان متصل به این بانک 
هستند، تسهیلاتی را تا سقف 500 میلیون تومان اعطا می کند. متقاضیان می توانند با 
افتتاح سپرده های مجاز متصل به دستگاه کارتخوان و دریافت این دستگاه ها، پس از 
سپری شدن حداقل 6 ماه و ارائه ضامن رسمی و یک برگ چک برای دریافت این وام 

تا حداکثر 500 میلیون تومان ثبت نام کنند.
متقاضیان برای دریافت تسهیلات حداکثر تا 500 میلیون تومانی بانک سامان به 
داشتن سپرده های مجاز متصل به دستگاه کارتخوان، ارائه یک برگ چک و حداکثر 
2 ضامن رسمی نیازمند هستند تا بتوانند با توجه به ضریب تسهیلات این طرح تا 500 
میلیون تومان وام دریافت کنند. متقاضیان این وام می توانند با توجه به شرایط خود در 

بازپرداخت تسهیلات، یکی از انواع تسهیلات سرمایه در گردش و خط اعتباری 
)بازپرداخت حداکثر 12 ماهه( یا کارت اعتباری )بازپرداخت حداکثر 60 ماهه( از بانک 

درخواست کنند.
مبلغ تسهیلات واجدان شرایط این وام، 50 درصد متوسط گردش بستانکار 6 ماه 

گذشته سپرده متصل به دستگاه کارتخوان حداکثر تا 500 میلیون تومان است.
 پذیرندگانی که از مدت نصب دستگاه کارتخوان آنها حداقل 6 ماه سپری شده باشد 
و طی 6 ماه متوالی دارای حداقل 500 تراکنش خرید ماهانه روی دستگاه کارتخوان 
یا دارای حداقل 4 میلیارد ریال خالص گردش حساب بستانکار ماهانه متعلق به 
سپرده های مجاز متصل به دستگاه کارتخوان و یا دارای حداقل دو میلیارد ریال معدل 

ماهانه متعلق به سپرده های یادشده باشند.
 پذیرندگانی که از مدت نصب دستگاه کارتخوان آنها حداقل 12 ماه سپری شده 

باشد و طی 12 ماه متوالی برای مدت حداقل 10 ماه از 12 ماه  دارای حداقل 300 
تراکنش خرید ماهانه روی دستگاه کارتخوان خود یا حداقل دو میلیارد ریال خالص 
گردش حساب بستانکار ماهانه متعلق به سپرده های مجاز متصل به دستگاه کارتخوان 

خود و یا حداقل یک میلیارد ریال معدل ماهانه متعلق به سپرده های یادشده باشند.
 پذیرندگانی که از مدت نصب دستگاه کارت خوان آنها حداقل 24 ماه سپری شده 
باشد و طی 24 ماه متوالی برای مدت حداقل 20 ماه از 24 ماه دارای حداقل 300 
تراکنش خرید ماهانه روی دستگاه کارتخوان خود یا حداقل یک میلیارد ریال خالص 
گردش حساب بستانکار ماهانه متعلق به سپرده های مجاز متصل به دستگاه کارتخوان 

خود و یا حداقل 500 میلیون ریال معدل ماهانه متعلق به سپرده های یادشده باشند.
متقاضیان وام کارتخوان بانک سامان جهت اطمینان از احراز شرایط به منظور 

دریافت تسهیلات مذکور لازم است به شعبه خود مراجعه کنند.

در بازدید سرپرست پژوهشکده بیمه از شرکت ایرانیان پوشش مطرح شد:
ارائه ۵۰ نرم افزار بیمه ای توسط شركت ایرانیان پوشش

نحوه دریافت وام ۵۰۰ میلیونی بانک سامان با دستگاه کارتخوان

کارگاه بازی آموزشی "اتاق فرار هوش سیاه" در بیمه دی 
برگزار شد کارگاه بازی آموزشی "اتاق فرار هوش سیاه" در 
بیمه دی برگزار شد کارگاه بازی آموزشی "اتاق فرار هوش 

سیاه" در بیمه دی برگزار شد
کارگاه بازی آموزشی "اتاق فرار هوش سیاه" با حضور 28 

نفر از همکاران بیمه دی برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بیمه دی، این 
دوره به همت مدیریت یادگیری و توسعه استعداد برگزار شد و 
طی آن همکاران شرکت کننده به تقویت مهارت های حل 

مسئله، تفکر انتقادی و کار گروهی پرداختند.
در دنیای پیچیده و رقابتی امروز؛ »یادگیری مبتنی بر بازی« 
به عنوان یک روش نوین در طراحی تجربه های یادگیری و 
توسعه فردی، به طور فزاینده ای در محیط های حرفه ای و 
آموزشی برای بزرگسالان مورد توجه قرار گرفته است. این 
مفهوم که با به کارگیری عناصر بازی سازی باعث افزایش 
مشارکت و انگیزه می شود و یادگیری را تسهیل می کند؛ ابزاری 
مؤثر برای بهبود فرآیندهای یادگیری و ارتقاء کیفیت کار به 
شمار می آید. این نوع آموزش، نه تنها باعث افزایش تعامل و 

مشارکت در یادگیری می شود بلکه می تواند مهارت های حل 
مسئله، تفکر انتقادی و کار گروهی را تقویت کند.بازی اتاق 
فرار هوش سیاه به صورت اختصاصی برای تقویت مهارت های 
تفکر خلاق و حل مسئله طراحی شده است. این بازی خلاقیت 
و هوش شرکت کنندگان را به چالش می کشد و ایشان را درگیر 
پرونده های جنایی پیچید ای می کند که نیاز به حل معماهای 
نوآورانه دارند. در این بازی، شرکت کنندگان باید از تکنیک های 
تفکر خلاق به طور مناسب استفاده نموده و بتوانند با استفاده 
از همکاری، شنود موثر، مدیریت ابهام، انتخاب و تطبیق 

استراتژی، حل تعارض، مدیریت بحران و ایده پردازی گروهی 
به حل معماها بپردازند.

گفتنی است این بازی طی دو ماه گذشته، 50 دفعه در 
شرکت های مختلف اجرا شده است و طبق گزارش رسیده از 
برگزار کننده این رویداد، فقط گروه های بیمه دی توانستند در 

مدت زمان کمتر از دو ساعت معماها را حل کنند.
همچنین با توجه به استقبال همکاران بیمه دی از این کارگاه 
آموزشی، مدیریت یادگیری و توسعه استعداد اقدام به برگزاری 

مجدد دوره برای سایر همکاران داوطلب نموده است.

هفتمین کنفرانس سنجش و ایمنی پرتوهای یونساز و غیر یونساز با مشارکت اپراتور 
اول تلفن همراه کشور برگزار می شود.  

به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات سیار ایران، هفتمین کنفرانس »سنجش 
و ایمنی پرتوهای یونساز و غیر یونساز« با حمایت همراه اول به عنوان نخستین و بزرگترین 
اپراتور تلفن همراه کشور طی روزهای 18 و 19 دی 1403 به میزبانی دانشگاه شهید بهشتی 

تهران در تالار ابوریحان برگزار می شود.
انجمن حفاظت در برابر اشعه ایرانیان این رویداد علمی را با مشارکت سازمان انرژی 
اتمی ایران و با هدف ارتقای آگاهی و اطلاع رسانی به متخصصان و پرتوکاران حوزه های 
علوم پایه، پزشکی و صنعتی برگزار می کند. کارگاه های آموزشی تخصصی نیز در زمینه 
پرتوهای یونساز و غیر یونساز در حاشیه این رویداد، برگزار و در نهایت از استادان برجسته 

این حوزه با اهدای جوایز ملی فیزیک بهداشت »سیمین« تقدیر می شود.

همراه اول به ارائه دو مورد سخنرانی با عنوان »ملاحظات ایمنی پرتوگیری از آنتن های 
فعال AAU در شبکه های 5G و چالش های اجتماعی مربوطه« و »حل مسائل ویژه 
پرتوگیری در ساختمان های مرتفع با رویکرد پرتوسنجی پهپادی – ابداعی همراه اول« 

می پردازد.
همچنین اپراتور اول تلفن همراه کشور در غرفه جانبی این رویداد به ارائه » اهم 
 EMF-RF دستآوردهای  همراه اول در ساز و کار کنترل و مدیریت ایمنی پرتوگیری

عموم مردم از سایت های BTS« می پردازد.
محوریت حضور شرکت ارتباطات سیار ایران حول معرفی »سرفصل های پژوهشی 
همراه اول برای حل مسائل ویژه مرتبط با پرتوگیری EMF-RF«، »مزایا و نتایج 
عملیاتی سازی فرآیند جدید رسیدگی به شکایات سامانه 195 پس از ورود TSO شرکت 
معتمد واحد قانونی به زیست بوم مربوطه«، »معرفی نتایج پروژه پرتوسنجی پهپادی ابداعی 

 BTS همراه اول از 20 آبان 1402« ، »معرفی نتایج بهینه سازی های پرتوی سایت های
همراه اول« و »تدوین دستور العمل پرتوسنجی سایت های 5G و انجام پرتوسنجی مشترک 
متشکل از مسئول نظارت بر مراکز پرتوی غیریونساز واحد قانونی و مسئول فیزیک بهداشت 

پروانه قانونی همراه اول« است.  
شرکت کنندگان در این رویداد علاوه بر دریافت گواهی معتبر با امتیاز بازآموزی از سوی 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، فرصت انتشار مقالات خود در مجله سنجش و 

ایمنی پرتو دانشگاه کاشان را خواهند داشت.
از جمله محورهای اصلی این کنفرانس می توان به بررسی اثرات پرتوهای یونساز و غیر 
یونساز بر زندگی بشر، ارزیابی سطوح تشعشعات الکترومغناطیسی، مقایسه نسل پنجم تلفن 
همراه با نس های قبلی، کاربرد لیزرها برای اهداف زیبایی و ملاحظات ایمنی تشعشع و 

چالش های اجتماعی فناوری 5G اشاره کرد.

كارگاه بازی آموزشی "اتاق فرار هوش سياه" در بیمه دی برگزار شد

برگزاری هفتمین کنفرانس سنجش و ایمنی پرتوهای یونساز و غیر یونساز با 
مشارکت همراه اول
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مزدا خوشــنام ترین کمپانی خودروســاز ژاپنی است که به دلیل 
مهندسی بالای ســاخت در خودروهای اســپرتی مانند RX-7 و 

RX-8 جایگاه خود را به اثبات رسانده است.
هر زمان نام موتورهای بنزینی پر دور و با توان و گشــتاور بالا 
به میان می آید، نام مزدا به عنوان یکی از مهم ترین سازنده های این 
نوع پیشــرانه ها در ذهن مخاطب می درخشد. کمپانی های مطرح 
خودروســازی از ســال 2020 میلادی تصمیم گرفتند بیش از 30 
درصد محصولات خود را به صورت الکتریکی عرضه کنند. البته در 
ســال 2024 میلادی به دلیل چالش های موجود در این مسیر، این 
شــرکت های خودروســاز اعلام کردند تا سال 2030 میلادی 50 
درصد محصولات شــان تمام الکتریکی خواهد بود. اما خبر خوش 
برای اسپرت دوســتان این که مزدا قصد دارد با معرفی نســل جدید 
پیشرانه های احتراق داخلی، بار دیگر در این زمینه مشهور و مطرح 

شود.
اســکای  اکتیو نســل جدید پیشرانه های بنزینی مزداست که بر 
پایه و اســاس آن موتورهای پرتوان دیگری شــکل گرفته اســت. 
اسکای اکتیو در نسخه های جی، ایکس، دی، هیبرید، CNG، آر 
و ای-اسکای اکتیو تولید شده است. هرچند که اسکای اکتیو نسل 
جدید )موســوم به زد( قرار است جایگزین سری های جی و ایکس 

شود، این امر سبب ایجاد تغییرات اساسی در ساختار تکنولوژی این 
موتور بنزینی شده است.

بر اساس آن چه کمپانی مزدا اعلام کرده است، اسکای اکتیو زد 
)Skyactiv-Z( یــک موتــور 4 سیلندر خواهد بود. این موتور 
جایگزین اســکای اکتیو جی و ایکس خواهد شد که تکنولوژی آن 

درسطح بالاتری قرار دارد.
مزدا در مسیر ارتقا و توســعه اســکای اکتیو جی و ایکس، تجربه 
مهندسی متفاوتی را ارائه کرده اســت که بر اســاس آن قرار اســت 

پیشرانه نسل جدید با توان و گشتاور بالایی تولید شود.
البته بخش مالی کمپانی مزدا، سد بزرگی بر سر راه رسیدن به 
این هدف به شمار می رود؛ اما این خودروساز صاحب نام در عملکرد 
مالی سه ماه اخیر، تصمیم گرفته  است اسکای اکتیو زد را جایگزین 

اسکای اکتیو جی و ایکس کند.
از آن جــا کــه تغییــرات ســاختاری در اســکای اکتیو-جی و 
اســکای اکتیو-ایکس بر اســاس تکنولــوژی HCCI )احتراق 
تراکمی شارژ همگن( شکل گرفته، در نهایت مزدا تصمیم گرفت 

نسل جدیدی را جایگزین این دو موتور کند.
اسکای اکتیو-جی به لطف متریال جدید و عملکرد بالای موتور، 
به روزرسانی هایی در بخش روانکاری، طراحی پیستون، بهینه سازی 

اتاق احتراق و سیستم تایمینگ متغیر هوشمند سوپاپ ها می تواند 
توان و گشــتاور بالایی ایجاد کند. همین مهم ســبب شــده است 

اسکای اکتیو-جی قلب تپنده مزدا 3 باشد.
اســکای اکتیو-زد ســاختار 4 سیلندر خطی خواهد داشــت. 
اسکای اکتیو-جی و اسکای اکتیو-ایکس هر دو دارای ساختار خطی 
هستند؛ با این تفاوت که اسکای  اکتیو-جی از سال 2012 میلادی 
به تولیــد رسیــده و از حجم موتور 1298 سی سی تا 3283 سی سی 
برخوردار اســت و دو نوع موتور 4 سیلندر و 6 سیلندر را پوشــش 
می دهد. نســبت تراکم این اسکای اکتیو-جی از 10.5 به یک تا 14 

به یک را پوشش می دهد.
اسکای اکتیو-ایکس نیز از سال 2019 میلادی تولید شده و از 
ساختار به روز و جدیدی بهره می برد و دو مدل 4 سیلندر و 6 سیلندر 
دارد. اسکای اکتیو-ایکس از حجم 1998 سی سی تا 2998 سی سی 
را در بر می گیرد و از نسبت تراکم بسیار ایده آل 16.3 به یک برخوردار 

است.
اســکای اکتیو-ایکس از سال های 2020 تا 2024 جزو بهترین 
پیشــرانه های جهان شناخته شده اســت. اسکای اکتیو-ایکس از 
فناوری HCCI )احتراق تراکمی شــارژ همگن( بهره می برد که 
در آن از ساختار اشتعالی میان موتورهای اشتعال-تراکمی و اشتعال-

جرقه ای به صورت هم زمان استفاده شده است.
اســکای اکتیو-زد نیز ساختاری مشابه اسکای اکتیو-ایکس در 
بخش نسبت تراکم خواهد داشت. نسبت تراکم این پیشرانه از 13.5 
به یک، تا 16.5 به یک خواهد بود. تکنولوژی HCCI این قابلیت 
را به این پیشرانه می دهد تا نسبت  تراکم یا فشرده سازی هوا در اتاق 
احتراق آن افزایش یابد که این ویژگی سبب کاهش تولید گازهای 

گلخانه ای خواهد شد.
البته ساختار طراحی سیلندرها بر اساس اسکای اکتیو-جی خواهد 
بود که از یک ســاختار 4 سیلندر خطی بهره می برد. کمپانی مزدا 
اعلام کرده است برای دستیابی به توان و گشتاور بالاتر )باتوجه به 
استانداردهای آلایندگی سخت گیرانه( با افزایش ضریب لامبدا یا 
همان افزایش هوای درون محفظه احتراق و متغیرســازی ضریب 
استوکیومتری قصد دارد میزان گازهای آلاینده خروجی را کاهش 

و توان و گشتاور تولیدی را افزایش دهد.
پیشــرانه اسکای اکتیو-زد مزدا تا سال 2027 روی محصولات 
اسپرت این کمپانی صاحب نام قرار خواهد گرفت. این پیشرانه سطح 
جدیدی از اســتاندارد آلایندگی مزدا را در کنار افزایش راندمان در 

اختیار مشتریان قرار می دهد.

اواخر ســال 2024 بود که مدیر تحقیق و توســعه کمپانی مزدا 
گفت: »ســعی و تمرکز ما بر کاهش آلایندگی و در مقابل افزایش 
توان و گشــتاور موتور اســت. بر این اساس مهندسان ما سخت در 
حال بررسی  عوامل متعددی هستند تا بتوانند راهکاری برای کاهش 
تولید گازهای گلخانه ای و در مقابل افزایش توان موتور پیدا کنند. 
ما قصد داریم به زودی به بازار ایالات متحده وارد شــویم تا بتوانیم 
اســتانداردهای سخت گیرانه تیر )Tier( چهار مطابق با استاندارد 
EPA و یورو 7 را به خوبی پشــت ســر بگذاریم. اسکای اکتیو-زد 
بالاترین ســطح تکنولوژی طراحی و ساخت در موتورهای بنزینی 
را خواهد داشت که راه گشای مسیر جدیدی در زمینه تولید موتورهای 

درون سوز خواهد بود.«
نخســتین خودرو جدید مزدا مجهز به نسل بعدی پیشرانه های 
احتراق داخلی این کمپانی با نام اســکای اکتیو-زد و در سال 2027 
به بازار عرضه می شود. اواخر سال 2024 میلادی بود که خبرهای 
مرتبط با این برند ژاپنی و در زمینه تولید پیشرانه های کم حجم اما 

با توان بالا منتشر شد.
کمپانی مزدا با صراحت کامل اعلام کرده است روی موتورهای 
دوار یا وانکل نیز ســرمایه گذاری خواهد کرد که این به معنای عدم 

حذف کامل موتورهای بنزینی مزدا خواهد بود.
همچنین اسکای اکتیو-زد یک موتور 4 سیلندر خطی خواهد بود 
و در مقابل احتمال معرفی یک موتور جدید بر پایه و اساس وانکل 
 5-MX نیز وجود دارد. حدس و گمان بر این اساس است که مزدا
احتمالا نخستین خودرویی خواهد بود که با موتور اسکای اکتیو-زد 

به تولید خواهد رسید.
هرچند که اسکای اکتیو-جی در میاتا نسل پنجم استفاده نشده، 
اما این احتمال وجود دارد که میاتا نسل جدید مجهز به اسکای اکتیو-

زد شود.
همچنین مدیر تحقیق و توســعه مزدا در مصاحبه ای با مجله 
خودرو آمریکا گفته است: »تکنولوژی هیبرید متوسط و پلاگین-

هیبرید با اسکای اکتیو-زد عرضه خواهد شد و همین ساختار سبب 
می شود شاهد عملکرد بهتری از این کوپه اسپرت باشیم.«

پایان ماه می سال 2024 میلادی بود که مزدا به همراه تویوتا و 
سوبارو، کنفرانس مشترکی برای معرفی موتورهای احتراق داخلی 
برگزار کردند. تویوتا در حال حاضر جزئیات بیشتری از موتورهای 
4 سیلندر بسیار کارآمد جدید خود ارائه کرده است. این درحالی است 
کــه ســوبارو اواخــر 2024 میلادی درباره موتورهــای هیبرید 

مقرون به صرفه کراس ترک اطلاعاتی را منتشر کرد.

با موتور جدید »مزدا« آشنا شوید!

فروش تسلا در سال 2024 نسبت به 2023 کاهش یافته تا غول 
خودروسازی اولین کاهش فروش سالانه خود از سال 2011 تاکنون 

را تجربه کند.
تسلا ارقام مربوط به فروش سال 2024 خود را اعلام کرد که 
طبق آن، غول خودروسازی متعلق به ایلان ماسک 1.79 میلیون 
خودرو فروخته است. برای سال 2023 این میزان 1.8میلیون دستگاه 
اعلام شده بود. همچنین این برای اولین بار در بیش از یک دهه 
گذشته تسلا با وجود تخفیف ها، رویدادهای هیجان انگیز خود و 
دردسترس بودن بیشتر سایبرتراک، کاهش فروش خودرو را تجربه 

می کند.
طبق گزارش های منتشرشده، تسلا از اکتبر تا دسامبر )سه ماهه 
چهارم( با 2.3درصد افزایش نسبت به سه ماهه قبل، 495570 خودرو 
را به بازار عرضه کرده است. البته تحلیلگران انتظار فروش 498 
هزار خودرو توسط این شرکت را داشته اند. با این وجود، تعداد 
خودروهای فروخته شده توسط این شرکت در سال 2024 به عدد 
1.79 میلیون دستگاه می رسد، یعنی 1.1 درصد کمتر از سال 2023. 
از سال 2011 تاکنون تسلا کاهش فروش جهانی سالانه را تجربه 

نکرده بوده است.
این شرکت سال 2010 توانسته بود 1306 خودرو به فروش 
برساند، اما یک سال بعد این میزان به 1129 خودرو کاهش یافت. 
تسلا قرار است در 29ژانویه گزارش درآمد سه ماهه چهارم خود را 
اعلام کند.پس از انتشار گزارش مربوط به فروش سال 2024، سهام 
تسلا در روز پنجشنبه 6.1درصد کاهش یافت. در سطح جهانی نیز 
این شرکت با کمپانی های خودروسازی چینی در حال رقابت است

BYD ازجمله این شرکت هاست که در سال جاری 4.25 
میلیون خودرو به فروش رسانده و اکنون در حال تهدید کسب وکار 
خودرو برقی تسلا در چین است. حالا که ایلان ماسک با حمایت 
از دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده قدرت بیشتری 
در آمریکا گرفته است، باید دید رقابت  تسلا و شرکت های چینی در 
سال 2025 چگونه پیش خواهد رفت. اخیرا یکی از خودروهای 
سایبرتراک این شرکت در مقابل هتل بین المللی ترامپ منفجر شده 
بود.تنوع خودروهای تسلا در سال 2025 افزایش می یابد. تسلا 

مدل Y جدید و 2 مدل مقرون به صرفه دیگر در این سال معرفی 
خواهند شد. چشم انداز خودروهای تسلا در سال 2025 و نحوه 
فروش  کاهش  می رسد.  نظر  به  پیچیده  شرکت  این  فعالیت 
خودروهای الکتریکی در بازارهای اروپایی تسلا را تحت فشار قرار 
داده است.از سوی دیگر، ایلان ماسک قرار است در سمت یکی از 
وزرای کابینه ترامپ وارد کاخ سفید شود. سال 2025 با تغییراتی 
برای خودروسازان همراه خواهد بود، فروش خودرو در غرب کاهش 
می یابد و تولیدکنندگان نیز سرعت تولید مدل های جدید را کاهش 
داده اند.اتحادیه اروپا ممنوعیت فروش خودروهای دیزلی و بنزینی 
در سال 2035 را بررسی خواهد کرد. در کنار تمامی این موارد،  رشد 
بی وای دی و محصولات آن نیز بر بازار خودروهای تسلا تاثیر منفی 
گذاشته است.شرکت چینی بی وای دی قصد دارد با افزایش تیراژ 
تولید خود جایگاه تسلا، به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده خودروهای 

برقی، را تصاحب کند.
همراه این تهدیدات، ایلان ماسک با پیروزی دونالد ترامپ، 
تعهدی سیاسی را برعهده گرفته است. ایلان ماسک از 20 ژانویه، 
روز تحلیف دونالد ترامپ، مسئول وزارت کارایی دولت آمریکا خواهد 
بود.هدف از تاسیس این وزارتخانه اصلاح قوانین فدرال و کاهش 

هزینه های دولتی است.
یکی از نخستین کاهش ها در هزینه های دولت آمریکا حذف 
مشوق 7هزار و 500 دلاری برای خرید خودروهای برقی است. این 
مشوق ها ابتکار جو بایدن بودند اما دونالد ترامپ آنها را لغو خواهد 
کرد.به گفته کارشناسان، خودروهای تسلا آنقدر در این بخش قوی 
ظاهر شده اند که برای خرید آنها نیازی به مشوق نیست؛ بنابراین 

حذف مشوق ها به سود تسلا خواهد بود.
همچنین به لطف حضور ایلان ماسک در واشنگتن، دولت آینده 
آمریکا قوانین بیشتری برای حمایت از وسایل نقلیه خودران تصویب 
خواهد کرد و روند توسعه فناوری های خودران تسلا سرعت می گیرد

این تلاش ها راه را برای روبوتاکسی سایبرکب هموار می کند. 
تاکسی خودران تسلا بین سال های 2026 تا 2027 به بازار عرضه 
خواهد شد. سازنده تا آن زمان فرصت دارد مشکلات سیستم رانندگی 

خودکار را حل کند.

تنوع خودروهای تسلا نیز در سال 2025 افزایش خواهد یافت. 
تسلا مدل Y جدید و دو مدل مقرون به صرفه دیگر در این سال 
معرفی خواهند شد. تولید مدل های جدید از ژانویه آغاز می شود و 

احتمالا مارس شاهد رونمایی آنها خواهیم بود.
تسلا بدون انتشار هیچ  فراخوان رسمی باتری های نخستین 
سری پیکاپ تسلا سایبرتراک را تعویض می کند. به نظر می رسد 
باتری های این پیکاپ مشکل دارند و تسلا طی 2 ماه اخیر، مشغول 
یافتن نسخه های معیوب و تعویض باتری های آنهاست. تسلا 
نمی خواهد با انتشار فراخوان سراسری، بر بازاریابی سایبرتراک تاثیر 
منفی بگذارد.24 شهریور، نخستین باتری معیوب پیکاپ سایبرتراک 
خبرساز شد. مت آلبرز، مالک این سایبرتراک، گفت خودرویش را 
پس از فراخوان برای رفع برخی مشکلات جزئی به بخش خدمات 

تسلا برده است.
سایبرتراک او، یکی از 2 هزار دستگاه خودرو اولیه ای بود که 
تسلا به مشتریان تحویل داد. مشکل باتری های سایبرتراک 

سلول های فرورفته ای است که اتصال کوتاه ایجاد می کنند.
پس از کشف نخستین مورد از این نقص، جریان ثابتی از 
گزارش های مرتبط با ایرادات سایبرتراک ثبت شده است. نکته 
عجیبی که مالکان سایبرتراک متوجه آن شدند، ماندن این خودروها 
در نمایندگی های خدمات  پس از فروش است. در این موارد، خودرو 
تا رسیدن پکیج باتری جدید در نمایندگی می ماند؛ برای مثال کاربری 
که برای تعویض آینه جانبی شکسته خود به نمایندگی تسلا مراجعه 

کرده بود، پس از تعویض باتری به منزل رفت.
به گفته نمایندگی تسلا، این تعویض برای احتیاط انجام شده 
است. باتری های سایبرتراک هیچ  نقص ظاهری ندارند اما فرورفتگی 

سلول ها بر عملکرد کلی پک باتری ها تاثیر منفی می گذارد.
طبق گزارش کاربران در انجمن ها و رسانه های اجتماعی، 
مدل های تسلا سایبرتراک که بین فوریه و ژوئیه 2024 تحویل 
داده شده اند، مشکل باتری دارند اما پرسشی بزرگ ذهن کاربران را 

مشغول کرده؛ چرا تسلا کمپین فراخوان رسمی راه  نمی اندازد.

چشم  انداز سیستم مدیریتی ایلان ماسک در سال ۲۰۲۵

دفاتر غیرمجاز خودرویی ســه  برابر 
نمایشــگاه  های پروانه  دار هستند!

گسترش استفاده از شبکه های اجتماعی باعث شده است بیشتر کسب وکارها 
به سمت فعالیت در این فضا بروند.

پای فعالیت های مرتبط با خرید و فروش خودرو هم خیلی زود به این فضا باز 
شد و بسیاری از نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو در این فضا شروع به فعالیت 

کردند.
مزیت های رقابتی در فضای مجازی و تعدد فروشنده و خریدار باعث شد فعالیت 
در این فضا هم به سود خریدار باشد و هم به سود فروشنده. البته خرید و فروش 
در این فضا همیشه سودآور نیست و اگر طبق اصول پیش نروید، امکان کلاهبرداری 

بسیار بالا خواهد بود. در ادامه این موضوع را بررسی می کنیم.
چند روز قبل رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو ضمن هشــدار نسبت به 
خرید خودرو از دفاتر بدون پروانه و فضای مجازی گفت که این بخش ها مجوزی 

از اتحادیه نداشته و نظارتی هم بر آن  وجود ندارد.
اسد کرمی درباره خرید یا فروش خودرو از دفاتر بدون پروانه و فضای مجازی 
اظهار کرد: فروشندگان و خریداران خودرو که در دام کلاهبرداران افتاده اند، پیش تر 
مبلغی را به عنوان بیعانه پرداخت کرده اند بی آنکه خودرویی را به چشم دیده باشند. 
این افراد بعد از اینکه مدتی توســط مراکز و مراجع صوری، ســرگردان و معطل 
می شوند، خودرویی به آن ها تحویل داده نشده و بیعانه آن ها هم پس داده نمی شود 
و افراد مالباخته به اتحادیه مراجعه می کنند که متاسفانه اتحادیه هم به دلیل اینکه 
این مراکز زیر نظرش نیســت و بدون مجوز و پروانه مشــغول فعالیت هســتند، از 

رسیدگی به مشکلات این افراد معذور است.
کرمی تاکید کرد: چنانچه شــهروندان قصد خرید خودرو یا حتی در مواردی 
فــروش آن را دارنــد به واحدهای صنــفی دارای مجوز مراجعه کرده و اگر در این 
زمینه اطلاعاتی ندارند، از اتحادیه جویا شوند؛ ما شما را راهنمایی خواهیم کرد تا 

در دام کلاهبرداران گرفتار نشوید.
وی در ادامه گفت: در میان مالباختگان خودرو افرادی دیده می شــوند که با 
اســتناد به آگهی های خودرو با قیمت های پایین تر از عرف بازار، از شــهرهای دور 
بــه تهــران آمده، به دفاتــر مربوطه مراجعه و بیعانه پرداخت کرده اند؛ در حالی که 

خودرو مدنظرِ آن ها وجود خارجی ندارد.
این افراد چند روز در پایتخت سرگردان می شوند و در نهایت زمانی که متوجه 
کلاهبرداری طرف حساب خود می شوند، به اتحادیه مراجعه می کنند. اتحادیه با 
اینکــه وظیفــه رسیدگی به این واحدهای بــدون پروانه را ندارد، اگر هم بخواهد 
رسیــدگی و از طریــق مراجــع امنیتی و انتظامی به پلمپ این دفاتر اجاره ای اقدام 
کند، دفاتر جابه جا و به مکان نامعلوم و با اســامی دیگری منتقل شــده اند و کسی 

نمی تواند آن ها را پیدا کند.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو همچنین تاکید کرد: شــرکت هایی که 
خودرو پیش فروش می کنند، قصد کلاهبرداری دارند. آن ها یکباره صدهزار حواله 

می فروشند در حالی که خودرویی وجود ندارد و مردم هم فریب می خورند.
حواله برای مردم سند و خودرو نمی شود و در صنف ما پیش فروش وجود ندارد. 
وی با تاکید بر این که مردم باید خرید و فروش خودرو را در جایی که پروانه دارد؛ 
انجــام دهنــد، گفت: دفاتر غیرمجازی کــه فعالیت غیرقانونی دارند ســه برابر 
نمایشگاه های خودرو پروانه دار هستند. اتحادیه 1500 عضو رسمی دارد، در حالی 

که 4 هزار دفتر بدون پروانه فعال هستند.
در استان های دیگر ازجمله استان همدان نیز جرایم خرید و فروش خودرو در 
فضای مجازی افزایش یافته است و به تازگی هم اعضای یک باند خرید و فروش 

خودرو با مدارک و تبلیغات جعلی در فضای مجازی دستگیر شده اند.
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات همدان در این باره گفت: در این 
پرونده این افراد بیش از 100 میلیارد تومان تخلف فروش اوراق و پیش فروش های 
غیرقانونی دارند.به گفته عباس نجفی، امسال بیش از 500 میلیارد تومان تخلف 
خرید و فروش های غیر قانونی و یا کســب مال مردم در قالب پیش فروش های 
خوردو در این استان وجود داشته است.رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات 
همدان ادامه داد: طی دو ماه اخیر میزان تخلفات خرید و فروش خودرو در فضای 
مجازی افزایش یافته و از میزان پرونده های ارجاع شده به ما 70 درصد مربوط به 
کلاهبرداری های مالی است.سرهنگ محمدباقر زارعی به شهروندان توصیه کرد 
برای خرید اینترنتی، پیش فروش ها و خرید خودرو از درگاه های فروش اینترنتی 
به هیچ وجه پیش پرداخت نداشته باشند و اگر قرار بود پیش پرداختی واریز کنند، 
تنها از درگاه های امن پرداخت شود.روند رسیدگی به یکی از بزرگ ترین پرونده های 
کاهبرداری در زمینه پیش فروش خودرو نیز در اســتان قزوین در جریان اســت. 
چندی پیش قاضی ویژه این پرونده گفت: بدهی این شــرکت بر اســاس آخرین 
قراردادی که در پرونده وجود دارد 42هزار میلیارد تومان شــامل اصل و ســود آن 

برآورد شده است.
عبدالکریم کلهر در رابطه با جزئیات پرونده این شــرکت خودرویی بیان: این 
شرکت دارای 40 هزار سرمایه گذار از 13 استان کشور است که تاکنون 28 هزار 
نفر شکایت خود را ثبت کرده اند.وی افزود: متهم پرونده فعالیت خود را از سال 92 
در قالب خرید و فروش خودرو آغاز کرده و در ســال 1402 با گزارش نهادهای 
امنیتی به دلیل عدم بازپرداخت سرمایه مردم و تحویل خودرو احضار و بازداشت 
شد.قاضی ویژه این پرونده تاکید کرد: این پرونده کثیرالشاکی در 100 جلد آماده 
شــده و 82 وکیل از طرف شــکات و 25وکیل توســط متهمان برای ادامه فرآیند 

رسیدگی به دادگاه معرفی شده اند.
 
 

 توقف ثبت سفارش خودرو توسط 
برخی شرکت  ها

از ابتدای سال تاکنون، برخی گزارش ها از توقف یا اختلال در روند ثبت سفارش 
واردات خودرو خبر می دهد.

برخی منابع خبری، علت این توقف را کمبود منابع ارزی و عدم تخصیص ارز 
کافی بــرای واردات عنــوان کرده اند و برخی دیگر در تحلیل های خود تاکید دارند 
که توقف یا کندی در ثبت ســفارش ها ممکن اســت به دلیل مدیریت تقاضای 
باقی مانده از سال گذشته و تعیین تکلیف آن ها باشد.به عبارت دیگر، حجم بالای 
ثبت سفارش های سال قبل سبب شده بخشی از آن ها به سال جاری منتقل شود 
و این امر ممکن اســت در روند ثبت ســفارش های جدید تاثیرگذار باشــد.در حال 
حاضر نیز شنیده شده است برخی شرکت های واردکننده با مراجعه به سایت ثبت 
سفارش، با این پیغام روبه رو می شوند که: »سقف اعتباری به پایان رسیده و پرونده 
وارداتی قابل پشــتیبانی نیســت.« این پیغام، به معنای عدم امکان ثبت سفارش 
خودرو از ســوی برخی واردکنندگان اســت. در آخرین اطلاعیه ســامانه عرضه 
خودروهــای وارداتی نیــز آن چه جلب توجه می کند، غیبت برخی شــرکت های 
واردکننده خودرو در فهرســت شرکت های ارائه کننده خودرو جهت عرضه است؛ 
نام شــرکت هایی همچون معین خودرو، کرمان موتور و ســایپا از سال گذشته در 
فهرست واردکنندگان قرار گرفته است؛ با این حال اسامی آن ها در فهرست اخیر 
سامانه فروش به چشم نمی خورد.به گفته مهدی ضیغمی، مدیر طرح واردات خودرو 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت، از میان 65 شرکتی که تاییدیه واردات خودرو 
را دریافت کرده اند، 35 شــرکت اقدام به واردات می کنند. وی بر این موضوع نیز 
تاکید کرده که واردات خودرو انحصاری نیست و به هر شرکتی که شرایط لازم را 
داشته باشد، مجوز واردات اعطا می شود.به این ترتیب در حال حاضر 65 شرکت 
واردکننــده خــودرو مجــوز واردات دارنــد و بانک مرکزی بایــد ارز تخصیصی 
به شــرکت های مذکور را ســاماندهی کند. برخی معتقدند بانک مرکزی برای هر 
شــرکت واردکننده بنابر خودروهایی که ثبت ســفارش کرده، سقف ارزی در نظر 
می گیرد و تا زمانی که واردکننده، خودروهای ثبت سفارش شده را وارد کشور نکند 
و تعهداتش را انجام ندهد، نمی تواند ثبت ســفارش جدیدی انجام دهد؛ این در 
شــرایطی اســت که واردکنندگانی که از ســقف اعتباری خود استفاده نکرده اند، 

همچنان قادر به ثبت سفارش هستند.

خبر

طراحی شکل ظاهری این خودرو به گونه ای بوده که در طول 
زمان جذابیت خود را نزد مشتریان ایرانی حفظ کند و در مقابل دیگر 

خودروهای جدید چینی به خوبی رقابت پذیر بماند.
10 سال از زمان عرضه خودرو هایما S7 به بازار خودرو کشور 
می گذرد و این خودرو با توجه به ویژگی های خاصی که دارد، توانسته 
به محبوبیت و مطلوبیت ویژه ای در نزد مشتریان ایرانی دست یابد 
و در بازار خودرو نیز از تفاوت قیمت شرکت و بازار به دلیل استقبال 

مشتریان، بهره مند باشد.
قد و قامت بلند، طرح پر ابهت، آپشن های مناسب، با سیستم 
تعلیق نرم و فضای مناسب، این محصول را به خودرویی ایده آل برای 
از استفاده خانواده ها تبدیل کرده و کافی است دارنده آن استارت بزند 
تا جاده ها را درنوردد و از تناسب موتور و گیربکس و رانندگی با آن 

لذت ببرد.
نمایندگی های ایران خودرو که از آنان به عنوان حلقه اتصال 
ایران خودرو با مشتریان نام برده می شوند، براین باورند کیفیت مناسب 
قطعات و عدم خرابی یا خرابی بسیار کم این محصول، تعداد دفعات 
مراجعه به نمایندگی را کاهش داده است. همچنین طراحی شکل 
ظاهری این خودرو به گونه ای بوده که در طول زمان جذابیت خود را 
نزد مشتریان ایرانی حفظ کند و در مقابل دیگر خودروهای جدید 

چینی به خوبی رقابت پذیر بماند.
در سال 1403، با توجه به قوانین و مقررات و نیاز شرکت 

سوختی  سبد  مصرف  میزان  اصلاح  با  رابطه  در  ایران خودرو 
محصولات، موتور 1800 سی سی این خودرو با متوسط مصرف 
سوخت 8.5 لیتر در هر 100 کیلومتر به موتور 1500 سی سی با 
تکنولوژی GDI با متوسط مصرف سوخت 7.7 لیتر در هر 100 

کیلومتر تغییر یافت.
برای حفظ و ارتقای مطلوبیت این محصول در بازار نیز برخی 
امکانات به آن اضافه شد و این محصول جدید با نام هایما S7 پرو 
طی چند ماه آینده به طور کامل، جایگزین خودرو هایما S7 پلاس 

خواهد شد.
برای حفظ و ارتقای سهم بازار و وجهه این محصول و جایگاه یابی 
مجدد آن در بازار با توجه به بهبودهای صورت گرفته، طبق روال 
همیشگی، معاونت بازاریابی و فروش به بهره گیری از نظر متخصصان 
و خبرگان صنعت و بازار خودرو و هم اندیشی با آنان اقدام کرده است. 
با توجه به این که تغییرات خودرو عمدتا بر جنبه های عملکردی آن 
اثر داشته، بنابراین در برنامه هم اندیشی که با خبرگان بازار تدارک 
دیده شد، آنان با انجام تست رانندگی و کسب تجربه و حس لازم 
در مسیر جاده ای واقعی )دارای مسیر کفی و شیب دار( نظرات 

کارشناسی خود را ارایه کردند.
در همایش هم اندیشی نمایندگی های منتخب ایران خودرو نیز 
که با هدف معرفی محصول شاسی بلند ایران خودرو، هایما S7 پرو 
برگزار شد، نمایندگان پس از تجربه رانندگی با این خودرو، مزیت های 

رقابتی و عملکردی و امکانات جدید رفاهی در این خودرو را مورد 
سنجش و ارزیابی قرار دادند.

آنان در تجربه رانندگی با خودرو هایما S7 پرو یادآور شدند، این 
محصول از نظر شتاب، قدرت، هندلینگ، هماهنگی موتور و گیربکس 
جدید با وجود کم تر شدن حجم در وضعیتی بهتر از رقبا قرار گرفته 

و از ارزندگی بالاتری برخوردار است.
تجهیزات ترمز پارک برقی و اتوهلد و به  دلیل گشتاور و شتاب 
بالای این خودرو، تقویت سیستم ترمز برای ارتقای ایمنی خودرو 
همراه با به کارگیری کالیپرهای جدید قرمز رنگ برای تمایز آن نسبت 
به خودرو هایما S7 پلاس و سامانه GSI، جایگزینی صندلی برقی 
)چهارحرکته( سرنشین جلو به جای نوع دستی آن از جمله امکانات 
کاربردی، رفاهی و ایمنی مناسبی است که به این خودرو اضافه شده 

است.
خودرو هایما S7 پرو علاوه بر قابلیت های فنی و عملکردی 
ذکرشده از خدمات پس از فروش مطلوب به مشتریان نیز برخوردار 
است و شبکه نمایندگی های فروش، رمز رقابتی بودن خودرو هایما 

S7 پرو به شمار می رود.
هایما اس7 پرو از نظر طراحی ظاهری تفاوت خاصی با اس7 
پلاس ندارد؛ نمای جلو این کراس اوور همچنان میزبان چراغ هایی 
است که فرمی کشیده  و نسبتا بزرگ دارند و چهره  این کراس اوور 

تک دیفرانسیل را آفرودی جلوه می دهند.

جلوپنجره هم با خطوط عمودی کرومی همراه شده و میزبان 
لوگو هایما است. در سپر جلو هایما اس7 پلاس شاهد جانمایی 
چراغ های مه شکن، ورودی هوای زیر جلوپنجره و کروم کاری مختلف 

هستیم.
در نمای عقب نیز چراغ های عقب با سبک طراحی کاملا هماهنگ 
با نمای جلو به چشم می خورند که محل نصب پلاک در میان آن ها 
تعبیه شده است. درون سپر عقب نیز دو خروجی نمایشی اگزوز با 
قاب های کرومی و تک چراغ مه شکن داخل یک دیفیوزر مشکی رنگ 

جانمایی شده اند.
تنها تغییراتی که در ظاهر اس7 پرو نسبت به پلاس دیده می شوند، 
جایگزینی لوگو اس7 پرو GDI و کلیپر قرمزرنگ ترمزها هستند. 
هایما اس7 پرو در بخش اتاق و داشبورد نیز تغییر خاصی نکرده است

در داشبورد اس7 پرو، سیستم مالتی مدیا و پنل سیستم تهویه 
مطبوع همچنان به صورت یکپارچه داخل یک مانیتور عمودی بزرگ 
قرار گرفته اند. مقابل راننده یک فرمان چهارشاخه مولتی فانکشن 
تعبیه شده که دی کات نیست و پشت آن نیز یک کلاستر آنالوگ به 

همراه یک کامپیوتر سفری کامل قرار دارد.
متریال به کاررفته در هایما اس7 پرو مشابه قبل کیفیت نسبتا 
مطلوبی داشته و همچنین فضای کابین هم در هر دو ردیف صندلی 
و صندوق عقب بسیار جادار است. تنها تغییر قابل ذکر در کابین این 

کراس اوور، تغییر روکش صندلی هاست.

»هایما S۷ پرو«؛ ایده آل خانواده ایرانی


